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�Tüccar, milletin emeği ve 

üretimini kõymetlendirmek için 

eline ve zekasõna emniyet 

edilen ve bu emniyete liyakat 

göstermesi gereken adamdõr.�

İ S T A n B u L  T İ C A r E T  O D A S I  Y A Y I n I www.istanbulticaretgazetesi.com

Orka, denizcilik alanõnda  
eğitim odaklõ geliştirdiği 
yenilikçi  

yazõlõm ve 
çözümleriyle  

öne çõkõyor. 
Denizcilikte 
eğitimini yüksek  
gerçek 
görüntüyle 
�dijital evren�e 
dönüştüren 
MetaSHIP�ten, 
lise eğitimi 

alan öğrenciden 
usta denizcilere kadar her  
kesim yararlanabiliyor.  
Ömür Kõrbaşlõ n 16�da 

Dezenflasyon sürecini

Araştõrmacõ sanatçõdan 

tezhip ve minyatürler
Tezhip sanatõna 40 yõlõnõ veren sanatçõ 
Leman Dinçtürk�ün eserleri, Yeni Cami 
Hünkar Kasrõ�nda sergileniyor. Sanatçõ,  
El-Cezeri�yi araştõrarak başladõğõ 
yolculuğunda, minyatürde yeni eserler 
ortaya çõkardõ. Sümeyra Yarõş Topal n 19

İstanbul Ticaret Üniversitesi�nin 
fark oluşturan �Öğrenci Hamiliği 
Projesi�nin yeni dönemi başladõ. 
Projeyle İTO Meclis Üyesi iş 
insanlarõ, öğrencilere kariyer 
yolculuklarõnda mentorluk 
yapacak.

Üniversiteliye  
patron mentor

 yönlü diplomasi

taraflõ ticaretÇoK
AB ile Gümrük Birliği�ni uygulayan Türkiye, çok boyutlu diplomasiyle BRICS+ 
gibi farklõ platformlardaki ticaret fõrsatlarõnõ da değerlendirecek adõmlar atõyor. 

DÜNYANIN YÜZDE 28�İ 

AJANDA YOĞUN

Türkiye, küresel ekonominin 
yüzde 28�ini oluşturan  
BRICS+ grubuyla da işbirliğini 
geliştirmeyi planlõyor. 
Uygulanan 360 derece 
diplomasinin kapsayõcõlõğõyla 
Türkiye�nin küresel  
ticaretteki pazar payõnõ ve 
ihracatõnõ artõrmasõ 
hedefleniyor.

Cumhurbaşkanõ Recep  
Tayyip Erdoğan�õn temmuz 
ayõnda katõlacağõ Şanhay 
İşbirliği Örgütü zirvesi ile 
sürecin ilerlemesi  
bekleniyor.  
16. BRICS Zirvesi�nin ise 
ekimde Kazan�da  
düzenlenmesi 
planlanõyor. Atõlacak bu 
diplomatik adõmlarõn 
ticarete yansõmasõ 
öngörülüyor. n 8�de

Şeref 
KILIÇLI

Gençler, lojistik 
fikirleriyle yarõştõ 
İstanbul Ticaret Odasõ Lojistik Hizmetler 
Meslek Komitesi ve İstanbul İl Milli 
Eğitim Müdürlüğü ortaklõğõnda 
�Türkiye�nin 2. Yüzyõlõnda Lojistiğin 
Geleceği İle İlgili Bir Projem Var 
Yarõşmasõ� düzenlendi. Yarõşmada 
başarõlõ olan gençler ödüllerine kavuştu.  

Gõda sektörüne  
Çin fõrsatõ 
Yeni pazarlar keşfetmek isteyen gõda 
firmalarõ için Çin�e �sektörel ticaret 
heyeti� organize edilecek. İTO�nun eylül 
ayõnda gerçekleştireceği programõn 
başvurularõ alõnõyor. n 15�te 

Akaryakõtta kart 
komisyonu zorluyor 

Yaklaşõk 150 bin kişiye istihdam 
sağlayan akaryakõt sektörü, 13 bin aktif 
dağõtõcõ ve depolama tesisiyle büyük  
bir ekosistem oluşturuyor. Sektörün  
en önemli gündemi, başta enerji  
olmak üzere artan maliyetler ve kart 
komisyon oranlarõnõn yüksekliği. 

Video oyunlarõndan geçen 
yõl dünya genelinde  
350 milyar dolar gelir elde 
edildi. İnternete erişimin 
hõzla arttõğõ Afrika�da ise bu 
alanda büyük potansiyel 
bulunuyor. 2050�ye kadar video 
oyun kullanõcõlarõnõn dörtte birinin 
Afrikalõ olacağõ tahmin ediliyor. 

Küresel ticaretin serencamõ Yeni sanayi politikalarõnda  
�küresel� arayõşlar Prof. Dr. Kerem Alkin Prof. Dr. Nurullah Gür

Kõsa 
çalõşma 
ödeneği 
değişti 

Kõsa çalõşma 
yönetmeliği yeniden 
düzenlendi. 
Afetlerden 
doğrudan etkilenen 
işyerlerinin 
başvurularõnda  
SGK Yönetim 
Kurulu Kararõ 
aranmayacak. 
Ödenek süresi  
3 ayõ, aylõk tutar ise 
asgari ücretin brüt 
tutarõnõn yüzde 
150�sini  
geçmeyecek. n 3

Denizcilik 
eğitiminde  
siber çağ

 
 

Otomobilde siber  
güvenliğe yeni milat

Ticarete yapay zeka kriterleri 
 
Avrupa Birliği,  
yapay zeka  
yasasõnõ onayladõ.  AB 
pazarõnda  
ticaret yapacak 
şirketlerin de 
tasarõmlarõnõ ve 
ürünlerini bu 
kurallara göre 
üretmesi gerekecek. 
Adem Orhun n 18 

TÜBİTAK 

yapay  

zeka proje  

çağrõsõ  

açtõ 

İşletmede verimlilik  
projeleri yarõşacak 

Şirketlerde ve 
kurumlarda 
verimliliği 
artõrmaya yönelik 
projeler yarõşacak.  
Verimlilik Proje 
Ödülleri Yarõşmasõ�nda başvurular  
24 Haziran�da sona erecek. n 9

Arõzayõ erkenden 

yakalayan sistem n 2

Dünya çapõnda 
yaygõnlaşan siber 
saldõrõlar,  otomotiv 
sektörünü de  
etkiliyor. Birleşmiş 
Milletler Avrupa 
Ekonomik Komisyonu,  

bu risklere karşõ yeni 
yönetmelik yayõmladõ. 
Buna göre 7 Temmuz 2024, 
otomotiv sektöründe siber 
güvenlik açõsõndan önemli 
bir milat olacak.  

Barõş Cabacõ n 17�de

Prof. Dr. Ahmet Kavas n 13

Mesude Demirhan n 6�da

Barõş Cabacõ n 12�de

n 18 

n 8�de n 12

Ertan Eryõlmaz n 14 

Türkiye�nin dezenflasyon 
sürecine girdiğini belirten İTO 
Başkanõ Şekib Avdagiç, sürecin 
hõzlandõrõlmasõ ve iyi yönetilmesi 
halinde faiz indiriminin 
konuşulabileceğini söyledi.

İHTİYACIMIZ OLAN ŞEY 

BU YIL İÇİNDE

�Dezenflasyon sürecini 
hõzlandõrmak elimizde� diyen 
Başkan Avdagiç, gerekenleri ise 
şöyle açõkladõ: �Kalõcõ düşük 
enflasyon için iki şeye ihtiyacõmõz 
var. Enflasyonla mücadelede 
topyekûn kararlõlõk ve yatõrõm 
ortamõnõn süratle iyileştirilmesi.� 

Son dönemde atõlan adõmlar ve 
kararlõlõk vurgusunun piyasa 
faizlerinde kayda değer bir geri 
çekilmeye yol açtõğõnõ vurgulayan 
Avdagiç, �Enflasyonla mücadele 
sürecinde hõzlõ ilerleme kaydedilirse, 
bu yõl içinde faiz indirimi konusunu 
konuşabiliriz� dedi. n 10�da

Avdagiç, THY  
Başkan Vekili oldu 

THY, yönetim kurulu 
görevlendirmelerini KAP�da duyurdu. 
Buna göre İTO Başkanõ Şekib 
Avdagiç, THY Yönetim Kurulu 
Başkan Vekili olarak atandõ. n 7�de

İYİ YÖNETMELİYİZ

FAİZ İNDİRİMİ İÇİNFAİZ İNDİRİMİ İÇİN

Global oyun pazarõ 
Afrikalõlarla büyüyor 



BTM 
finansal 
rahatlõk 
sağladõ  

Bilgiyi Ticaretleştirme Merkezi 
(BTM) ile deneyimlediklerinden 
bahseden girişimci  
Mustafa Uslu, iş 
geliştirme  
sürecinde BTM�nin 
sunduğu ofis ve 
çalõşma alanõ gibi 
fiziksel kaynaklarõn 
T4M ekibine  
finansal rahatlõk 
sağladõğõnõ, böylece 
mevcut maddi 
kaynaklarõ  
girişimin gelişim 
aşamasõna 
ayõrabildiklerini 
aktardõ. Mustafa 
Uslu, �BTM�nin 
düzenlediği 
eğitimler,  
mentorluk 
hizmetleri, iş 
bağlantõlarõ  
ve sosyal ağõ 
genişletme  
fõrsatõ, projemizi 
daha  
hõzlõ bir şekilde 
ilerletmemize 
olanak yarattõ�  
diye konuştu.
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Gelecek planlarõnõ dile getiren 
Mustafa Uslu, �Sanayide IIoT,  
Endüstri 4.0 konusunda ve tarõm 
sektöründeki kuyu motorlarõnõn 
yanmasõnõ engellemeye ve elektrik 
dalgalanmasõndan dolayõ sistemlere 
gelecek zararõn önlenmesine odaklanan 
bir konumda strateji geliştiriyoruz� dedi. 
T4M, küresel pazarda yer almak ve 
Türkiye�de lider konuma gelmek 
 için çözüm sunduklarõ alanlarõ 
genişletmeyi ve var olan teknolojiyi 
sürekli geliştirmeyi hedefliyor. 

Sanayide arõzayõ 
akõllõ çözümle 
önceden yakalõyor    

Sanayideki kimi işletmeler makinalarõn durumu, arõzalar ve performans seviyesiyle ilgili 
verilere zamanõnda ulaşamõyor. BTM girişimcilerinden Mustafa Uslu�nun geliştirdiği T4M isimli 
sistem, makinalarõn üretim hatlarõnõ anlõk olarak izleyip, arõzayõ önceden tespit edebiliyor.

BAHAR DAĞAŞAN 

E
NDÜSTRİYEL Nesnelerin İnterneti (IoT)  
ile ilgilenen BTM girişimcilerinden Mustafa 
Uslu, T4M girişimi ile sanayi sektöründe 
verimliliği artõrmaya ve maliyetleri 

düşürmeye yönelik çözümler geliştiriyor. Sanayi 
işletmelerinin makina performanslarõ ve arõzalarõ, 
kimi zaman gerçek zamanlõ bir şekilde bilinemiyor. 
Bu durum da işletmelere beklenmedik zararlar 
verebiliyor. Uslu�nun söz konusu zararlarõ önlemek 
için geliştirdiği T4M akõllõ sensör ve cihazlar, veri 
toplama ve aktarõm, veri analizi ve 
görselleştirme, öngörücü bakõm, enerji 
yönetimi gibi birçok aracõ kullanarak 
makinalara dair bilgi çõktõlarõnõ gerçek 
zamanlõ olarak karar vericilere ulaştõrõyor.  

MALİYET AZALIYOR 
Sanayi işletmelerinin makina 

performanslarõnõ gerçek zamanlõ 
takip edemedikleri için 
karşõlaştõğõ ani arõzalar ve 
cihazlarõn uzun duruş sürelerinin 
oluşturduğu maliyete dikkat 
çeken Mustafa Uslu, aynõ 

zamanda enerji tüketiminin izlenmesi ve optimize 
edilmesinin de sektörde büyük bir ihtiyaç 
olduğunu dile getirdi. Uslu, gözlemlediği bu 
sorunlara çözüm olarak akõllõ sensör ve cihazlar, 
veri toplama ve aktarõm, veri analizi ve 
görselleştirme, öngörücü bakõm, enerji yönetimi 
gibi birçok aracõ T4M adõnõ verdiği tek bir girişim 
çatõsõ altõnda topladõğõnõ belirtti.  

KULLANICI DOSTU  
T4M, geliştirdiği akõllõ 

sensörler ve cihazlar ile makinalarõn üretim 
hatlarõnõ anlõk olarak izleme imkânõ sunarak arõza 
meydana gelmeden önce tespit edebiliyor. Bu 
şekilde gerekli müdahaleler zamanõnda yapõlmõş 
oluyor. Sensörler titreşim, sõcaklõk, basõnç gibi 
çeşitli parametreleri ölçerek makinalardan veri 
topluyor. Bu veriler, bulut tabanlõ T4M 
platformuna aktarõlarak kullanõcõlara sunuluyor. 

Yapay zeka desteğiyle analiz edilen veriler 
görselleştirilerek kullanõcõlar tarafõndan 

kolayca yorumlanabilir hale geliyor. 
Özellikle sanayi firmalarõnõn karbon 

ayak izlerini düşürme hedefine 
hizmet eden T4M, enerji tüketimini 
doğru bir stratejiyle yöneterek çevre 

dostu bir yaklaşõm da 
sunuyor. 

ÇOK BOYUTLU GETİRİ  
Mustafa Uslu, hedef kitlelerini büyük 

ölçekli üretim tesisleri, enerji yönetim ve bakõm 
ekipleri, fabrika ve tesis yöneticileri, mühendislik ve 
Ar-Ge departmanlarõ, küçük ve orta ölçekli 

işletmeler olarak beş ana başlõkta listeledi. 
Girişimin gelir modeli ise donanõm 
araçlarõnõn doğrudan satõşõ, bulut tabanlõ 

veri izleme platformuna abonelik sistemi, öngörücü 
bakõm ve enerji yönetimi paketleri, T4M tarafõndan 
üretilen sistemlerin işletmelerin mevcut 
altyapõlarõna entegrasyonu ve son olarak destek  
ile bakõm servislerinden oluşuyor. 

TÜM SİSTEMLERE ENTEGRE 
Rakiplerinden en büyük farklarõnõ anlatan Uslu, 

markadan ve kullanõlan cihazdan bağõmsõz olarak 
tüm sistemlere adapte olabilecek bir esneklik 
sunduklarõnõ söyledi. T4M, makinalarda güvenilir 
bir biçimde eklenti olarak kurulum sağlayabiliyor. 
Uslu, bu sayede hedef kitlelerine daha geniş  
bir çözüm yelpazesi sunarak rekabetçi  
avantajlarõnõ artõrdõklarõnõ da sözlerine ekledi.

Tarõm için 
teknoloji
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İstanbul Ticaret Odasõ�nda (İTO) her gün 
yaklaşõk 250 yeni şirketin kaydõ 

gerçekleştiriliyor. 
Bu listelere İstanbul Ticaret Gazetesi 

okuyucularõ 
artõk kolayca ulaşacak. 

İTO�da son bir hafta içinde kurulan yeni 
şirketlerin listesine ulaşmak için QR kodu 

taramanõz ya da bilgisayarõnõzda   
https://www.ito.org.tr/documents/Qr_Code/130624.pdf 

adresini ziyaret etmeniz yeterli.

TiCAreT Bakanlõğõ, bazõ uluslararasõ 
gözetim şirketlerinin faaliyetlerinden 
süreli men edilmesini kararlaştõrdõ. 

Bakanlõk tarafõndan hazõrlanan 
Uluslararasõ Gözetim Şirketlerinin 
Faaliyetinin Süreli Durdurulmasõ 
Hakkõnda Tebliğ, resmi Gazete�de 
yayõmlandõ. 

Buna göre, Uluslararasõ Gözetim 
Şirketi Statüsüne ilişkin Tebliğ 
hükümlerine aykõrõ davrandõğõ 
belirlenen Kalimbassieris Maritime 
Denizcilik A.Ş. 3 ay, Kuzey Sörvey 
Uluslararasõ Gözetim Danõşmanlõk  
ve Deniz Hizmetleri Ticari ltd. Şti. de  
1 ay faaliyetten men edildi. 

Tebliğ, kararõn yayõmlandõğõ  
13 Haziran tarihinden 15 gün sonra 
yürürlüğe girecek. 

Öte yandan, resmi Gazete�de 
yayõmlanan Uluslararasõ Gözetim Şirketi 
Statüsünün Geri Alõnmasõna ilişkin 
Tebliğ kapsamõnda ise Goat Uluslararasõ 
Gözetim Hizmetleri ltd. Şti�nin  
statüsü geri alõndõ. Söz konusu karar, 
yürürlüğe girdi. 

KriZ çalõşma 
sürelerini geçici 
olarak azaltan veya 
faaliyetlerini 

durduran işletmelere, 
sigortalõ işçi sayõsõnõ koruma 
şartõyla verilen Kõsa Çalõşma 
Ödeneği (KÇÖ) şartlarõ 
yeniden belirlendi.  
Konuyla ilgili 2011�de 
çõkarõlan yönetmelik 
yürürlükten kaldõrõlõrken, 
yerine 14 maddelik yeni bir 
yönetmelik getirildi. 

Yönetmeliğe göre genel 
ekonomik, sektörel veya 
bölgesel kriz, salgõn gibi 
zorlayõcõ sebeplerle işyerinde 
kõsa çalõşma yapõlmasõnõ 
talep eden işveren, SGK�ya 
başvuracak. 

Bu talepte krizin işyerine 
etkileri, zorlayõcõ sebeplerle 
birlikte kõsa çalõşmaya tabi 
sigortalõlarla ilgili liste 
bildirilecek. 

Kõsa çalõşma süresi, 
işyerinin haftalõk normal 
çalõşma süresinin üçte 
birinden az olamayacak. 

SGK 
DEĞERLENDİRECEK 

Genel ekonomik, sektörel 
veya bölgesel kriz, genel 
salgõn ile dõşsal etkilerden 
kaynaklanan dönemsel 
durumlardan ileri gelen 
zorlayõcõ sebeplerin varlõğõ, 
işçi ve işveren sendikalarõ 
konfederasyonlarõnõn iddia 
etmesi ya da bu yönde 
kuvvetli emarenin bulunmasõ 

halinde, SGK tarafõndan 
karara bağlanacak. 

AFET YÜZÜNDEN 
İŞİ AZALANLAR 

Afetlerden doğrudan 
etkilenen işyerlerinin 
başvurularõnda SGK Yönetim 
Kurulu Kararõ aranmayacak. 
Ancak afetten doğrudan 
etkilenmediği halde nakit 
darlõğõ, ödeme güçlüğü, 
pazar daralmasõ ve stok artõşõ 
gibi sebeplerle KÇÖ�den 
yararlanmak amacõyla 
yapõlan başvurular doğrudan 
reddedilecek. 

YARARLANMA 
KOŞULLARI  

Sigortalõ; kõsa çalõşma 
süresinin başlama tarihinden 
önceki son 120 gün hizmet 
akdine tabi olmasõ ve son üç 
yõlda en az 450 gün sigortalõ 
olarak çalõşõp işsizlik 
sigortasõ primi ödemiş olmasõ 
halinde KÇÖ�den 
yararlanabilecek. 

YÜZDE 150 SINIRI  

Günlük kõsa çalõşma 
ödeneğinin miktarõ, aylõk 
asgari ücretin brüt tutarõnõn 
yüzde 150�sini geçmemek 
üzere, sigortalõnõn son  
12 aylõk prime esas 
kazançlarõ dikkate alõnarak 
hesaplanan günlük ortalama 
brüt kazancõnõn yüzde 60�õ 
düzeyinde olacak.  
KÇÖ ödeme süresi 3 ayõ 
aşamayacak.

Kõsa çalõşma ve kõsa 
çalõşma ödeneği yönetmeliği 
yeniden düzenlendi. 
Yayõmlanan yönetmelikle  
3 ayla sõnõrlanan kõsa 
çalõşma süresinde herhangi 
bir değişiklik yapõlmadõ. 

Kõsa çalõşma ödeneği  
yönetmeliği değişti Milletlerarasõ 

Ticaret  Odasõ�yla 
işbirliği anlaşmasõ  

TÜrKiYe Odalar ve Borsalar Birliği 
(TOBB) ile Milletlerarasõ Ticaret Odasõ 
(ICC) arasõnda iş dünyasõna yönelik 
işbirliği anlaşmasõna imza atõldõ. 

TOBB�dan yapõlan açõklamaya göre,  
5 maddelik işbirliği anlaşmasõnõn imza 
töreni, TOBB Başkanõ rifat Hisarcõklõoğlu 
ile ICC Genel Sekreteri John Denton�un 
katõlõmõyla Paris�te düzenlenen Dünya 
Konseyi toplantõsõnda gerçekleştirildi. 

Finansman programlarõndan dijital 
ihracata kadar birçok alanõ kapsayan 
anlaşmayla, TOBB ekonomi ve Teknoloji 
Üniversitesi�nin de desteğiyle Incoterms 
Programõ, uluslararasõ ticaret, tedarik 
zinciri finansmanõ, yeşil pazarlama ve ICC 
küresel öğrenme programlarõnõn Türk iş 
dünyasõnõn hizmetine sunulmasõ 
planlanõyor. Anlaşma, 1 yõl geçerli olacak.

Döviz serbest 
hesaplara ödenecek  
faiz indirildi 

TÜrKiYe Cumhuriyet Merkez 
Bankasõ (TCMB), kendisinde tutulan 
yabancõ para serbest hesaplara 
ödenecek faiz oranõnõ 25 baz puan 
indirdi. 

TCMB tarafõndan Türk lirasõ 
cinsinden ve ihbarlõ döviz mevduat 
hesap bakiyelerinin faizle tesis edilen 
kõsmõna (ortalama tesis edilen tutarlar 
ile ortalama tesis edilmesi gereken 
tutarlar arasõndaki faiz) uygulanan 
faiz oranõ yüzde 4.75�ten  
yüzde 4.50�ye çekildi.

Trafik sigortasõnda 
prim artõşõ 

SiGOrTACIlIK ve Özel emeklilik 
Düzenleme ve Denetleme Kurumu 
(SeDDK), zorunlu trafik sigortasõnda 
temmuz ayõnda uygulanacak azami 
prim artõşõnõ yüzde 3.5 olarak belirledi. 
SeDDK, Karayollarõ Motorlu Araçlar 
Zorunlu Mali Sorumluluk Sigortasõ 
(zorunlu trafik sigortasõ) primlerinin 
artõş oranõnõ açõkladõğõ genelgeyi 
yayõmladõ. 

Tasarruf finansmanõnda 

Gelir idaresi Başkanlõğõ�nõn 
Vergi Usul Kanunu Genel 
Tebliğinde Değişiklik 
Yapõlmasõna Dair Tebliği, 
resmi Gazete�de yayõmlandõ. 

Buna göre; 6361 sayõlõ kanun 
kapsamõnda faaliyet gösteren 
finansman ve tasarruf 
finansman şirketleri ile 6493 
sayõlõ kanun kapsamõnda 
faaliyet gösteren ödeme ve 
elektronik para kuruluşlarõ; 
Banka ve Sigorta Muameleleri 
Vergisi�ne (BSMV) tabi işlemleri 
için dekont, BSMV�ye tabi olan 
işlemleri dõşõnda kalan KDV�ye tabi 
teslim ve hizmetleri için fatura 
düzenleyecek. 

BSMV�YE TABİ İŞLEMLER  
Ödeme ve elektronik para kuruluşlarõ 

ise faaliyetlerine göre bir, üç, altõ ay veya 
bir yõl gibi belirli hesap devreleri 
itibariyle devre sonlarõnda düzenlenen 
hesap bildirim cetveli (ekstre) ile 

bildirilmesi mutad olan BSMV�ye tabi 
işlemleri için dekont yerine aynõ bilgileri 
taşõmak şartõyla ekstre düzenleyebilecek. 

Tebliğin tasarruf finansman 
şirketlerine ilişkin hükümleri, bu tebliğin 
yayõmõnõ izleyen ayõn başõnda, ödeme ve 
elektronik para kuruluşlarõna ilişkin 
hükümleri 1 Ocak 2025 tarihinde,  
diğer hükümleri yayõmõ tarihinde 
yürürlüğe girecek. 

dekont kararõ  

Ticaret Bakanlõğõ  
gözetim şirketlerini  
süreli men etti  



Doğalgaz ticaretDoğalgaz ticaret  

merkezi içinmerkezi için
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Veriler, 18 Haziran 2024 itibarõyla düzenlenmis ̧tir.

PETROLUluslararasõ 
emtia piyasalarõ

Üretim azaldõ 
ABD doğalgazõ yüzde 17.8 artõşla 3 dolarõn 

üzerine çõkarken, avrupa doğalgazõnda fiyat sabit 
kaldõ. aBD�de önümüzdeki üç ay için tahmin 
edilen yüksek sõcaklõklarõn yaratacağõ elektrik 
enerjisi talebi ve düşük seyreden doğalgaz 
fiyatlarõndan dolayõ yatõrõmlarõn ve üretimin 
azalmasõ, artõşõn nedenleri arasõnda. nitekim 
doğalgaz üretimi yapõlan kuyularõn sayõsõ yõllõk 
yüzde 27 azalarak Ekim 2021�den beri en düşük 
seviyeye geldi. �retim, yõllõk bazda yüzde 3.9 
düşüşle günlük 97.8 milyar kübik feet�e geriledi.  

Normale dönüş düşüşü   
Nikel rezervlerinin yüzde 20-30�unu bulunduran 

yeni Kalendonya�da çõkan karõşõklõk ve Çin�in stok için 
alõm yapacağõna ilişkin haberler sonrasõ nikel fiyatlarõ 
mayõs ayõnõn ikinci yarõsõnda 21 bin 600 dolara kadar 
çõktõ. ancak yeni Kaledonya�da olaylarõn yatõşmasõ ve 
kâr satõşlarõnõn etkisiyle geçen hafta fiyatlar yüzde 7 
düşüşle 17 bin 500 dolara kadar geriledi. nikelin 
yaklaşõk yüzde 70�i paslanmaz çelik üretiminde 
kullanõlõyor. Çelik fiyatlarõndaki düşüş de nikel 
fiyatlarõnda etkili oldu. Elektrikli araç talebindeki 
yavaşlama da düşüşte etkili olan diğer faktör.

Yön yeniden yukarõ 
Kakao fiyatlarõ, geçen hafta yüzde 6.5 

artõşla yeniden 10 bin dolar sõnõrõnõn üzerine 
çõktõ. Fildişi Sahili�ndeki kakao üreticileri, 
kakao çekirdeklerinin kalitesinin arttõğõnõ, 
ancak halen beklentilerin altõnda olduğunu 
belirtiyor. Öte yandan, 1 Ekim-9 Haziran 
döneminde Fildişi Sahili�nde limanlara sevk 
edilen kakao miktarõ yüzde 29 düşüşle  
1.53 milyon ton oldu. Diğer üretici Gana�da ise 
2023-24 sezonunda üretimin 650-700 bin ton 
arasõnda olacağõ tahmin ediliyor. 

Talep artõşõ revize edildi 
ABD Enerji Enformasyon İdaresi�nin küresel 

petrol talebi artõşõnõ, asya ülkeleri kaynaklõ günlük  
1 milyon 100 bin varil artõşa revize etmesiyle brent 
petrolü haftayõ yüzde 6.5 artõşla 82.4 dolardan 
kapattõ. Bir önceki tahmin, günlük 900 bin varil  
artõş seviyesindeydi. OPEC de seyahat ve turizm 
kaynaklõ güçlü talep artõşõ tahmininde bulundu. 
aBD haftalõk petrol stoklarõ da 2.48 milyon varil 
düştü. Öte yandan, Çin�in mayõs ayõ petrol  
ithalatõ nisan ayõna göre artarak günlük ortalama  
11.06 milyon varil oldu. 

Petrol (Brent, $/Varil) 82.4 6.5 7.6 

Doğalgaz (Henry Hub, $ /MMBtu) 3.11 17.8 18.3 

Doğalgaz (Dutch TFF, EURO/MWh)             34.14 0.1 -16.9 

Termal Kömür ($/Ton, FOB, Newcastle 

Avustralya, 6.000 KCal/kg) 133.3 -4.6 1.0 

 

Altõn ($/Ons) 2.314 -0.8 19.1 

Gümüş ($/Ons) 29.4 -0.7 25.1 

Platin ($/Ons) 961 -3.2 -2.5 

Bakõr ($/Ton) 9.566 -3.0 11.8 

Alüminyum ($/Ton) 2.537 -4.7 11.9 

İnşaat Çeliği (Çin, $/Ton) 492 -2.2 -13.3 

Demir Cevheri ($/Ton, CFR, Tianjin-Çin, %63.5) 106 -1.5 -5.4 

Kurşun ($/Ton) 2.122 -3.7 -2.3 

Kalay ($/Ton) 31.701 -0.9 -39.0 

Çinko ($/Ton) 2.709 -5.5 9.1 

Nikel ($/Ton) 17.564 -7.0 -24.1 

 

Buğday ($/Ton) 229 -5.9 -3.0 

Mõsõr ($/Bushel) 4.5 1.8 -29.7 

Mõsõr ($/Ton) 177  

Pamuk ($/Lb) 0.72 -3.1 -11.6 

Kakao ($/Ton, Londra) 10.349 6.5 213.9 

Kahve ($/Lb) 2.19 -5.2 18.4 

Şeker ($/lb) 0.18 -0.7 -28.0 

Kereste ($/m3) 209 1.1 -7.7 

Ayçiçek Yağõ (USD/Ton) 934 2.8 14.0 

Palmiye Yağõ ($/Ton) 825 0.1 0.6 

Baltõk Kuru Yük Endeksi 1.831 1.0 952.3 

Emtia Endeksi (CRB Index) 342 2.4 -13.6 

PİYASALAR

D
�nyanın enerji krizi yaşadõğõ 
bir dönemde Türkiye, enerji 
merkezi olma yolunda hõzla 
ilerliyor. Enerji ve Tabii 

Kaynaklar Bakanõ alparslan Bayraktar, 
İstanbul Finans Merkezi�nde Boru 
Hatlarõ ile Petrol Taşõma a.Ş. (BOTaŞ) 
ve Gazprom ortaklõğõnda bir işletme 
şirketi kurulmasõnõn planlandõğõnõ 
açõkladõ. Türkiye�de doğalgaz ticaret 
merkezi kurulmasõna yönelik son 
yõllarda önemli altyapõ yatõrõmlarõ 
yapõldõğõnõ belirten Bayraktar, �Doğalgaz 
merkeziyle alakalõ tabii ki en önemli 
konulardan biri altyapõnõn, fiziki 
altyapõnõn buna hazõr olmasõdõr. Türkiye 
de özellikle son yõllarda yaptõğõ 
yatõrõmlarla bu konuda çok önemli 
çalõşmalar kaydetti. Şimdi İstanbul Finans 
Merkezi�nde Boru Hatlarõ ile Petrol 
Taşõma a.Ş. (BOTaŞ) ve Gazprom 
ortaklõğõnda bir işletme şirketi kurmayõ 
planlõyoruz� dedi. Söz konusu plan 
doğrultusunda görüşmeler yaptõklarõnõ 
anlatan Bayraktar, gelecek aylarda  
somut çalõşmalarõ ortaya koyup doğalgaz 
ticaret merkezini hayata geçirmek 
istediklerini söyledi. 

YOĞUN İŞBİRLİĞİ 
Bayraktar, St. Petersburg Uluslararasõ 

Ekonomi Forumu�na (SPıEF) konuşmacõ 
olarak katõlõrken, Rus yetkililerle de 
görüştü. Türkiye için enerjide doğalgaz ve 
nükleerin öne çõkan konular arasõnda yer 
aldõğõnõ dile getiren Bayraktar, bu iki 
konuda Rusya ile yoğun işbirliği 
yürütüldüğünü söyledi. SPıEF�teki 
konuşmada, Türkiye�nin enerjideki 
hedeflerini anlattõklarõnõ ifade 
eden Bayraktar, �Önümüzdeki süreçte 
neler yapmayõ planladõğõmõzõ anlatarak, 
işbirliği imkanlarõnõ da değerlendirdik� 

diye konuştu. Bayraktar, Cumhurbaşkanõ 
Recep Tayyip Erdoğan ve Rusya Devlet 
Başkanõ Vladimir Putin�in, Türkiye�de 
doğalgaz ticaret merkezi kurulmasõyla 
ilgili bir hedef ortaya koyduklarõna işaret 
ederek, bu hedefle alakalõ yaptõklarõ ve 
bundan sonra yapacaklarõ yol haritasõnõ 
değerlendirdiklerini söyledi. 

İLK REAKTÖR  
DEVREYE ALINIYOR 
Türkiye ile Rusya arasõndaki ilişkilerde 

nükleer enerjinin önemli bir yer tuttuğunu 
belirten Bakan Bayraktar, �nükleer, 
Türkiye�nin enerji portföyünde ve 
vizyonunda da önemli bir yer ifade 
ediyor. Zira özellikle Türkiye�nin baz 
yükte temiz enerji elde etmesi ve uzun 

dönemde enerji ihtiyacõnõ, arz güvenliğini 
sağlamasõ açõsõndan nükleer oldukça 
büyük bir öneme sahip� diye konuştu. 
Bayraktar, akkuyu nükleer Güç 
Santrali�nde (nGS) yoğun bir çalõşmanõn 
yürütüldüğünü anlatarak, �30 bin 
civarõnda insan şu anda orada hummalõ 
bir şekilde özellikle ilk reaktörü 
önümüzdeki aylarda devreye alabilmemiz 
için çaba gösteriyor. Burada ilgili 
muhataplarõmõzla buna ilişkin 
çalõşmalarõmõzõ da değerlendirdik� 
bilgisini verdi.  

22. YÜZYILA TAŞIYACAK  
Türkiye�nin 2050�ye kadar toplam  

12 reaktör ve 15 bin megavatlõk nükleer 
güce ulaşmayõ hedeflediğinin altõnõ 
çizen Bayraktar, bununla ilgili  
Rusya Devlet nükleer Enerji Kuruluşu 
Rosatom�la istişareler yürüttüklerini 
kaydetti. Rusya ile Türkiye arasõndaki 
doğalgaz ticaretinde 2026�da 40�õncõ yõla 
girileceğini belirten Bayraktar, 
�Doğalgazõn yanõ sõra, nükleerde 
ilişkilerimizi 22�inci yüzyõla taşõyacak bir 
santral projesiyle ve gelebilecek  
diğer projelerle ilgili konuşurken, yeni  

bir alanõ biraz daha yoğun olarak 
önümüzdeki süreçte devreye alõyoruz. Bu 
da doğal kaynaklar alanõdõr� dedi.  
Bu konuda Rusya Doğal Kaynaklar 
Bakanõ alexander Kozlov ile görüşmeler 
yaptõklarõnõ vurgulayan Bayraktar, şunlarõ 
kaydetti: �Bu, özellikle arama, üretim ve 
metal ticaretiyle alakalõ olarak yine bizim 
İstanbul Finans Merkezi�nde kurmayõ, 
geliştirmeyi düşündüğümüz Türkiye 
Enerji ve Maden Borsasõ�yla yakõndan 
alakalõ bir konu. Oldukça kapsamlõ bir 
görüşme gerçekleştirdik.� 

KARBON NÖTR  
EKONOMİ HEDEFİ 
Bakan Bayraktar, nükleer enerjinin, 

Cumhurbaşkanõ Erdoğan�õn ortaya 
koyduğu ve Türkiye�nin önümüzdeki  
30 yõl içerisinde karbon nötr ekonomi 
olma hedefinde önemli bir yer tuttuğuna 
işaret ederek, �Dolayõsõyla aslõnda bu 
küresel õsõnmayla ve Türkiye�nin yapacağõ 
katkõyla alakalõ önemli, çok zor ve 
değiştirmemiz gereken birçok şeyin 
olduğu bir hedef. Ulaştõrmadan tarõma, 
sanayiden enerjiye kadar birçok alanda 
değişikliklere ihtiyaç duyuyoruz� dedi. 

BOTAŞ Gazprom�la 
işletme şirketi kuruyor 

İstanbul Finans  
Merkezi�nde BOTAŞ ve Rus  

Gazprom ortaklõğõnda bir işletme 
şirketi kurulmasõ planlanõyor.  

Enerji ve Tabii Kaynaklar 
Bakanõ Alparslan Bayraktar, gelecek 

aylarda somut çalõşmalarõ ortaya 
koyup, doğalgaz ticaret merkezini 

hayata geçirmek istediklerini söyledi.

Venezuela�yla 
gaz ve 
madencilikte 
işbirliği  

Venezuela ile bir Türk 
şirketi arasõnda 
petrokimya, gaz ve 
madencilik anlaşmalarõ 
imzalandõ. Başkent 
Karakas�taki  
Miraflores Sarayõ�nda 
düzenlenen imza törenine 
Venezuela Devlet  
Başkanõ Nicolas Maduro 
da katõldõ. Maduro,  
X hesabõ üzerinden şu 
açõklamayõ yaptõ: �Türkiye 
ve Venezuela arasõnda 
kazan-kazan ortaklõğõ, 
yeni bir dünya inşa  
etmek ve iki ulusu daha 
da birleştirmek için ortak 
çabalar ve stratejik 
projelere imza atõyoruz. 
Bunlar petrokimya, gaz, 
altõn ve madencilik 
alanõnda doğaya  
saygõlõ olağanüstü 
anlaşmalardõr.  
Üretken bir ekonomi  
inşa ediyoruz.�  
Yerel basõnda çõkan 
haberlerde ise ülkenin 
güneyindeki Aragua 
eyaletinde, Türk  
şirketinin anlaşma 
kapsamõnda altõn ve 
maden faaliyetleri 
yürüteceği belirtildi.



TARIM ve Orman 
Bakanlõğõ�na bağlõ 
Orman Genel 
Müdürlüğü (OGM), 
yangõnlara 
müdahalede arazöz 
ve helikopterlerin su 
ihtiyacõnõ karşõlamak 
amacõyla ülke 
genelinde inşa ettiği  

4 bin 744 havuz ve 
gölete bu yõl 58 adet 
daha eklemeyi 
planlõyor. Birim 
zamanda azami 
miktarda su 
kullanarak yangõnlara 
etkin müdahale için 
ihtiyaç olan yerlere 
yangõn havuzlarõ 

yapõmõna hõz verildi. 
Halen Türkiye�de 
orman yangõnlarõna 
müdahale amaçlõ 
yapõlan, içi su dolu  
2 bin 623 havuz ve  
2 bin 121 gölet 
kullanõlõyor. Havuzlar, 
yangõna birinci 
derecede hassas Ege 

ve Akdeniz 
bölgelerindeki orman 
alanlarõnda daha 
yoğun olmak üzere 
risk taşõyan tüm 
alanlara yayõlõyor. Bu 
havuz ve göletler 
yangõna hassas ve 
içinde su kaynağõ 
barõndõran orman 
alanlarõnda, 
birbirlerine kuş uçuşu 
ortalama 5-8 
kilometre mesafede 
konumlanacak şekilde 
inşa edildi. Havuz ve 
göletlerin ortalama  
su kapasiteleri  
400 tondan 
başlayarak  
2 bin tonun üzerine 
kadar çõkõyor. Antalya 
530 havuzla ilk sõrada 
yer alõrken, bu ili  
446 havuzla Muğla, 
300 havuzla İzmir 
takip ediyor. Gölet 
sayõlarõna bakõldõğõnda 
ise Eskişehir  
282 göletle ilk sõrada 
geliyor. Bu kenti  
197 göletle Amasya 
ve 171 göletle İzmir 
izliyor. Söz konusu 
havuz ve göletlerin 
tamamõnda yangõn 
sezonu öncesi  
bakõm ve temizlik 
yapõlõyor. Buralarda 
boğulma vakalarõnõn 
yaşanmamasõ için  
tel örgülerle uyarõ 
levhalarõ da 
bulunduruluyor.
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Keban Baraj Gölü�nde 6 dönüm alanda kurulan  
1 megavatlõk Türkiye�nin ilk yüzer Güneş Enerjisi 
Santrali (GES), mevcut karasal GES ile birlikte bölgedeki 
47 bin 830 dekar arazinin sulanmasõ için gerekli  
enerjinin yaklaşõk yüzde 40�õnõ karşõlayacak.   

E
LAZIĞ�da Devlet Su İşleri 
(DSİ) 9. Bölge Müdürlüğünce 
2 megavat kapasiteli Güneş 
Enerjisi Santrali (GES) 

kuruldu. GES, Keban Baraj Gölü 
kõyõsõnda bulunan 7 köyde 47 bin 830 
dekarlõk araziyi sulamada kullanõlan 
Kuzova Pompaj Sulama Tesisi�nin 
yanõna inşa edildi. Bu yatõrõma, 
yenilenebilir güneş enerjisinden 
faydalanmak ve çiftçilerin arazilerini 
sulamak için kullandõğõ elektrikte 
maliyeti azaltmak amacõyla bir yenisi 
daha eklendi. DSİ Bölge Müdürlüğü 
tarafõndan Fatmalõ köyü Beşevler 
mezrasõndaki Keban Baraj Gölü 
üzerine yüzer GES kuruldu. 
Türkiye�nin ilk yüzer güneş enerjisi 
santralinde yõllõk 1 milyon 806 bin 
kilovatsaat enerji elde edilmesi 
hedefleniyor. Yüzer GES�in  
15 dönüme kurulan ve faaliyete geçen 
2 megavat kapasiteli karasal GES ile 
bölgedeki 47 bin 830 dekar arazinin 
sulanmasõ için kullanõlan enerjinin 
yaklaşõk yüzde 40�õnõ karşõlamasõ 
bekleniyor.  

KANUNLA HER YERE 
MÜMKÜN  
DSİ 9. Bölge Müdürü Sebahattin 

Şamcõ, Keban Baraj Gölü çevresinde 
tarõmsal üretim yapan çiftçinin 
elektrik giderine katkõda bulunmak 
için çalõştõklarõnõ söyledi. Şamcõ, 
�Güneş enerjisinden faydalanmak için 
kurum olarak bir proje gerçekleştirdik. 
Karasal ve yüzer GES olarak iki kõsõm 
halinde inşaatõna başladõk. Şu an  
2 megavatlõk karasal GES�in inşaatõ 

tamamlandõ. 1 megavatlõk yüzer 
GES�i de şu anda tamamlamõş, kabul 
aşamasõna getirmiş durumdayõz. 
Türkiye�de ilk defa yüzer GES 
projesini Elazõğ�da uyguladõk� dedi. 
Bu projeden sonra Türkiye�nin diğer 
barajlarõnda da yüzer GES 
kurulmasõnõn konuşulmaya 
başlandõğõnõ dile getiren Şamcõ, çõkan 
kanunla da göl ve barajlarda yüzer 
sistem enerji tesisi kurulmasõnõn 
önünün açõldõğõnõ bildirdi. 

6 DÖNÜME SIĞACAK 
Şamcõ, yüzer GES�lerin karasal 

GES�e göre maliyetinin biraz daha 
yüksek olduğunu, ancak yaklaşõk 
yüzde 15 daha fazla enerji elde 
edildiğini söyledi. Karasal GES�te  
1 megavat için 15 dönüm yer işgal 
etmek zorunda kalõnõrken yüzer 
GES�te 6 dönüm alana sõğmanõn 
mümkün olduğunu dile getiren 
Şamcõ, yüzer GES sayesinde boş ve 
taşlõk arazilerin de tarõma 
kazandõrõlabileceğini söyledi. Şamcõ, 
bu sistemle yüzey alanõnõn yaklaşõk 
yüzde 25�inin suyla temas ettiğini, 
gerekli hava sirkülasyonunu 
sağlayarak sucul yaşama olan  
etkisini azaltacağõnõ söyledi. Bunun 
için de Kocaeli Üniversitesi ile bir 
çalõşma yürütülecek.  

ENERJİ MALİYETİ 
AZALACAK 
Şamcõ�nõn verdiği bilgiye göre, 

Kuzova GES�te şu anda 3 megavatlõk 
bir enerji tesisi inşa ediliyor. Bu tesisin 
yõllõk gelirinin ise yaklaşõk 17 milyon 

lira olmasõ bekleniyor. GES�te 2024 yõlõ 
için öngörülen enerji giderinin 
yaklaşõk 33 milyon lira olduğunu 
belirten Şamcõ, şöyle konuştu: 
�Planladõğõmõz 6 megavatlõk GES�in 2 
megavatõnõ karasal GES, 1 megavatõnõ 
yüzer GES olarak kurduk. Kalan  
3 megavatõ da yüzer GES yapacağõz. 
Amacõmõz çiftçiyi destekleyerek, enerji 
maliyetini azaltmak. Bu yõl sulama 
sezonuna girince pompalarõ 
çalõştõrdõğõmõzda enerjimizi yüzer  
GES ve karasal GES ile sağlayarak 
çiftçimizi desteklemiş olacağõz.�

Yüzde 
40�õnõ 
karşõlayacak 

Sebahattin 
Şamcõ, kurulacak  
3 megavatlõk yüzer 
GES�in ihale 
aşamasõnda 
olduğunu belirterek, 
yüzer güneş enerjisi 
santrali ve faaliyete 
geçen 2 megavat 
kapasiteli karasal 
GES�le bölgedeki  
47 bin 830 dekar 
arazinin sulanmasõ 
için kullanõlan 
enerjinin yaklaşõk 
yüzde 40�õnõn 
karşõlanmasõnõn 
hedeflendiğini 
söyledi. Şamcõ, 
yüzer GES�in yanõna 
yapacaklarõ  
3 megavatlõk yeni 
yüzer GES ile 
Kuzova pompa 
istasyonunun 
tüketilen enerjinin de 
yaklaşõk yüzde 80�lik 
kõsmõnõ 
tamamlayacağõnõ 
belirterek, �Bu proje, 
Türkiye�nin geleceği 
olacak. Buna da 
Elazõğ öncülük 
edecek. Çiftçilerimiz 
rahatlõkla bundan 
sonraki süreçte her 
türlü ekini ekerek 
devletin verdiği 
destekle tarõm 
yapacak� dedi. 

Orman 
yangõnõna  
karşõ  
58 gölet 
daha 

İlk yüzer GES�le bereketli tarõm   
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Kartta yüksek komisyon Kartta yüksek komisyon   
akaryakõtçõlarõ zorluyor akaryakõtçõlarõ zorluyor   
Yaklaşõk 150 bin kişiye istihdam sağlayan akaryakõt sektörü,  

13 bin aktif dağõtõcõ ve depolama tesisiyle büyük bir ekosistem 
oluşturuyor. Sektörün en önemli gündemi, başta enerji olmak üzere 
artan maliyetler ve komisyon oranlarõnõn yüksekliği. 

MESUDE DEMİRHAN 
 

İSTANBUL Ticaret Odasõ 
Akaryakõt Meslek Komitesi 
Çalõşma Toplantõsõ, İTO 
Yönetim Kurulu Üyesi 

Giyasettin Eyyüpkoca�nõn 
başkanlõğõnda yapõldõ. Meclis 
ve Komite Üyeleri ile sektör 
temsilcilerinin katõldõğõ 
toplantõ, Cemile Sultan Koru 
Tesisleri�nde gerçekleştirildi. 
Akaryakõt sektöründe güncel sorunlarõn 
görüşüldüğü toplantõda; gelir gider 
dengesi, komisyon oranlarõ, teminat 
mektubu, bayiler, istihdam,  
maliyet, enflasyon ve kayõt dõşõ  
ekonomi ele alõndõ.  

150 BİN KİŞİNİN  
EKMEK KAPISI 
Toplantõda konuşan Giyasettin 

Eyyüpkoca, akaryakõt sektörünün  
150 bine yakõn kişinin ekmek kapõsõ 
olduğunu belirterek, şöyle devam etti: 
�Akaryakõt deyince 13 bin aktif dağõtõcõ 
ve depolama tesisinden oluşan dev bir 
aileden söz ediyoruz. Sektör, stratejik bir 
ürünü tedarik ediyor, ulaştõrõyor. Durum 
böyle olunca, dünyanõn bir köşesinde 
yaprak kõmõldadõğõnda buradaki bir 
akaryakõt bayisi için maliyetten tutun, 
fiyatlamaya kadar farklõ etkiler 
olabiliyor. İthal ettiğimiz üründen 
bahsediyoruz. Cari açõğõn da önemli 
kalemi. Dünyadaki savaşlarõn en önemli 

sebebi akaryakõt. Küresel çatõşma ve 
rekabetin tam merkezinde bir enerji 

kaynağõ. Ama bir o kadar da 
temel ihtiyaç ürünü. Dolayõsõyla 
bu kadar hassas dengeler 
üzerine kurulu ve küresel 
etkilere bu derece açõk sektörün 
sorunlarõna da aynõ hassasiyetle 
yaklaşmak zorundayõz.�   

ÖDEMELERİN  
YÜZDE 90�I KARTLA 

Eyyüpkoca, kâr marjõ konusunun 
uzun süredir gündemde olduğunu ifade 
ederek, sektörün bu marjõn yukarõ 
çekilmesini beklediğini aktardõ. Diğer 
taraftan da tehlikeli bir iş kolu olarak 
sõnõflandõğõ için sigorta konusunda da 
kolaylaştõrmaya ihtiyaç olduğunu 
vurgulayan Eyyüpkoca, �Ayrõca kredi 
kartõyla ilgili husus var. Akaryakõt 
bedelinin yüzde 90�õ kredi kartõyla 
ödeniyor. Dolayõsõyla orada da POS 
bedeliyle ilgili şikayetler, sektörün 
gündeminde yer almaya devam ediyor. 
Ajandamõzda tüm komite üyelerimizin 
talep ve beklentileri ilk sõrada. Yasa ya da 
uygulamalara ilişkin değişiklikler, 
bilgilendirmeler ve gerekli girişimler için 
her zaman aktif şekilde çalõşõyoruz. 
Akaryakõt ülkenin sorunu olduğu için 
İTO olarak biz de çözüm noktasõnda 
üzerimize düşeni yerine getirmeye 
çalõşõyoruz� dedi.

İTO Akaryakõt Meslek 
Komitesi Başkanõ Ali 
Tutuk, akaryakõt 
sektörünün ekonominin 
can damarõ olduğunu 
belirterek, şunlarõ 
kaydetti: �Son yõllarda 
sektörümüzde birçok 
değişim ve dönüşüm 
yaşandõ. Yüksek işletme 
maliyetleri, enerji 
fiyatlarõndaki 
dalgalanmalar, lojistik 

ve tedarik zincirindeki 
sorunlar, çevresel 
düzenlemeler ve 
teknolojik gelişmeler 
gibi birçok faktör iş 
yapma biçimlerimizi 
etkiledi. Akaryakõt 
sektörü şu an çok zor 
bir dönemden geçiyor. 
Kredi kartõ komisyonlarõ 
istasyonlarõmõzõn aylõk 
kira giderlerinden daha 
yüksek. Türkiye�nin en 

yüksek maliyetlerine 
sahip İstanbul 
bayilerine, diğer illere 
göre litrede yaklaşõk  
1.5 lira daha ucuza satõş 
yaptõrõlõyor. Karar alan, 
mevzuat yazan taraf 
değiliz. Elimizden gelen 
icracõ kurumlara 
dertlerimizi, 
sõkõntõlarõmõzõ doğru  
bir dille anlatõp,  
çözüm aramak.�

İstasyon sayõsõ 10 yõldõr aynõ  
Toplantõda sektörle ilgili 

şu bilgiler verildi: 
�İstanbul�da 755 akaryakõt 
istasyonu var. Bu istasyonlar 
yaklaşõk 10 yõldõr aynõ sayõda. 
İstanbul�daki akaryakõt 
istasyonlarõnõn ne kadar 
zarar etseler de 

kapanmadõğõnõ, ancak el 
değiştirdiğini görüyoruz. Son 
10 yõl içinde 991 istasyon 
lisansõ iptal edildi. 
İstanbul�daki toplam 755 
istasyonun satõş miktarõ 
2022 verilerine günlük 19 bin 
150 litre. Türkiye�nin en 

yüksek değeri bu. 
İstanbul�dan sonra Ankara 
günlük 13 bin 972 litreyle 
ikinci sõrada. 15 yõl içinde 
gelir-gider yapõmõz çok 
değişti. Giderlerimizin 
yaklaşõk yüzde 30�u personel 
gideri olarak şekilleniyor.� 

Mayõsta 110 bin 
588 konut satõldõ  

TÜRKİYE genelinde konut satõş sayõsõ, 
mayõsta geçen yõlõn aynõ ayõna göre yüzde 
2.4 azalarak 110 bin 588 oldu. Türkiye 
İstatistik Kurumu (TÜİK) verilerine göre; 
ocak-mayõs döneminde ise satõşlar, geçen 
yõlõn aynõ dönemine göre yüzde 3.4 
azalarak 465 bin 761�e düştü. İstanbul, 
mayõsta konut satõşlarõnda 18 bin 814 ile en 
yüksek paya sahip il oldu. İstanbul�u 9 bin 
861 konut satõşõyla Ankara, 6 bin 306 ile 
Antalya takip etti. Konut satõşõnõn en az 
olduğu iller ise 37 ile Bayburt, 46 ile 
Ardahan ve 60 ile Hakkari olarak sõralandõ. 
Türkiye�de yabancõlara yapõlan konut satõşõ 
ise mayõsta geçen yõlõn aynõ ayõna göre 
yüzde 34.8 azalõşla 2 bin 64 oldu.  
Yabancõlara yapõlan satõşlarda ilk sõrayõ  
797 konutla Antalya aldõ. Bu ili 668 konutla 
İstanbul ve 164 konutla Mersin takip etti. 

Enerji ve lojistik maliyeti arttõ   



Türkiye, havacõlõkta yaptõğõ açõlõm ve 
atõlõmlarla k�resel konumunu 
g�çlendiriyor, adõndan söz ettiriyor. 
Fransõz gazetesi Le Monde da bu 

konuyu, �Hava taşõmacõlõğõ erdoğan�õn 
T�rkiye�si için önemli bir g�ç aracõ� başlõklõ 
haberiyle g�ndeme taşõdõ. THy�den övg�yle 
bahsedilen haberde, �Ulusal hava yolu şirketi 
T�rk Hava yollarõ�nõn (THy) elde ettiği 
sonuçlar gör�lmemiş boyutlara ulaştõ� 
ifadesine yer verildi.  Söz konusu haberde, 
özellikle Ankara ve istanbul gibi ulaşõm 
merkezlerine bağlantõlarõnõ g�çlendiren yeni 
iç hat uçuşlarõyla birlikte THy�nin havalimanõ 
ağõnõn da b�y�k ölç�de genişlediği 
kaydedildi. 

ÖNEMLİ BİR AKTÖR 
Haberde THy�nin, 22�si Avrupa�ya, 9�u 

Amerika�ya ve 13�� Uzak Doğu ve Asya�ya 
olmak �zere 54 yeni hat açmayõ ve alt 
markasõ AnadoluJet�in uluslararasõ erişimini 
genişletmeyi planlayarak 10 yõl içinde uçuş 
hacmini önemli ölç�de artõrmayõ hedeflediği 
aktarõldõ. �1933�te kurulan ve uzun s�re ikinci 
kademe bir hava yolu şirketi olarak gör�len 
THy, k�resel havacõlõk sektör�nde önemli bir 
aktör haline gelerek başlõca Avrupalõ ve 
körfez hava yolu şirketlerine karşõ önemli bir 
rakip oldu� yorumu yapõlan haberde, bunun, 

T�rkiye�nin �etkili kalkõnma stratejisinin 
sonucu� olduğu vurgulandõ. 

AVRUPA�NIN EN KÂRLISI 
Nisanda açõklanan verilere göre 

Avrupa�nõn en fazla kâr elde eden tarifeli 
hava yolu şirketi British Airways�in ana 
şirketi IAG�nin 2.43 milyar euro�luk net 
kârõna karşõlõk THy�nin 5.52 milyar euro net 
kâr sağladõğõ ifade edilirken, THy�nin 
cirosunun 20.94 milyar euro�ya ulaştõğõ, net 
kâr marjõnõn ise y�zde 28.8 olduğu belirtildi.
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Avdagiç, THY 
Yönetim Kurulu 
Başkan Vekili oldu 

THY, yönetim kurulu 
görevlendirmelerini duyurdu. 
THY tarafõndan Kamuyu 
Aydõnlatma Platformu�nda (KAP) 
yapõlan açõklamada, �Yönetim 
Kurulumuz, yönetim kurulu görev 
süresi sonuna kadar görev 
yapmak üzere Prof. Dr. Ahmet 
Bolat�õn Yönetim Kurulu  
Başkanõ ve Şekib Avdagiç�in 
Yönetim Kurulu Başkan Vekili 
olarak atanmasõna karar 
vermiştir� ifadesi yer aldõ. 
Açõklamada, şöyle devam edildi: 
�Aynõ zamanda Ortaklõğõmõz 
Yönetim Kurulunca Yönetim 
Kurulu Başkanõ Prof. Dr. Ahmet 
Bolat�õn İcra Komitesi Başkanõ, 
Şekib Avdagiç�in İcra Komitesi 
Başkan Vekili olarak; Doç. Dr. 
Murat Şeker, Dr. Melih Şükrü 
Ecertaş ve Ramazan Sarõ�nõn ise 
İcra Komitesi Üyesi olarak 
atanmasõna karar verilmiştir.� 

ABD uçuşlarõna Denver da eklendi 
THY,1988�de New York seferleri ile 

başladõğõ ABD uçuşlarõna 14�üncü nokta 
olarak Denver şehrini de ekledi. Buna göre, 
130 ülkedeki 347. varõş noktasõ olan Denver�a 
haftada 3 sefer düzenleyecek şirket,  
9 Temmuz itibarõyla da seferlerini haftada 4�e 
çõkarõp her yõl binlerce ziyaretçiyi, İstanbul-
Denver güzergahõnda uçurarak iki ülkenin 

turizm ve ticaret hacimlerine katkõ sağla-
yacak. THY, açõlõşa özel fiyatlarla uçuşlarõnõ 
İstanbul Havalimanõ-Denver Uluslararasõ 
Havalimanõ rotasõnda icra edecek. 3 Temmuz 
2024�e kadar satõn alõnacak biletlerle  
20 Temmuz 2024�e kadar İstanbul�dan 
Denver�a 787 Amerikan dolarõndan  
başlayan fiyatlarla seyahat edilebilecek. 

5 yõlda büyük başarõ
İstanbul Havalimanõ�nõn 2018�deki açõlõşõndan bu yana Avrupa�nõn 

en işlek havalimanõ haline geldiğine dikkat çekilen Le Monde�un 
haberinde, Türkiye�nin bu anlamda �yeni bir küreselleşme merkezi� 
olarak görüldüğü değerlendirmesi yapõldõ. Haberde, �Dünyanõn en 
yoğun hava merkezlerinden biri haline geldiği� belirtilen İstanbul 
Havalimanõ�nõn 2022�de 64.3 milyon yolcu trafiğiyle Londra�da 
bulunan İngiltere�nin en büyük havalimanõ Heathrow�u geride 
bõraktõğõ bilgisine yer verildi. THY�nin Aralõk 2023�te Airbus�tan  
220 uçak satõn aldõğõ hatõrlatõlan haberde, THY Yönetim Kurulu  
ve İcra Komitesi Başkanõ Ahmet Bolat�õn 4 Haziran�daki 
açõklamasõnda Boeing ile yaklaşõk 250 uçağõn potansiyel satõn alõmõ 
için görüşmelerde bulunduğunu duyurduğu aktarõldõ.

YAZDI

Havacõlõktaki açõlõmla Türkiye 
küreselleşmede yeni bir merkez

�Ulusal hava yolu şirketi Türk 
Hava Yollarõ�nõn elde ettiği sonuçlar 
görülmemiş boyutlara ulaştõ� 
yorumunu yapan Fransõz gazetesi  
Le Monde, THY ve İstanbul 
Havalimanõ�nõn yükselen trendine 
dikkat çekti. Gazete, İstanbul 
Havalimanõ ile Türkiye�nin, �yeni bir 
küreselleşme merkezi� olarak 
görüldüğü değerlendirmesini yaptõ. 
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Prof. Dr. Nurullah Gür 

YENİ EKONOMİ

Uluslararasõ ticaretin 
yaygõnlaşmasõ, İkinci Dünya 
Savaşõ sonrasõ dönemin en dikkat 
çekici iktisadi gelişmelerinden biri 
oldu. 1950�lerin sonunda sadece 
bir olan bölgesel ticaret 
anlaşmalarõnõn sayõsõ, 
günümüzde 369�a ulaştõ. Aynõ 
dönemde toplam küresel ihracat 
hacminin reel değeri, 30 kattan 
fazla artõş kaydetti.  

Serbest ticaretin teoride tüm 
vaat ettiklerini pratikte sahaya 
yansõttõğõnõ söyleyemeyiz. İhracat 
her ülkeye, her şirkete ve her 
bireye aynõ oranlarda fayda 
sağlamadõ. Ama yine de ihracatõn 
üretkenlik artõşõ ve ekonomik 
büyüme üzerindeki etkileri göz 
ardõ edilemez.  

Gelişmekte olan ülkelerin 
kalkõnma yolunda daha fazla 
ihracata ihtiyaçlarõ var. Bunun için 
de daha adil bir uluslararasõ 
ticaret sistemine. Ancak, küresel 
ticaret son yõllarda ivme 
kaybediyor. 2000-2009 arasõnda 
yõllõk ortalama yüzde 5.1 büyüyen 
küresel ticaret, 2010-2019�da 
yüzde 4.5�e razõ oldu. 
Koronavirüs salgõnõ küresel 
ticareti iyice sekteye uğrattõ. 
Küresel ticaret 2023�te sadece 
yüzde 0.1 oranõnda büyüyebildi. 
Bu, son 50 yõllõk dönemdeki en 
kötü performanslardan biri olarak 
kayõtlara geçti.  

Ekonomik  
milliyetçilik eğilimi 

Dünya Bankasõ bu yõl küresel 
ticaretin yüzde 2.5 oranõnda 
artacağõnõ öngörüyor. Geçen yõla 
kõyasla bariz bir iyileşme olmakla 
birlikte, yine de uzun dönemli 
ortalamanõn altõnda kalõnacak.  

Gelişmiş ülkelerden dünya 
geneline yayõlan ekonomik 
milliyetçilik eğilimi, küresel 
ticareti yavaşlatan ana faktör 
konumunda. Jeopolitik 
gerginlikler ve korumacõ 
politikalar küresel ticaretin uzun 
vadeli trendini olumsuz etkiliyor. 
Kõsa ve orta vadede ise faiz 
oranlarõ ve uluslararasõ 
taşõmacõlõk maliyetlerindeki 
artõşõn küresel ticaret üzerinde 
belirleyici olduğunu 
söyleyebiliriz.   

Ekonomik milliyetçiliğin yakõn 
gelecekte sönümlenmesini 
beklemek çok gerçekçi değil. İyi 
haber, küresel faiz oranlarõnõn 
yavaş da olsa gerilemeye 
başlamasõ. Ekonomik aktiviteyi 
canlandõracak bu gelişmenin 
uluslararasõ ticarete destek olmasõ 
bekleniyor.  

Reel sektörün gayreti 

Türkiye olarak biz de ihracat 
rakamlarõnda küresel büyümeye 
bağlõ bu toparlanmanõn etkilerini 
hissetmeye başladõk. İhracat 
pazarlarõmõzdaki talep 
koşullarõna dair öncü sinyaller 
veren İhracat İklim Endeksi, son 
sekiz aydõr yükseliyor. 2024�ün ilk 
beş ayõnda toplam ihracatõmõz 
geçen yõlõn aynõ dönemine kõyasla 
yüzde 4.5 oranõnda artõş yaşadõ. 
Net ihracatõn ekonomik 
büyümeye katkõsõ yaklaşõk beş 
çeyreklik aranõn ardõndan 
yeniden pozitife döndü.  

Türkiye henüz faiz indirim 
döngüsüne başlamadõ. Yüksek 
faizler, şirketleri zorluyor. Döviz 
kurlarõ da son 4-5 yõldaki kadar 
ihracatõ destekleyici bir konumda 
değil. Tüm bunlara rağmen 
ihracatõn artõyor olmasõ, reel 
sektörün gayretini gözler önüne 
seriyor. Türkiye orta gelir 
tuzağõndan kurtulacaksa, bu 
büyük oranda katma değerli 
ihracatõ artõrmaya dönük 
girişimlerimiz sayesinde olacaktõr. 

Küresel ticaretin  
serencamõ 

G
ÜNÜMÜZ 
uluslararasõ 
oluşumlarõnda 
adõndan sõkça 

söz ettirmeye başlayan 
BRICS, ilk olarak 2001 
yõlõnda Goldman Sachs�õn 
Baş Ekonomisti Jim O�Neill tarafõndan 
�Daha İyi Küresel Ekonomik BRIC�ler 
İnşa Etmek� başlõklõ bir çalõşmada 
formüle edildi. Ardõndan kavramõn 
ekonomi ağõrlõklõ uluslararasõ bir 
platforma dönüşme süreci yaşandõ. 
İsmini üye ülkeleri Brezilya, Rusya, 
Hindistan ve Çin�in İngilizce�deki 
adlarõnõn baş harflerinden alan BRIC, 
2009 yõlõnda Rusya�nõn Yekaterinburg 
kentindeki ilk zirvesiyle birlikte resmi 
olarak kuruldu. İlk genişleme ise 2010 
yõlõnda Güney Afrika�nõn katõlõmõyla 
gerçekleşti ve BRICS adõnõ aldõ. 

BRICS�İN GENİŞLEMESİ 
Geçtiğimiz yõl, Güney Afrika�nõn 

Johannesburg şehrinde düzenlenen 
15. BRICS Zirvesi�nde ise büyük bir 
genişlemenin fitili ateşlendi. Bu yõlõn 
başõnda BRICS grubuna Suudi 
Arabistan, Mõsõr, Birleşik Arap 
Emirlikleri (BAE), İran ve 
Etiyopya�nõn resmen katõlõmõyla üye 
ülke sayõsõ 10�a yükseldi. Yeni üyelerle 
birlikte BRICS+ adõyla da anõlmaya 
başlandõ. BRICS+ ülkeleri 3.5 milyar 
nüfusu ile dünya nüfusunun yaklaşõk 
yüzde 44�ünü ve toplam Gayrõ Safi 
Yurt İçi Hasõlanõn (GSYİH) yani 
küresel ekonominin yüzde 28�ini 
oluşturuyor. IMF verilerine göre, bu 
yõl katõlan 5 yeni ülkeyle birlikte 
BRICS+ grubunun ekonomik 
büyüklüğü 29.5 trilyon dolarõ geçti. 
Londra merkezli uluslararasõ yatõrõm 
danõşmanlõğõ kuruluşu Henley & 
Partners�in araştõrmasõna göre, satõn 
alma gücü paritesi de dikkate 
alõndõğõnda BRICS+ dünyanõn toplam 
GSYİH�sinin yüzde 36�sõna sahip ve 

bu alanda G7�nin de önüne geçmiş 
durumda. 

ENERJİDEKİ GÜCÜ 
Ortadoğu ve Kuzey Afrika 

(MENA) ülkeleri; Suudi Arabistan, 
BAE, Mõsõr, Etiyopya ve İran�õn da 
dahil edilmesiyle önemli bir yeni 
finansal gücün ve jeopolitik nüfusun 
BRICS+ grubunda toplandõğõ 
kaydediliyor. BRICS+ ülkeleri, dünya 
ham petrol üretiminin yaklaşõk yüzde 
45�ini gerçekleştiriyor. Nitekim, 
Henley & Partners CEO�su Dr. Juerg 
Steffen durumu, �MENA ülkelerinin 
dahil edilmesi sadece siyasi bir 
yeniden düzenleme değil, aynõ 
zamanda büyüyen 
ekonomik yapõlarõnõn 
tanõnmasõdõr. 
Enerji kaynaklarõ 
nedeniyle 
tarihsel olarak 
önemli bir 
konuma sahip 
olan bölge, artõk 
daha çeşitli bir 
ekonomik rol 
üstleniyor� diye 
yorumluyor.  

RUSYA�DAKİ TOPLANTI 
BRICS+ grubundaki gelişmeleri 

Türkiye de yakõndan takip ediyor. Bu 
yõl Rusya�nõn dönem başkanlõğõnõ 
yaptõğõ BRICS�in, Dõşişleri Bakanlarõ 
Toplantõsõ kapsamõnda BRICS+ 
oturumu 11 Haziran�da Nijniy 
Novgorod kentinde düzenlendi. 
Uluslararasõ güvenlik, sürdürülebilir 
kalkõnma ve küresel yönetişim 
konularõnõn ele alõndõğõ BRICS+ 
oturumuna üye ülkelerle birlikte 
Türkiye, Bahreyn, Bangladeş, Belarus, 
Cezayir, Endonezya, Kazakistan, 
Küba, Laos, Moritanya, Nijerya, 
Tayland, Sri Lanka, 
Venezuela ve 

Vietnam davet edildi. Türkiye�yi 
Dõşişleri Bakanõ Hakan Fidan�õn 
temsil ettiği toplantõda, BRICS 
ülkelerinin ticari faaliyetlerde  

ulusal para birimlerini 
kullanabilecekleri bir 

platform geliştirmek 
için aktif çalõşma 

yürütmesi de 
gündeme 
getirildi. Bakan 
Fidan ise 

konuşmasõnda, 
�BRICS ile 

işbirliğimize değer 
veriyoruz. BRICS�teki 

çeşitlilik, kalkõnma ve istikrarõ 
artõrmak için önemli bir araç�  
değerlendirmesinde bulundu. 

ZİRVE KAZAN�DA 
Türkiye�nin BRICS+ oluşumuna 

ilgisi en üst düzeyde karşõlõk buluyor. 
Dõşişleri Bakanõ Hakan Fidan, BRICS+ 
toplantõsõ için gittiği Rusya�da, 
Kremlin Sarayõ�nda Rusya Devlet 
Başkanõ Vladimir Putin ile de ayrõ bir 
görüşme gerçekleştirdi. Söz konusu 
görüşmede Putin, �Türkiye�nin 
BRICS�in çalõşmalarõna yönelik ilgisini 
memnuniyetle karşõlõyoruz. Bu Birlik 
ülkeleri ile birlikte olma isteğini 
mutlaka her şekilde destekleyeceğiz� 
açõklamasõnõ yaptõ. Putin, 
Cumhurbaşkanõ Recep Tayyip 

Erdoğan ile 3-4 Temmuz�da 
Kazakistan�õn başkenti Astana�da 
düzenlenecek Şanhay İşbirliği Örgütü 
(ŞİÖ) zirvesinde bir araya 
geleceklerini de söyledi. Öte yandan, 
Rusya�nõn ev sahipliğindeki 16. BRICS 
Zirvesi�nin ise 22-24 Ekim�de 
Kazan�da düzenlenmesi planlanõyor. 

JEOPOLİTİK 
DENGELEME 
Avrupa Birliği ile sanayi ve 

işlenmiş tarõm ürünlerini kapsayan 
Gümrük Birliği�ni uygulayan Türkiye, 
BRICS+ gibi farklõ platformlarda 
çeşitli ortaklarla yeni işbirliği 
fõrsatlarõnõ aramaya da devam ediyor. 
Türkiye�nin jeopolitik dengeleme 
yaklaşõmõnõ değerlendiren uzmanlar, 
Ankara�nõn BRICS+ ile temasta 
olmasõnõn AB ile olan ilişkilerine bir 
alternatif olarak değerlendirilmemesi 
gerektiğini kaydediyor. Öte yandan, 
BRICS+ grubunun iki önemli ülkesi 
Çin ve Rusya�nõn Türkiye�nin en 
önemli ticaret partnerleri arasõnda 
olduğunun da altõ çizilirken, bölgesel 
bir güç ve gelişmekte olan bir 
ekonomi kabul edilen Türkiye�nin her 
türlü ticaret ve ekonomik işbirliği 
fõrsatõndan yararlanmasõnõn doğal bir 
dõş politika olduğunu belirtiyorlar. 
Uygulanan dõş politikanõn 360 derece 
diplomasi anlamõ taşõdõğõna da  
dikkat çekiliyor.

Türkiye, küresel ekonominin yüzde 28�ini 
oluşturan BRICS+ grubuyla da işbirliğini geliştirmeyi 
planlõyor. Uygulanan 360 derece diplomasinin 
kapsayõcõlõğõyla Türkiye�nin küresel ticaretteki pazar 
payõnõ ve ihracatõnõ artõrmasõ hedefleniyor. 

360 derece diplomasiyle360 derece diplomasiyle

Türkiye�nin BRICS�e ilgisinin çok 
boyutlu ve çok taraflõ dõş politika 
çizgisinin doğal bir uzantõsõ 
olduğunu belirten İstanbul Aydõn 
Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. 
Tarõk Oğuzlu, şöyle konuştu:  
�Bu dõş politika çizgisi aynõ zamanda 
Ankara merkezli stratejik otonomi 
temelinde icra edilmeye çalõşõlan 
yeni bir uluslararasõ yorumun  
doğal bir sonucu olarak da 
değerlendirilebilir. Hem Dõşişleri 
Bakanõ Hakan Fidan�õn yaptõğõ son 
açõklamalarda hem daha önce 
Cumhurbaşkanõ Recep Tayyip 
Erdoğan�õn yaptõğõ açõklamalarda 
önemli bir husus vardõ. Diyorlardõ ki, 
Türkiye�nin ileride BRICS�e veya 
Şanhay İşbirliği Örgütü�ne katõlmasõ, 

Türkiye�nin 
NATO�dan 
çõkacağõ veya Avrupa 
Birliği ile ilişkilerini sonlandõracağõ 
şeklinde yorumlanmamasõ 
gerekiyor. Yani Türkiye, eş zamanlõ 
olarak tüm önemli küresel 
platformlarda yer almaya çalõşan bir 
ülke. Türkiye�nin pazar payõnõ ve 
ihracatõnõ artõrmak, bu ülkelerden de 
yatõrõm çekmek noktasõnda kolaylõk 
sağlamasõ çerçevesinde 
düşünülüyor. BRICS üyesi ülkelerin 
başta Rusya ve Çin olmak üzere 
Batõ�ya karşõ bir stratejik 
konumlanõşõ da var.  
Türkiye bu şekilde bakmõyor. 
Türkiye çok uzun yõllardõr Batõ�nõn 
içinde olan bir ülke.� 

Daha kõrõlgan bir uluslararasõ 
ekopolitik konjonktürdeyiz

Çok boyutlu ve çok taraflõ  
dõş politika çizgisi uygulanõyor

BRICS+ konusunda Türkiye�nin 
tutumunu değerlendiren Beykent 
Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. 
Murat Ferman, şunlarõ söyledi: 
�Türkiye merkez ülke olma 
konumuyla kendisini sadece 
NATO�nun sadece Batõ veya Doğu 
dünyasõnõn bir müttefiki olarak kabul 
etmiyor. Türkiye merkez ülke olarak, 
BRICS+, Şanhay gibi diğer 
oluşumlara da opsiyonlarõnõ açõk 
tutuyor. Türkiye, başkalarõ tarafõndan 
tanõmlanma hegemonyasõna karşõ 
çõkan bir ülke. BRICS+, yükselen bir 
değer olarak tabii ki görmezden 
gelinemez. Bu bir gerçek fakat şurasõ 
da unutulmamalõ, Türkiye bu 
konularda daha açõk ve net olmalõ. 
Netice itibariyle çok hassas ve daha 

kõrõlgan bir 
uluslararasõ 
ekopolitik 
konjonktüre girmiş durumdayõz. 
Önce Çin ile olan birebir ilişkilerimizi 
bir kere daha bir masaya yatõrmamõz 
gerekiyor. Çin ile aramõzdaki dõş 
ticaret açõğõnõn düzeltilmesinde 
BRICS üzerinden yürümek tek 
başõna bir çözüm değil. BRICS, Yeni 
Kalkõnma Bankasõ (NDB) aracõlõğõyla, 
2022 sonu itibariyle kalkõnmakta olan 
ülkelere özellikle altyapõ yatõrõmlarõ 
için 32 milyar dolar kredi verdi. 
Türkiye belki bu fon imkânlarõndan 
da yararlanmaya çalõşabilir. Ancak 
Rusya ve Çin�in BRICS+ grubunu 
Batõ�ya karşõ bir platform olarak 
kullanmasõ meselesi de ortada.� 

Şeref 
KILIÇLI

ÇOK KUTUPLU TİCARET
Yeni Kalkõnma Bankasõ da devrede 
BRICS, ekonomik hedeflerini 

desteklemek için 2015 yõlõnda Yeni 
Kalkõnma Bankasõ�nõ 
(NDB) kurdu. NDB�nin 
dolara olan bağõmlõlõğõ 
azaltmayõ, daha çok 
kutuplu bir uluslararasõ 
finans sistemini teşvik 
etmeyi, üye ülkelerin 
para birimlerinde kredi 
vermeyi amaçladõğõ 
kaydediliyor. Yerel para 
cinsinden kredilerin 
yaygõnlaştõrõlmasõ, BRICS ülkeleri 
tarafõndan kabul edilen ticaret ve 
finansal işlemlerde dolara karşõ 
alternatiflerin kullanõlmasõ da 

hedeflerinin bir parçasõ. Merkezi 
Çin�in Şanhay kentinde bulunan 

NDB, 2022 sonu 
itibarõyla kalkõnmakta 
olan ülkelere yeni yol, 
köprü, demiryolu ve su 
tedariki projeleri için  
32 milyar dolar kredi 
verdi. NDB Başkanõ 
Dilma Rousseff, geçen 
yõl yaptõğõ açõklamada, 
verilen kredilerin 

yaklaşõk yüzde 30�unun yerel para 
birimlerinde yapõldõğõnõ ve küresel 
finans sisteminin yerini artõk �çok 
kutuplu bir sistemin alacağõ� 
değerlendirmesinde bulunmuştu.
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Ticaret Bakanlõğõ, 
mayõs ayõ dõş ticaret 
verilerini yayõnladõ. 
Söz konusu bültene 
göre, mayõs ayõnda 
geçen yõlõn aynõ 
ayõna göre ihracat 
yüzde 11.4 artõşla 
24,075 milyon 
dolara yükselirken, 
ithalat aynõ 
dönemde yüzde 10.3 düşerek 
30,593 milyon dolara indi. Bu 
sayede, dõş ticaret açõğõ yüzde 47.8 
daralarak 6,518 milyon dolara 
geriledi. İhracatõn ithalatõ 
karşõlama oranõ da yüzde 78.7�ye 
yükseldi. Görüleceği üzere dõş 
ticaret hacmi, ithalattaki 
daralmadan dolayõ yüzde 1.9 
azalarak 54 milyar 668 milyon 
dolara düştü. 

Aylõk bazlõ siparişlerde 
kaymalar olabileceği için dönemsel 
olarak da bakalõm. 2024 yõlõ ocak-
mayõs döneminde ihracat yüzde 
4.5 artõşla 107 milyar dolara 
yaklaşõrken, ithalat yüzde 9.3 
düşüş göstererek 144 milyar 
civarõna geriledi. dõş ticaret hacmi 
de bu verilere göre yüzde 3.8 
azaldõ ve 250 milyar dolar 
civarõnda gerçekleşti. dõş ticaret 
dengesindeki açõk, ithalattaki 
daralmaya bağlõ olarak yüzde 3.8 
azaldõğõ için ihracatõn ithalatõ 
karşõlama oranõ yüzde 74�ler 
seviyesine yükseldi.  

Döviz sirkülasyonu 

Bu durum, net bir şekilde azalan 
ithalat nedeniyle döviz ihtiyacõnõn 
(dõş ticaret anlamõnda) düştüğünü 
bize gösteriyor. Enerji ve altõn hariç 
tutulduğunda ihracatõn ithalatõ 
karşõlama oranõ yüzde 91.7 
seviyesine yükseldi. neredeyse dõş 
ticarette döviz sirkülasyonu ihracat 
ve ithalat arasõnda kendini 
tamamlayabilir seviyesine ulaşmõş 
görünüyor. daha önceki 
dönemlerde yüzde 100�ün üzerine 
çõktõğõnõ da göz önüne alõrsak, yine 
aynõ yerlere doğru gitmemizin 
içeride döviz arzõnõn da artmasõna 
yol açabileceğini düşündürüyor. 
Bu durumda para ve sermaye 
piyasalarõna gelmekte olan 
yatõrõmcõlarla beraber döviz arzõnõn 
şiddetini daha fazla hissedebiliriz. 
Unutmayalõm ki, şu ana kadar 
dolarõn 30 TL�nin altõna 
gelmemesinin sebebi, TCMB 
pozisyon düzeltmeye yönelik 
alõmlarõdõr. Ancak bu alõmlar 
sonsuza kadar sürmeyecek. Bir 
önceki yazõmõzda belirttiğimiz 
senaryolarõn gerçekleşmesine göre, 
TCMB ihtiyaç alõmlarõ bitince 
dolara gelen satõşõ karşõlayacak 
önemli bir kitle olmayacağõ için 
aşağõ yönlü bir baskõnõn gelmesi 
sürpriz olmayacak. Azalacak 
jeopolitik riskler de bu eğilimi 
hõzlandõrabilir. Özellikle İsrail-
Ukrayna ve Tayvan ile ilgili olumlu 
jeopolitik gelişmeler, risk iştahõnõ 
artõrabileceğinden girişler artabilir.  

İlk 3 ülke 

İhracatta ilk üç ülkenin 
Almanya, ABd ve İngiltere 
olduğunu düşünürsek, bu ülke 
ekonomilerindeki gelişmeler de dõş 
ticaretimize yansõyacak. İthalatta 
Çin, Rusya ve Almanya�nõn ilk üçü 
paylaşmasõ çok önemli. Girdi 
anlamõnda Çin ve Rusya�ya 
bağõmlõ, çõktõ anlamõnda da 
Almanya, ABd ve İngiltere�ye 
bağõmlõ görünen bir yapõ var. 
dolayõsõyla Rusya ile ticaret 
sõnõrlamalarõ baskõsõ dõş ticarette 
rekabetçi olmamõzõ da zorlayan bir 
etkendir.  

Önümüzdeki dönemde, iç 
ticareti sõnõrlayõcõ tedbirler 
nedeniyle içeride sancõlõ bir dönem 
oluşsa da şirketlerin ihracat yollarõ 
bulmasõ ihracat kapasitemizi 
artõrõyor.  

Enflasyonun düşeceği 
düşünülen bir dönemde kredi 
almak son derece riskli bir iştir. 
Çünkü kredi ile alõnan varlõğõn 
değeri, kredi ve faiz ödemesi kadar 
bile artmayabilir. dõş ticarette ise 
düşme potansiyeli artan kurlara 
karşõ tedbirli olmakta fayda var.

Hikmet 
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FUARIN ANA TEMASI

  FORUM PACKBOX

  FORUM INNOVATIONBOX

DETAYLI BİLGİ İÇİN: 

  FACHPACK.DE/EN

SAnAYİ ve Teknoloji Bakanõ 
Mehmet Fatih Kacõr, katma değerli 
üretimin anahtarõ haline gelen 
endüstriyel robot alanõnda lider 
teknoloji girişimlerini ortaya 
çõkaracaklarõnõ söyledi. 
TEZMAKSAn Robot Teknolojileri 
Hacõ Mustafa Aydoğdu Üretim 
Merkezi�nin açõlõşõnda konuşan 
Bakan Kacõr, �22 yõlda yatõrõm 
teşvik sisteminde endüstriyel robot 
imalatõ alanõnda 5.5 milyar lira 
tutarõnda 72 yatõrõmõn önünü açtõk. 
Teknoloji Odaklõ Sanayi Hamlesi 
Programõ ile robot teknolojileri ve 
otomasyon sistemleri alanlarõnda  
9 yatõrõmõ destekliyoruz� dedi.  

Bakan Kacõr, yapay zeka, 
makina öğrenimi ve sensör 
teknolojileri gibi alanlarda 
araştõrma ve geliştirme kültürünü 
teşvik ederek, atõlõmlarõn önünü 

açtõklarõna dikkati çekerek, şöyle 
devam etti: �dünyada 10 bin 
çalõşan başõna 151 robot düşerken 
bazõ ülkelerde bu rakam 300�ün 
üzerinde. Özellikle yapay zeka, 
makina öğrenmesi, dijital ikiz, 
insansõ robotlar gibi yenilikçi 
teknolojilerle insan robot 
etkileşimini artõracak yenilikçi 
uygulamalarla endüstriyel robot 
pazarõnõn büyümesi sürecek.� 

BURS VE PROJE 
DESTEKLERİ 
Bakan Kacõr, TÜBİTAK burs ve 

destek programlarõ kapsamõnda 
endüstriyel robot alanõnda 962 
proje, 1613 bilim insanõ ve gence  
3.3 milyar lira destek verdiklerini 
belirtti. Robot teknolojilerinde  
5 Ar-Ge merkezi ve teknoparklar-
daki 29 teknoloji girişimine  
1.2 milyar liranõn üzerinde destek 
sağladõklarõnõ dile getiren Kacõr, 
�Sivas�ta açtõğõmõz TEZMAKSAn 
Robot Teknolojileri Hacõ Mustafa 
Aydoğdu Üretim Merkezi ile de 
Türkiye�de ilk defa üretimi 
gerçekleştirilecek 8 eksenli 
tornalama merkezinden yeni nesil 
CnC modellerine kadar geniş bir 
yelpazede ülkemizin robot 
teknolojilerinde yetkinliklerine  
güç katõyoruz� dedi. 

S
AnAYİ ve Teknoloji Bakanlõğõ, 
Ocak-Mart 2024 dönemine ilişkin 
verimlilik istatistiklerini açõkladõ. 
Buna göre, takvim etkilerinden 

arõndõrõlmõş toplam sanayide çalõşan kişi 
başõna üretim endeksi, yõlõn ilk 
çeyreğinde, geçen yõlõn aynõ dönemine 
göre yüzde 5.25 arttõ. Mevsim ve takvim 
etkilerinden arõndõrõlmõş toplam 
sanayide çalõşan kişi başõna üretim 
endeksi ise 2023�ün son çeyreğine göre 
yüzde 3.57 yükseldi. 

Bu yõlõn birinci çeyreğinde toplam 
sanayide çalõşõlan saat başõna üretim 
endeksi, yõllõk bazda yüzde 6.58, 
çeyreklik bazõnda ise yüzde 5.97 arttõ.  

ENERJİ SEKTÖRÜ 
Takvim etkilerinden arõndõrõlmõş ana 

sanayi gruplarõ verileri incelendiğinde, 
çalõşan kişi başõna üretim endeksinde 
yõllõk bazda en fazla artõş yüzde 8.12 ile 
enerji sektöründe kayõtlara geçti. Mevsim 
ve takvim etkilerinden arõndõrõlmõş 
çalõşan kişi başõna üretim endeksinde 
yõlõn ilk çeyreğinde bir önceki  
çeyreğe göre en fazla artõş yüzde  
6.22 ile dayanõksõz tüketim malõ 
üretiminde gerçekleşti.

İSTİHdAM edilenlerin sayõsõ, nisanda 
32 milyon 618 bin kişi olarak hesaplandõ. 
TÜİK�in açõkladõğõ verilere göre, mevsim 
etkisinden arõndõrõlmõş istihdam 
edilenlerin sayõsõ nisan ayõnda, bir önceki 
aya göre bin kişi azaldõ, istihdam oranõ 
ise yüzde 49.5 olarak belirlendi. İşgücüne 
katõlma oranõ erkeklerde yüzde 72.1 iken 
kadõnlarda yüzde 36.6 oldu.  
diğer yandan, genele bakõldõğõnda 

işsizlik oranõ, nisanda bir önceki aya göre 
0.1 puan azalarak yüzde 8.5 oldu. Bu 
dönemde işsiz sayõsõ 3 milyon 42 bin kişi 
olarak kayõtlara geçti. Ülkede, 15 ve daha 
yukarõ yaş grubunda işsiz sayõsõ,  
nisanda bir önceki aya kõyasla 18 bin kişi 
azalarak 3 milyon 42 bin kişi oldu. 

Söz konusu ayda 15-24 yaş grubunu 
kapsayan genç nüfusta işsizlik oranõ, bir 
önceki aya göre 0.1 puan azalõşla yüzde 
14.5 oldu. Bu yaş grubunda işsizlik 
oranõnõn erkeklerde yüzde 12.2, 
kadõnlarda ise yüzde 19.1 olduğu 
hesaplandõ. 

Zamana bağlõ eksik istihdam, 
potansiyel işgücü ve işsizlerden oluşan 
atõl işgücü oranõ, nisanda aylõk bazda  
3.1 puan artarak yüzde 27.2 oldu. 
Zamana bağlõ eksik istihdam ve işsizlerin 
bütünleşik oranõ yüzde 19.7 iken işsiz ve 
potansiyel işgücünün bütünleşik oranõ 
yüzde 17.1 olarak tahmin edildi. 

SanayideSanayide  
verimlilikverimlilik  
artõyorartõyor  
Sanayide çalõşan kişi başõna 

üretim endeksi yõlõn ilk çeyreğinde, 
geçen yõlõn aynõ dönemine göre 
yüzde 5.25 oranõnda arttõ. Yõllõk 
bazda en fazla artõş enerji 
sektöründe gerçekleşti. 

Endüstriyel robotlar teşvik ediliyor 

Verimlilik  
projeleri yarõşacak 

 
Sanayi ve Teknoloji Bakanlõğõ�nõn 

düzenlediği Verimlilik Proje Ödülleri 
Yarõşmasõ�nda başvuru süreci devam 
ediyor. Tüm işletmelere ve kamu 

kurumlarõna açõk olan ve 
2014 yõlõndan bu yana 
düzenlenen yarõşmaya 
başvurular, 24 Haziran�a 
kadar alõnacak. 
Yarõşmayla, şirketlerde 
ve kurumlarda 
verimliliği artõrma 
konusunda yeni 
projelerin teşvik edilmesi 
amaçlanõyor. Yarõşmayla 
ilgili duyuru ve işlemler 

Sanayi ve Teknoloji Bakanlõğõ Stratejik 
Araştõrmalar ve Verimlilik Genel 
Müdürlüğü tarafõndan yürütülüyor.  

Başvuru için adres: vpo.sanayi.gov.tr

Genç nüfusta 
işsizlik oranõ 
nisanda azaldõ
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ŞEREF KILIÇLI-BARIŞ CABACI 
     MESUDE DEMİRHAN 

 

İSTANBUL Ticaret Odasõ (İTO) Başkanõ 
Şekib Avdagiç, haziran ayõ Meclis 
Toplantõsõ�nda yaptõğõ konuşmada, iş 
dünyasõnõn gündemine ve ekonomik 

beklentilere ilişkin değerlendirmelerde 
bulundu. Enflasyonla mücadelenin 
önemine dikkat çeken Avdagiç, 
dezenflasyon sürecinin, son derece 
hassasiyetle ve tüm kesimlerin ortak  
çabasõ ve kararlõlõğõ ile yürütülmesinin 
önem taşõdõğõnõ söyledi. 

İKİ MADDELİK FORMÜL 
Türkiye�nin dezenflasyon sürecine 

girdiğini vurgulayan Avdagiç, konuşmasõnõ 
şöyle sürdürdü: �Dezenflasyon sürecini 
hõzlandõrmak elimizde. Bir an önce kalõcõ 
düşük enflasyon hedefine ulaşmayõ 
istiyoruz. Bunun için de iki şeye ihtiyacõmõz 
var. Enflasyonla mücadelede topyekûn 
kararlõlõk ve yatõrõm ortamõnõn süratle 
iyileştirilmesi. Kararlõ ve güçlü adõmlarõn, 
yazacağõmõz yeni Türkiye hikayesinin de 
temellerini oluşturacağõna inanõyorum.�  

BU YIL FAİZ İNDİRİMİ 
Avdagiç, �Enflasyonla mücadele 

sürecinde alõnacak hõzlõ mesafeyle bu yõl 
içinde bile faiz indirimi konusunu 
konuşabiliriz. Nitekim, son dönemde atõlan 
adõmlarõn ve kararlõlõk vurgusunun, piyasa 
faizlerinde kayda değer bir geri çekilmeye 
yol açtõğõnõ görüyoruz� ifadelerini kullandõ.  

Avdagiç, 12 aylõk ihracatõn ilk kez  
260 milyar dolar sõnõrõnõ aştõğõnõ ve 
Türkiye�nin 5 yõllõk CDS�sinin 250 baz puan 
civarõna gerilediğini, yõllõk ise 70 baz puan 
olduğunu hatõrlattõ. Avdagiç, �Bu aşamada 
iki noktaya dikkat çekmek isterim. Sõkõ para 
politikasõnõn ve dezenflasyon sürecinin 
devamõnõn, önümüzdeki dönemde büyüme 
üzerinde aşağõ yönlü baskõ oluşturmasõna 
hazõrlõklõ olmalõyõz. Yine yüksek faiz ve 
buna bağlõ kõsa vadeli dõş kaynak girişiyle 
birlikte TL�deki değerlenmenin ithalatta 
artõşa yol açmasõna karşõ tedbirli olmak 
gerekiyor. Aksi takdirde dõş dengenin 

büyümeye katkõsõnõ sõnõrlayabilir� 
yorumunu yaptõ. 

İÇ PAZARDAKİ  
SIKIŞIKLIĞA ÖNLEM 
Hem görüştükleri yabancõ heyetlerden 

hem de uluslararasõ kuruluşlardan Türkiye 
ekonomisi hakkõnda güzel sözler 
duyduklarõnõ kaydeden Şekib Avdagiç, 
açõklamasõnõ şöyle sürdürdü: �Özellikle son 
dönemde yurt dõşõndan Türkiye ekonomisine 
bakõşta ciddi bir iyileşme gözlüyoruz. CDS 
baz puanõnõn düşmesiyle artõk daha ucuza 
kaynak bulabiliyoruz. İhracat pazarlarõmõzda 
görünümün daha da iyileşmesini bekliyoruz. 
Bunun da dõş talep tarafõnda olumlu bir etki 
oluşturup, firmalarõmõza iç pazardaki 
sõkõşõklõğõ aşma şansõ sağlayacağõna 
inanõyoruz. Bununla birlikte bu dönemde 
oluşan �carry trade� imkanõnõn, uzun sürmesi 
halinde bazõ risklere yol açabileceğini de 
belirtmemiz gerekiyor. Zira sõcak paranõn 
çõkõşõ, kimi zaman girişte yarattõğõ olumlu 
etkinin şiddetinden daha yüksek bir şiddette 
olumsuz etkide bulunabilir.�   

KOBİ�LERE  
FİNANSMAN İMKANI 
İç piyasada yaşanan sõkõşõklõğõn bir süre 

daha devam edeceğine vurgu yapan 
Avdagiç, �Maalesef mevcut piyasa 
sõkõşõklõğõ ve finansman zorluğundan en 
fazla KOBİ�ler etkileniyor. Dolayõsõyla, 
KOBİ�lere yönelik finansman imkanlarõnõn 
bu dönem iyileştirilmesinin ve KGF destekli 
kredilerin maliyetinin düşen enflasyon 

paralelinde yeniden gözden geçirilmesinin 
önemli olduğunu düşünüyoruz�  
diye konuştu. 

Avdagiç, 2023 Temmuz ve Ağustos 
aylarõndaki yüzde 9�u aşan enflasyon 
rakamlarõnõn endeksten düşmesiyle birlikte 
ilk etapta baz etkisiyle olmak üzere yõllõk 
enflasyon görünümünde belirgin bir iyileşme 
görüleceğini söyledi. Şekib Avdagiç, 
�Enflasyondaki belirgin azalõşõn, önemli bir 
sonucu da şu olacaktõr. Fiyatlar genel 
seviyesindeki artõşõn sert gerilemesi, bozulan 
fiyatlama davranõşlarõnõn hõzla düzelmesini 
sağlayacak. Böylece piyasanõn geleceğe 
yönelik oluşturduğu abartõlõ fiyatlama 
davranõşõ da önemli ölçüde törpülenecek� 
açõklamasõnõ yaptõ. 

İHRACATIN  
BÜYÜMEYE KATKISI 
Cari işlemler dengesinin de iyileşmeye 

devam ettiğini söyleyen Başkan Avdagiç, dõş 
ticaret verilerini ise şöyle yorumladõ: �Net 
ihracatõn büyümeye katkõsõ da 2022�nin 
üçüncü çeyreğinden bu yana ilk kez pozitife 
döndü ve büyümeyi 1.6 puan yukarõ çekti. 
Üretim yöntemiyle GSYH verileri, hizmet 
sektöründeki canlõlõğõn sürdüğüne işaret 
ediyor. Geçen yõlõn aynõ dönemine göre 
yüzde 4.8 artan hizmetler sektörü, katma 
değeri 2.9 ile büyümeye en yüksek katkõyõ 
sağlayan sektör oldu. Sanayi sektörü yüzde 
4.9 büyümeyle 1 puan katkõ verirken, inşaat 
sektörünün büyümeye katkõsõ 0.5 puan,  
tarõm sektörünün katkõsõ da 0.1 puan 
düzeyinde gerçekleşti.� 

Türkiye�nin dezenflasyon 
sürecine girdiğini belirten İTO 
Başkanõ Şekib Avdagiç, 
�Dezenflasyon sürecini 
hõzlandõrmak elimizde. Kalõcõ 
düşük enflasyon için iki şeye 
ihtiyacõmõz var: Enflasyonla 
mücadelede topyekûn 
kararlõlõk ve yatõrõm ortamõnõn 
süratle iyileştirilmesi� 
değerlendirmesini yaptõ.

�Enflasyonla mücadele 
sürecinde hõzlõ ilerleme 
kaydedilirse, bu yõl içinde 
faiz indirimi konusunu 
konuşabiliriz� diyen Şekib 
Avdagiç, �Son dönemde 
atõlan adõmlar ve kararlõlõk 
vurgusu, piyasa faizlerinde 
kayda değer bir geri 
çekilmeye yol açtõ� 
ifadelerini kullandõ. 

Cari işlemler dengesinin 
iyileşmeye devam ettiğini 
söyleyen Başkan Avdagiç, 
şöyle konuştu: �İlk çeyrekteki 
eğilimler devam ederse,  
60 milyon ziyaretçi, 60 milyar 
dolar gelir hedefine rahat 
ulaşõlõr. Turizm gelirleri, 
Türkiye�nin cari açõğõnõn 
azalmasõna kritik bir katkõ 
vereceğini gösteriyor.� 

Fotoğraflar: KAMİL ÇATAK

Dezenflasyon sürecini  
İYİ YÖNETMELİYİZ 

Yaz aylarõyla birlikte turizm 
sektörünün ekonomiye 
katkõsõnõn öne çõktõğõnõ 
vurgulayan İTO Başkanõ Şekib 
Avdagiç, �Bu sene turizmde 
güçlü bir sezon bekliyoruz. 
2024 yõlõnõn ilk aylarõndaki 
eğilimler devam ederse, bu yõl 
için belirlenen 60 milyon 
ziyaretçi, 60 milyar dolar gelir 
hedefine zorlanmadan 
ulaşõlacak gibi görünüyor. 
Turizm gelirleri, Türkiye�nin 
cari açõğõnõn azalmasõna kritik 
bir katkõ vereceğini 
gösteriyor� bilgisini verdi.  

Avdagiç, turizm gelirlerinin 
de ilk çeyrekte geçen yõlõn aynõ 
dönemine göre yüzde 5.4 
artarak 8.8 milyar dolar 
olduğunu, bu rakamõn ilk 
çeyrek dönemler itibariyle tüm 
zamanlar için rekor turizm 
gelirine işaret ettiğini kaydetti. 

2033�TE  
135 MİLYAR DOLAR 

Avdagiç, �Dünya Turizm ve 
Seyahat Konseyi�nin 

projeksiyonlarõna göre, 
Türkiye�nin 2033 yõlõnda  
135 milyar dolarla turizmde 
global lider olmasõ bekleniyor. 
Tüm dünya ülkelerinin büyük 
yatõrõmlar yaparak öne 
çõkmaya çalõştõğõ turizmde 
dünyada en fazla turist 
ağõrlayan ülkeler 
sõralamasõnda 5�inci sõraya 
yükseldik� açõklamasõnõ yaptõ. 
Turizmde bu güçlü gelişmeyi 
gölgeleyebilecek önemli bir 
riske de işaret etmek 
gerektiğini belirten Avdagiç, 
sözlerini şöyle sürdürdü: 
�Türkiye, turizmde artan 
maliyetler nedeniyle 
rakiplerimiz olan ülkelere 
kõyasla daha pahalõ bir ülkeye 
dönüşüyor. Tur operatörleri, 
potansiyel Türkiye turlarõnõ, 
görece daha ucuz kalan 
Yunanistan, İspanya ve Mõsõr 
gibi ülkelere yönlendiriyor. Bu 
durum, turizm gelirlerimiz 
üzerinde baskõ oluşturabilir. 
Nitekim ilk çeyrek verileri, 
Türkiye�nin ziyaretçi başõna 
ortalama gelirinin geçen yõlki 
1.020 dolar seviyesinden bu yõl 
975 dolara indiğini gösteriyor. 
Evet, sahip olduğumuz zengin 
turizm potansiyeli dikkate 
alõndõğõnda, Türkiye ucuz bir 
tatil destinasyonu olmayõ hak 
etmiyor. Ancak, pahalõ bir 
destinasyon olmak, maliyetten 
kaynaklanan bir pahalõlõğõ 
değil, katma değer ve reel 
gelirdeki artõşa dayalõ yüksek 
fiyatlara dayanmayõ 
gerektirir.� 

Türkiye�de cari 
açõğõn ilacõ turizm

İTO Başkanõ Şekib Avdagiç, 
Türkiye�nin turizm hedeflerine, İstanbul 
Kongre ve Ziyaretçi Bürosu (ICVB) ve 
paydaşlarõyla birlikte de ciddi katkõlar 
verdiklerini kaydetti. ICVB olarak iki 
büyük araştõrma projesi başlattõklarõnõ 
belirten Avdagiç, bu projeleri şöyle 
açõkladõ: �Bunlardan ilki, İstanbul Turizm 
Endeksi projemiz. Bu projemizle 

İstanbul�a gelen yabancõ ziyaretçilerin iş, 
sağlõk ve eğlence gibi çeşitli alt 
kategorilerdeki davranõşlarõnõ, tercihlerini 
ve harcama alanlarõnõ incelemeyi 
hedefliyoruz. Dolayõsõyla bu kategoriler 
hakkõnda doğru veri ve istatistikler elde 
edeceğiz. İkinci projemiz ise doğrudan 
kongre turizmi odaklõ Fikri Sermaye 
Araştõrma Projesi. Bu projeyle İstanbul�a 

uluslararasõ büyük çaplõ toplantõlarõ 
getirme potansiyeline sahip 70 en 
önemli �fikri sermaye� liderini 
tanõmlayacağõz ve bir strateji 
oluşturacağõz. Sonuç itibariyle 70 karar 
vericinin tespiti ve onlarõn oluşturacağõ 
çarpan etkisiyle İstanbul�da her yõl  
daha çok uluslararasõ kongrenin 
yapõlacağõna inanõyoruz.�

İki büyük araştõrma projesi

FAİZFAİZ  

İNDİRİMİİNDİRİMİ  
İÇİNİÇİN
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MECLİS�TEN YANSIMALAR 

�Küresel risklere hazõrlanmak hepimizin sorumluluğu�
İstanbul Ticaret Odasõ Meclis 

Başkanõ Dr. Erhan Erken, haziran 
ayõ Meclis Toplantõsõ�nda, 
sanayide ve teknolojide yaşanan 
gelişmelerin milletleri ve dünyayõ 
nasõl değiştirebileceğine dikkat 
çekti.  

Dr. Erken, konuşmasõnda, 
�Sanayi devrimini anlamayan, 
petrol çağõnõn başladõğõnõ 
göremeyen yönetimler ve devletler 
tarihe karõşmak zorunda kaldõ. 
Önemli olan neyin ihtiyaç 
olduğuna karar vermek ve çözüm 
üretmektir. Burada teknolojiyi 
iyi takip edebilmenin yanõnda 
onu üreten olma zorunluluğu 
vardõr� dedi.   

Uluslararasõ rekabeti belirleyen 
süreçlerin tesadüfi değil, bizatihi 
çağõ anlamak ve yeni gelişmeleri 
yakõndan takip etmekle mümkün 
olduğunu vurgulayan Dr. Erken, 
şunlarõ söyledi: �Bir söz vardõr; 
�Hayatta kalan türler güçlüler değil, 
değişime uyum sağlayanlardõr.� 
Dünya her zaman yeni bir 
değişimin eşiğindedir. Bu 
değişimler, yeni fõrsatlar  
getireceği gibi yeni riskleri de 
önümüze çõkaracaktõr.� 

ÜÇ BÜYÜK SORUN 
Dr. Erken, Yuval Noah 

Harari�nin bir kitabõnda tarihi nasõl 
özetlediğini şöyle aktardõ: �Soğuk 

savaş bitti. Liberal hegemonya 
dünyaya hakim olmaya başladõ. 
Fakat son yõllarda milliyetçilik fikri 
ülkelerde yeniden öne çõkmaya 
başladõ. Gittikçe yükseliyor. 
Yeniden kuvvetlenmeye başlayan 
üç büyük sorun var: Nükleer 
tehlike, ekolojik zorluklar ve 
teknolojik zorluk. Bu durumun 
ortaya çõkardõğõ ayrõ sorunlar da 
var. Mazallah ortaya çõkabilmesi 
muhtemel olan çok zeki fakat 
bilinçten yoksun varlõklar büyük 
tehlike olabilir. Dolayõsõyla 
teknolojik gelişme konusunda 
herkesin kabul ettiği ahlaki kurallar 
koymak gerekir.�  

İnsanlarõn, Harari�nin dikkati 

çekmeye çalõştõğõ bu 3 ortak 
düşmana karşõ birlik olmasõ 
gerektiğini vurgulayan Dr. Erken, 
şöyle devam etti: �İnsanlar, kendi 
ülkelerinin siyasetlerine önem 
verdikleri oranda küresel 
meselelere de önem vermeli. 
Harari�nin bu üçlüsüne ben bir de 
insanca yaşama hakkõna saygõ ve 
hassasiyet hususunu eklemek 
istiyorum. Çünkü güç sahibi 
olanlar hak ve hukuku bir kenara 
koyuyorlar. Örnek; Doğu Türkistan 
zulmü, Gazze zulmü, Bosna�da bir 
dönem yaşanan zulümler. 
Pandemi, ekonomik kriz, savaşlar 
gibi küresel buhranlar; blockchain, 
dedolarizasyon, yapay zeka, 

metaverse gibi teknolojik ve 
ekonomik hadiseler hem riskleri 
hem de fõrsatlarõ barõndõrõyor.  

Bu hususlarõn, hem kişisel 
boyutta hem şirket ve kurumsal 
boyutta hem sektörel boyutta hem 
STK�lar boyutunda hem de ulusal 
ve uluslararasõ boyutlarda 
değerlendirmelerini yapmalõyõz. 

Özellikle de Türkiye�nin 
beyinlerine sahip çõkõlmasõ, onlarõn 
geliştirilmesi ve önlerinin açõlmasõ 
için her kurumun üzerine düşeni 
fazlasõyla yapmasõ gerekiyor.  
Yani Hz. Mevlana�nõn dediği gibi 
yaşadõğõmõz çağõn özelliklerine 
karşõ yeni bir şeyler söylememiz  
ve yapmamõz lazõm.�   

Yazõlõmda değişim 
süreci var 

Dr. Orhan 
Albayrak-
Eğitim Meslek 
Komitesi: 
Dünyanõn en 
değerli 
firmalarõ 

arasõnda teknoloji firmalarõ 
ağõrlõkta. Yazõlõm konusunda, 
2021�den sonra işler değişti. 
Açõk kaynak kodlu ve lisans 
ücreti ödenmeyen sistemlere 
geçiş süreci var. Aynõ işlevi 
hiçbir zorluk olmadan 
yapabiliyor. Mesela, dünya 
genelinde iş arama siteleri 
var. Bu konudaki yazõlõm-
larda da küresel bir değişim 
var. Ücretsiz yazõlõmlar 
gelişti. Cumhurbaşkanlõğõ  
23 Temmuz 2023�te bir 
genelge çõkardõ, 
�Kurumlarõnõzõ açõk kaynak 
kodlu sisteme geçirin� dedi. 
Ülke olarak biz de açõk 
kaynak kodlu sistemlere 
yönelmeliyiz. Başarõ kendi 
işletim sistemlerimizle gelir. 
Açõk kaynak kodlu her şeyini 
kontrol edebileceğimiz bir 
yazõlõma doğru yönelmeliyiz.  

 

Düzenlemeler 
öncesi istişare 
yapõlmalõ 

Şevket 
Aydõn-Tekstil 
Yan Sanayi 
Ürünleri 
Meslek 
Komitesi: 
Mayõs ayõnõn 

başõnda referans fiyat 
uygulamasõ geldi. Gümrükte 
ilave vergiler varken böyle 
bir uygulamaya gerek yoktu. 
Sektörün paydaşlarõyla 
konuşulmadan böyle kararlar 
alõnmasõ sektöre zarar 
veriyor. Bu kararlar 
alõnmadan önce sektörle 
istişare edilmeli. Sorunu 
tekstille ilgili diğer meslek 
komiteleriyle de konuştuk. 
Tekstil İhtisas Komitesi�nde 
de gündeme getirdik.  
İTO Başkanõmõz ve 
Yönetimim Kurulumuz da 
meseleye sahip çõkõyor, 
teşekkür ediyoruz.  

 

Toplayõcõlõk 
lisansõnda  
fõrsat var 

Ömer 
Ayberk 
Cengiz-Enerji 
Meslek 
Komitesi: 
Mayõs sonu 
itibariyle 

Türkiye�nin toplam elektrik 
kurulu gücü 110 bin 
megavata ulaşõrken, güneş 
enerjisi kurulu gücü ise 14 bin 
824 megavata erişti. Enerji 
piyasasõnda toplayõcõlõk 
lisansõnda yeni fõrsatlar var. 

 

KDV oranlarõnda 
kafa karõşõklõğõ var 

Mehmet 
Yõldõrõm-
Baklava, Pasta 
ve Şekerli 
Mamüller 
Meslek 
Komitesi: 

KDV hizmet sektöründe 

yüzde 1�den yüzde 10�a çõktõ. 
Burada şikayetimiz; kafa 
karõşõklõğõna yol açan ve net 
olmayan durumlar. Hangi 
durumlarda yüzde 1 veya 
yüzde 10 KDV kesileceği 
konusunun belirlenmesini 
istiyoruz. �Masa hizmeti 
vermeyenler, sadece paket 
satõşõ verecekler yüzde 1 
olacak� deniliyor. Bununla 
ilgili Bakanlõğa sorularõmõzõ 
ilettik, cevaplarõ bekliyoruz. 
Antep fõstõğõ 800 liradan 1500 
liraya kadar çõktõ. Antep 
fõstõğõndaki fahiş fiyat artõşõ 
15 yõldõr engellenemedi.  
Antep fõstõğõnõn yüzde 90�õ ise 
kayõt dõşõ ve yatõrõm aracõna 
dönüştü. Bununla ilgili kalõcõ 
bir önlem istiyoruz.  

 

İlanda önemli 
düzenlemeler 
yapõldõ 

Hakan 
Akdoğan-
Gayrimenkul 
Hizmetleri 
Meslek 
Komitesi: İlan 
portallarõ 

üzerinden yaşanan sõkõntõlarõ 
daha önce paylaşmõştõk. Bu 
konuda önemli düzenlemeler 
yapõldõ. Kimlik doğrulama 
düzenlemesi geldi. İkinci 
düzenleme ise yetki 
sorgulamasõ oldu. Mülk 
sahibi kendisi veya birinci 
derece akrabasõ ilan girişi 
yapabilecek. Tüzel kişilerde 
ise ilanõ temsilci verebilecek. 
Bir emlak işletmesi ilan  
girişi yapacaksa, yetki 
belgesinin olmasõ gerekiyor. 
Düzenlemeler sektörde 
şeffaflaşmayõ ve bilginin 
doğruluğunu getirecek. 
Emlak sektöründe değer artõş 
vergisinin konuşulmasõ ve 
kredi faiz oranlarõnõn çok 
yüksek olmasõ piyasaya 
durgunluk getirdi.   

 

Tarihi eserlerimize 
sahip çõkmalõyõz 

Ahmet 
Gediz Tatar-
Restorasyon ve 
İzolasyon 
Meslek 
Komitesi: 
Dünyada en 

eski uygarlõklarõn merkezi 
olmuş bir ülkedeyiz. Tarihi 
eserlerimize sahip çõkmalõyõz. 
Sadece İstanbul�da 30 bin 
tarihi eser var. Eserleri aslõna 
uygun olarak tekrar ayağa 
kaldõrmalõyõz. Tarihi 
eserlerimize sahip çõkarsak 
turizme de katkõ sağlamõş 
oluruz. Bu konudaki 
projemizle ilgili İBB Kültür 
Varlõklarõ ile de görüştük. 
Cemile Sultan Tesisleri�nde 
toplantõ yapõp görüşleri de 
aldõk. Projemize İTO�dan 
destek bekliyoruz.  

 

Adõyaman TSO 
kardeş Oda  
olmak istiyor 

Ahmet 
Ural-Tekstil 
Yan Sanayi 
Ürünleri 
Meslek 
Komitesi: 
Adõyaman, 

depremden en çok etkilenen 

illerin başõnda geliyor.  
Adõyaman Ticaret ve Sanayi 
Odasõ, İstanbul Ticaret Odasõ 
ile �kardeş Oda� olmak istiyor. 
Kardeş Oda projesi, ilimizin 
esnafõna, tüccarõna ve 
sanayisine moral olacak ve 
olumlu katkõ sağlayacak. 
Odamõzdan destek 
bekliyorlar. 

 

Yapay zekaya 
kayõtsõz kalamayõz 

Özcan 
Altunkaya-
Bilgi, İletişim 
ve Medya 
Meslek 
Komitesi: Her 
25 yõlda bir 

teknolojide devrim oluyor. 
Yapay zeka hayatõmõzõn her 
alanõna girecek. İTO olarak 
yapay zekaya kayõtsõz 
kalamayõz. Tüketen değil, 
üreten konumda yer almak 
istiyorsak, İTO-GPT�yi 
gündeme almak zorundayõz.  

 

Arz sorunu  
iki yönlü 

Bülent Şen-
Enerji Meslek 
Komitesi: 
Günümüzde 
elektriğin fazla 
arzõ da eksik 
arzõ da sorun. 

Yani arz sorunu iki yönlü. 
Mesela, Avrupa�da elektrik 
fazla üretilince eksi 
fiyatlamaya geçiliyor. 
İnsanlarõn yaşlarõna göre 
harcamalarõ gösteren bir 
araştõrmaya göre, 
segmentlerin çoğunluğunda 
40-45 aralõğõnda daha  
fazla harcama yapõlõyor. 
Enerjide ise yaş ilerledikçe 
harcamalar da artõyor. 

 

Kitap okumak 
alõşkanlõk  
değil ihtiyaç  

Halil Çelik-
Basõm-Yayõn 
Meslek 
Komitesi: 
İşverenin, 
öğrencinin, 
işçinin, ev 

hanõmõnõn kitap okuduğunu 
fakat okumaya daha fazla 
vakit ayõrmaya gerek 
olduğunun altõnõ çizmek 
istiyorum. Kitap okumanõn 
alõşkanlõktan ziyade bir 
ihtiyaç olduğunu da 
belirtmek isterim. 2023 
verilerine göre Türkiye�de 
kişi başõ 8.4 kitap düşüyor. 
Yayõmcõ Meslek Birlikleri 
Federasyonu�ndan  
(YAYFED) aldõğõmõz 
rakamlar tamamen sektör 
verilerinden oluşuyor. Bu 
veriler õşõğõnda sektörle ilgili 
birçok bilgiye ulaşabiliyoruz. 

 

Markalaşmada 
Hometex�in  
katkõsõ büyük 

Ayhan 
Özsoy-Ev 
Tekstili 
Meslek 
Komitesi: 
Mayõs ayõnda 
Hometex 

Fuarõmõzõ, 700�ü aşkõn 
katõlõmcõ firmayla toplam  

200 bin metrekarelik  
11 salonda gerçekleştirdik. 
Dünyanõn birçok ülkesinden 
profesyonel ziyaretçiler geldi. 
Geçmiş yõllardan bugüne 
ekonomiye milyarlarca dolar 
katkõ sağlayan Hometex, bu 
yõl da benzersiz bir deneyim 
sundu. Fuarõmõz 32 yõl önce 
başladõ, bugün dünyanõn en 
önemli iki ev tekstili fuarõ 
arasõnda yer alõyor. Türk  
ev tekstili dünyada aranan 
bir marka haline geldi.   

 

Taşõt sektörü de 
hizmet ihracatçõsõ 
olmalõ  

Hidayet 
Yõldõrõm- 
Taşõt Kiralama 
ve İlgili 
Hizmetler 
Meslek 
Komitesi: 

Sektörümüz, 2023 yõlõnda 
araç satõşõndan ciddi pay 
alarak büyüdü. Sektörümüzü 

geliştirmek ve faaliyetlerini 
kolaylaştõrmak için 
çalõşmalara devam ediyoruz. 
2024�te ise Hazine ve Maliye 
Bakanlõğõmõzõn sõkõlaştõrma 
politikasõ, finansman maliyeti 
ve finansmana ulaşmanõn 
zorluğu sektörümüzde de 
daralmaya yol açacak. 
Sektörümüzün hizmet 
ihracatõ kapsamõna dahil 
edilmesi büyümeyi sağlar. Bu 
düzenleme gelirse, milli 
firmalarõmõzõn uluslararasõ 
pazarlarda yer almasõnõn önü 
açõlacak ve döviz girdisi kayõt 
altõna alõnarak, hizmet 
ihracatõ artacak. 

 

Enflasyon 
bilançolarõ bozdu 

Noman 
Sağ-Mali 
Müşavirlik 
Meslek 
Komitesi: İTO 
Başkanõmõz 
Şekib Bey, 

enflasyon düzenlemesi 
konusunda TOBB nezdinde 
girişimde bulundu. 
Kendisine teşekkür 
ediyoruz. Önümüzdeki  
3 sene ekonomide zorlu 
yõllar olacak. Enflasyon, 
şirketlerin bilançolarõnõ 
bozdu. Planlanan 
düzenleme enflasyondan 
arõndõrma olsaydõ bir sõkõntõ 
olmayacaktõ fakat gizli bir 
vergi olmasõ yanlõştõ. Her 
düzenleme vergi bakõşõ 
açõsõyla yapõlmamalõ. Vergi 
konusunda yeni 
düzenlemeler de gelmeye 
devam ediyor, istisnalar ve 
indirimler kaldõrõlõyor. 
Düzenlemelerden önce 
ticaret odalarõndan görüş 
alõnmalõ. Yatõrõmlarda 
maalesef yurtdõşõna gidiş 
var. Mesela Bulgaristan�da 
kurumlar vergisi yüzde 10 
seviyesinde. Vergi 
düzenlemelerini yaparken 
ülkemizdeki yatõrõmcõyõ 
kaçõrmamak gerekiyor. 

Konkordato 
mağduriyetleri 
oluşmasõn 

Sait Vakkas 
Salõcõ-
Ayakkabõ ve 
Ayakkabõ Yan 
Sanayi Meslek 
Komitesi: 
Sanayicilerimiz 

ilk defa bu kadar zor günler 
yaşõyor. Ayakkabõ sektörü 
emek yoğun bir sektör. 
Türkiye�nin istihdam için 
emek yoğun sektöre de 
ihtiyacõ var. Faiz ve döviz 
kuruyla uğraşan sanayiciden 
yüksek teknolojili ürün 
beklemek çok zor. Sektörde 
kapanmalar da başladõ,  
40-50 yõllõk firmalar bile artõk 
bõrakmak istiyor. Konkordato 
süreçleri konusunda 
gerekenler yapõlmalõ. Bu 
kadar kolay konkordato 
kararõ alõnmasõnõn, mağdu- 
riyetler oluşturmasõnõn  
önüne geçilmeli.  
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PLATFORM

Prof. Dr. Kerem ALKİN 

Yeni sanayi 
politikalarõnda  

�küresel� arayõşlar

Başta G7 ülkeleri olmak üzere, 
gelişmiş ekonomiler için �sanayi 
politikalarõ� kavramõ demode bir 
kavram olarak nitelendiriliyordu. 
1990�lõ yõllarõn sonlarõndan itibaren söz 
konusu ülkeler için övünülecek konu, 
�sanayi ötesi toplum� olgusuna geçişti. 
Bu nedenle artõk sanayi üretimiyle hele 
ki çevre açõsõndan zorluklara sebep 
olan konvansiyonel sanayi sektörlerine 
yönelik misyonun tamamlandõğõnõ 
düşünüyor ve hizmet ağõrlõklõ 
ekonomilerle ihtiyaç duyduklarõ 
�geleneksel� sanayi ürünlerini de başka 
ekonomilerden, bilhassa gelişmekte 
olan ekonomilerden �daha ucuz�a ithal 
etmek akõllõca gözüküyordu. Ancak, 
2020�den bu yana, �iki siyah kuğu�, 
küresel virüs salgõnõ ve Rusya-Ukrayna 
savaşõ başta olmak üzere, jeopolitik ve 
jeoekonomik fay hatlarõ �sanayi ötesi 
toplum� olgusunun aslõnda �palavra� 
olduğunu gösterdi. 

3 temel gerekçe 

Bunun üç temel gerekçesi var. 
Birincisi, �stratejik otonomi� gerçeği ile 
ağõr yüzleşme. İkincisi, �sanayi ötesi 
toplum� olgusunun gelişmiş ülkelerde 
orta gelirin altõnda kesimler ve 
KOBİ�ler için fakirleşme sorununu 
derinleştirdiği. Bu temel gerçek, 
gelişmiş ekonomilerin pek çoğunda 
�aşõrõ sağcõ� ve hayli tehlikeli siyasi 
eğilimleri besler hale geldi. İşin acõ ve 
garip yanõ, söz konusu siyasi çatlak, 
neoliberal kesimler tarafõndan daha 
�popülist� olduğu iddia edilen; esasen 
daha �milli� politikalar izlediği ifade 
edilen siyasilerin de tehdit gördüğü; 
tersine, daha liberal politikalarõ izleyen 
ve kendini tehdit altõnda hissetmemesi 
gerektiğini düşünen siyasilerin de 
tehdit gördüğü çok tehlikeli bir siyasi 
atmosferi derinleştiriyor, gözüküyor. 
Üçüncü temel gerekçe ise dijital ve 
yeşil dönüşümün 40 önde gelen 
ekonominin tümünde sebep olduğu 
baskõ. 

Agresif sanayi politikalarõ 

Başkan Trump�õn �Amerika�yõ 
yeniden büyük yapalõm� hareketi 

olsun, Başkan Biden�õn �Enflasyonu 
Düşürme Yasasõ� olsun, ABD 
bütünüyle �agresif sanayi politikalarõ� 
sürecine geçmiş durumda. Avrupa 
Birliği tarafõ ise bu adõmlardan ve 
düzenlemelerden duyduğu 
hoşnutsuzluğu dile getirdiği ölçüde, 
AB kanadõnda da �agresif sanayi 
politikalarõ� boyutunda atõlabilecek 
yeni adõmlarõ tartõşõyor. Bu nedenle 
ilginçtir, OECD üyesi ülkelerin pek 
çoğunda, stratejik olarak adlandõrõlan 
sektörlere kamu destekleri, devlet 
teşvikleri, sübvansiyonlar geri dönmüş 
durumda. Oysa, daha 20 yõl önce, 
�sanayi ötesi toplum� sürecine 
geçtiklerini iddia eden aynõ gelişmiş 
ülkeler, yükselen gelişmekte olan 
ekonomilere stratejik sanayi 
sektörlerine kamu desteklerini, 
sübvansiyonlarõ bir an önce sona 
erdirmeleri yönünde baskõ 
yapõyorlardõ. 

Teknik kamuflaj 

Kõsa bir süre öncesine kadar sadece 
yükselen gelişmekte olan ekonomiler 
sanayiye verdikleri destekle 
eleştirilirken, şimdi Latin Amerika 
ülkeleri, Afrika ülkeleri ve Asya 
ülkeleri, ABD ve AB�nin izlediği kamu 
destekli, sübvansiyon odaklõ sanayi 
politikalarõndan da zorlandõklarõnõ, 
haksõz rekabet ile karşõ karşõya 
olduklarõnõ dile getiriyorlar. OECD 
üyesi olmayan ülkelerin pek çoğu, 
kendi yerel sektörlerini �ithalatõ 
zorlaştõrarak� korumaya çalõşõrken, 
OECD üyesi ülkelerde son dönemde 
daha fazla kamu desteği, teşviki, 
sübvansiyonunun öne çõkmasõ hayli 
çarpõcõ olsa gerek. Raporlar, söz 
konusu kamu desteklerinin, 
sübvansiyonlarõn göze batmamasõ için 
uluslararasõ kalkõnma bankalarõnõn 
devrede tutulmasõnõn gelişmiş 
ekonomilerin en etkili tercihi haline 
dönüştüğüne de işaret ediyor.  
Sözün özü, gelişmiş ülkeler, sanayi 
politikalarõnda geçmişte 
söylediklerinin tersini yaparken, 
bunun teknik kamuflajõnõ da  
bulmuş gözüküyorlar.

 

  
 

İTO Lojistik Hizmetler Meslek Komitesi 
ve İstanbul İl Milli Eğitim Müdürlüğü�nün 
ortaklaşa düzenlediği Türkiye�nin 2. Yüzyõ- 
lõnda Lojistiğin Geleceği İle İlgili Bir Projem 
Var Yarõşmasõ�nda kazananlar belli oldu. 
Ödüllerini alan öğrenciler, projelerini tanõttõ. 

BARIŞ CABACI 

G
ENÇLERE 
girişimciliği aşõlamak 
için birçok fikir 
yarõşmasõ 

düzenleniyor. Bu 
yarõşmalar sayesinde 
gençler hem sektörün 
sorunlarõna çözüm 
buluyor hem de 
girişimciliğe adõm 
atõyor. Bu kapsamda 
İstanbul Ticaret Odasõ 
Lojistik Hizmetler 
Meslek Komitesi ve İstanbul İl 
Milli Eğitim Müdürlüğü 
ortaklõğõnda �Türkiye�nin  
2. Yüzyõlõnda Lojistiğin 
Geleceği İle İlgili Bir Projem 
Var Yarõşmasõ� düzenlendi. 
Yarõşmada başarõlõ olan gençler 
ödüllerine kavuştu. Projelerini 
de İTO�da tanõttõ.  

10 TRİLYON 
DOLARLIK PAZAR 
Ödül töreninin açõlõşõnda 

konuşan İTO Başkan 
Yardõmcõsõ Ahmet Özer, 
İTO�nun düşünen, çalõşan ve 
üreten gençlerin yanõnda 
olduğunu söyledi. 
Dijitalleşmenin artmasõyla 
birlikte lojistik sektörünün 
ekonomik hacminin 10 trilyon 
dolara yükseldiğini belirten 
Özer, �8 yõl sonra bu hacmin  
18 trilyon dolara yükseleceği 
öngörülüyor. Ülkemizin 
konumu nedeniyle lojistik 
sektöründe önemli fõrsatlar var. 
Bu fõrsatlarõ değerlendirerek, 
küresel pastadan aldõğõmõz 
payõ artõrabiliriz. Teknolojik 
olarak da altyapõmõz dünya 
standartlarõnda. Ancak 
bunlarõn hepsinden önemlisi 
gençlerimiz ve onlarõn başarõsõ. 
Nitelikli insan kaynağõmõz 
oldukça önemli. Gençlerimiz 
bizim zenginliğimiz, 
geleceğimiz. İTO olarak fikri 
olan evlatlarõmõza her zaman 
kapõmõz açõk. Bu yarõşmayõ 
düzenledikleri için İTO Lojistik 
Hizmetler Meslek Komitesi 
Başkanõ ve üyelerini tebrik 
ediyorum� dedi.  

NÜFUSUN YÜZDE 
39�U Z KUŞAĞI 
İTO Lojistik Hizmetler 

Meslek Komitesi Başkanõ Ercan 
Karakurt da fikir 
yarõşmalarõnõn gençlere 
girişimcilik ruhunu aşõladõğõnõ 
belirterek, Türkiye�nin en 
büyük servetinin gençler 
olduğunu vurguladõ. Karakurt, 
şunlarõ söyledi: �Bizler 
gençlerden ilham alarak yol 
haritamõzõ belirliyoruz. 
Sektörlerin değişime adapte 
olmasõ için gençlere kulak 
vermesi gerekiyor. Türkiye 
nüfusunun yüzde 39�unu  
Z kuşağõ oluşturuyor. Bu 

yüzden Z kuşağõnõn istekleri, 
düşünceleri ve çözümleri bizler 
için çok önemli. Gençlerin 
fikirlerinin yarõştõğõ bu tür 
yarõşmalarõn sayõsõnõn daha da 

artmasõ gerekiyor. 
Fikir yarõşmalarõ, 
gençlerin yaratõcõ 
düşüncelerini ve 
yenilikçi 
çözümlerini ortaya 
koymalarõna fõrsat 
tanõyor. Bu sayede 
gençler, girişimcilik 
ruhuyla sektöre taze 

bir bakõş açõsõ kazandõrõyor. 
Aynõ zamanda, gençlerin 
katõlõmõ sektörümüzün 
dinamizmini ve gelişimini 
sürdürebilmesi için kritik 
öneme sahip. Türkiye�nin 
geleceği gençlerin elinde 
şekillenecek. Onlarõn enerjisi, 
vizyonu ve yenilikçi 
yaklaşõmlarõ sayesinde lojistik 
sektörünün dünya çapõnda 
daha güçlü bir konuma 
geleceğinden şüphem yok.�  

TÜM SEKTÖRLERE 
YAYILMALI  
İstanbul İl Milli Eğitim 

Müdür Yardõmcõsõ Hüseyin 
Aydõn ise Türkiye�nin  
2. Yüzyõlõnda Lojistiğin 
Geleceği İle İlgili Bir Projem 
Var Yarõşmasõ�nõn sektörün 
geleceği açõsõndan kritik bir rol 
oynadõğõnõ belirtti. Aydõn, bu 
tür yarõşmalarõn sadece lojistik 
sektöründe değil, tüm 
sektörlerde düzenlenmesi 
gerektiğini vurgulayarak, 
şunlarõ söyledi: �Ülkemizin 
geleceğini gençlerle birlikte  
inşa etmeliyiz. Onlarõn 
fikirlerinden faydalanmalõyõz. 
Bu yarõşmalar, onlarõn 
girişimcilik ruhunu 
geliştirmelerine, özgüvenlerini 
artõrmalarõna ve sektördeki 
değişimlere öncülük  
etmelerine yardõmcõ oluyor.�  

Gençlerin sektörde aktif rol 
almasõnõn ve fikirlerini hayata 
geçirmesinin, Türkiye�nin 
küresel rekabet gücünü 
artõracağõnõ kaydeden Aydõn, 
�Gençlerin yeni teknolojilere  
ve dijital dönüşüme 
yatkõnlõklarõ, sektörlerin 
inovasyon kapasitelerini de 
artõracak� dedi.

YARIŞMADA  
İLK 3�E GİRENLER 

Karayolu  
navigasyon hatalarõ 

Umutcan Hakat/Mehmet Emin Horoz 
Mesleki ve Teknik Anadolu Lisesi: 
Karayolu taşõmacõlõğõnda yüksek ve geniş 
araçlar kullanõlõyor. Bu araçlarõn gideceği 
adresleri bulmak için kullandõklarõ 
navigasyon uygulamalarõnda, araçlarõn 
yüksekliği ve genişliği dikkate alõnmadan 
otomatik yol tarifi yapõlõyor. Uygulanacak 
projeyle yüksek ve geniş kara araçlarõ yol 
tarifi talep ettiğinde, navigasyon 
uygulamalarõ problemli olabilecek yollara 
giriş yapmadan önce uyarõ verecek.   

Lojistikte inovatif  
bir yaklaşõm 

Onur Kara/Mahmutbey Mesleki ve 
Teknik Anadolu Lisesi: Ulaşõmõ zor olan 
bölgeler için drone kullanõlarak lojistik 
sağlanacak. Hava yolunu geliştirmek ve 
taşõma kapasitesini artõrmak için her şehrin 
merkezine belirli boyutlara ve özelliklere sahip 
drone ve İHA sistemleri ile uygun pistlerin 
oluşturulmasõ gerekiyor. Bu pistler, dikey veya 
yatay iniş ve kalkõşa uygun şekilde 
tasarlanmalõ ve tamamen otonom bir sistemle 
işlemlerini gerçekleştirmeli. Yine limanlarõn 
yakõnõna drone sistemleri kurularak deniz 
yoluyla entegrasyon sağlanabilir. Böylece acil 
kargolar, gemi güvertesinden alõnarak 
teslimat hõzlandõrõlabilir. Projenin amacõ, 
kargolarõn hõzlõ ve güvenli bir şekilde şehirler 
veya ülkeler arasõ transferini sağlamak. Aynõ 
zamanda, kargolamada yapõlan hatalarõ, 
yapay zeka sistemleriyle ortadan kaldõrmak.  

 
ve drone entegrasyonu 

Reyhan Berra Demirci/Hezarfen 
Mesleki ve Teknik Anadolu Lisesi: 
Otonom araçlarla beraber drone kullanõmõnõn 
lojistik süreçlere entegre edilmesi, sektöre 
devrim niteliğinde yenilikler getirebilir. 
Entegrasyon projesi sayesinde, ürünlerin 
depodan alõnõp teslim edileceği noktaya 
kadar tamamen otomatik bir şekilde 
taşõnmasõ mümkün olabilir. Otonom araçlar 
karada, dronelar ise havada kullanõlarak, hõzlõ 
ve verimli bir teslimat sağlanõr. Bu sayede 
insan hatasõ ve zaman kaybõ en aza indirilir, 
lojistik maliyetler düşürülür ve çevreye daha 
az zarar verilir. Taşõmacõlõkta yakõt hücreli 
hidrojen kullanõlabilir. Hidrojen yakõtlõ araçlar, 
çevreye daha az zarar verirken daha uzun 
menzil de sağlayabilirler. Bu sayede, lojistik 
süreçlerin etkinliği artõrõlabilir ve sürdürülebilir 
taşõmacõlõk hedeflerine katkõda bulunulabilir.

1

2

3

Ahmet Özer

Birincilik ödülü

MESUDE DEMİRHAN 
 
İSTANBUL Ticaret Odasõ 

Ulaştõrma ve Lojistik İhtisas 
Komitesi Toplantõsõ, İTO 
Yönetim Kurulu Üyesi Salih 
Sami Atõlgan�õn 
başkanlõğõnda, 
İTO Meclis ve 
Komite Üyeleri 
ile sektör 
temsilcilerinin 
katõlõmõyla İTO 
Eminönü 
Merkez Bina�da 
gerçekleştirildi. Toplantõda; 
lojistik sektöründeki sigorta 
uygulamalarõ, okul servis 
araçlarõ, yolcu taşõmacõlõğõ, 
kargo taşõmacõlõğõnda 
yaşanan sorunlar ve çözüm 
önerileri, İstanbul�da 
kademeli mesai uygulamasõ 
ve komitelerden gelen 
gündem talepleri ele alõndõ. 

Sektör temsilcileri, 
İstanbul�da kademeli mesai 
uygulamasõna geçilmesini 
önererek, şunlarõ kaydetti: 
�İstanbul�da kamuda 
çalõşan 5 bin servis aracõ var. 
Tasarrufun uygulanmasõ 
durumunda, kamudaki 
servisler iptal olursa, 

sektörümüz ve firmalarõmõz 
bu işten olumsuz 
etkilenecek. Bunun yerine 
şöyle bir önerimiz var. 
İstanbul�da mesaiyle ilgili 
tüm hareketlilik sabah 

07.00-09.00, akşam 
17.20-20.00 arasõnda. 
Daha önce de sõklõkla 
dile getirdiğimiz gibi 
özellikle sanayinin 
giriş saatlerinin 
06.30-07.00, 
kamunun 08.00, 
okullarõn ise 09.00�da 

iş başõ yapmasõ ve çõkõşlarõn 
da yine kademeli olarak 
devam etmesi tasarruf 
sağlar. Şu an araçlarõmõz 
ortalama bir iş yapabiliyor. 
İstanbul�da trafik 
yoğunluğundan servisler 
kilitleniyor, hareket 
edemiyor. Sürücü ve diğer 
maliyetler de artõyor. 
Kamudaki tasarrufun bu 
yöne kaydõrõlmasõnõ 
istiyoruz. Dünyada birçok 
yerde, hatta İstanbul�dan 
daha küçük şehirlerde bile 
kademeli saat uygulamasõ 
var. Kent içi lojistiğin 
kademeli hale getirilmesini 
istiyoruz.� 

İstanbul�da kademeli  
mesai uygulama önerisi  

Salih Sami Atõlgan

Lojistiğin geleceği için  
projesi olanlara ödül  
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EKNOLOJİ 
sayesinde 
günlerce, 
hatta 

aylarca 
uğraştõğõmõz işler 
artõk anõnda 
çözülürken geriye 
harcayacak çok 
vakit kaldõ. Ancak, 
boş zamanlarõmõzõ dahi feda 
etmemize neden olan meşgul 
ediciler o kadar çoğaldõ ki, artõk 
onlardan kopamayan kişilerin 
sayõsõ çõğ gibi büyüyor. Tüm bunlar 
ticari anlamda yeni bir saha açtõ ve 
bu pazarõn odak noktasõ artõk 
Afrika�ya kaymaya başladõ.  
Afrika, 2000�li yõllarda tüm 
engellemelere rağmen kalkõnma ve 
farklõ alanlarda ümit vaat eden 
gelişmeler yaşõyor. Bunlardan biri 
de son dönemde kõtada hõzla 
yayõlan video ve sosyal iletişim 
ağlarõ üzerinden oynanan 
elektronik spor yani e-spor 
oyunlarõ. Şimdilerde sahayla ilgili 
çalõşan kuruluşlarõn bu 
gelişmelerin daha ne kadar ilerleme 
kaydedeceği ve yeni sõnõrlarõnõn 
belirlenmesi ciddi merak konusu.  

GENÇ VE DİNAMİK 
NÜFUS  
Türkiye�de de bu oyunlara ilgi 

giderek arttõ. 2018�de e-spor 
oynayanlarõn sayõsõ 4 milyonu 
geçmişti. Dahasõ o dönemde 
internet kullanan 46 milyon kişiden 
29 milyonu az veya çok bu tarz 
oyunlarõ oynuyordu. Rakiplerle 
beraber oynanan e-spor oyunlarõ, 
Afrika�da gün geçtikçe 
yaygõnlaşõyor. Öyle ki, oyun analiz 
şirketi Newzoo ve Güney Afrikalõ 
bir oyun platformu olan Carry1st 
tarafõndan hazõrlanan rapora göre, 
2015 yõlõnda 77 milyon olan oyuncu 
sayõsõ 2021�de 3 katõna çõkarak  
186 milyon kişiye ulaştõ. Bu 
artõştaki en büyük sebep, akõllõ 
telefonlar ve tabletlerde 
rekabet oyunlarõnõn 
oynanabilmesi. Artõk 
ortak kanaat, Afrika�nõn 
oyun dünyasõndaki 
pazar payõnõ artõracağõ 
yönünde. Çünkü dünya 
genelinde yaşlanan bir 
nüfus varken, Afrika 
kõtasõ genç ve dinamik 
bir nüfusa sahip.  

1 MİLYAR 
DOLARI AŞACAK 
Birçok kişi akõllõ telefon veya 

tabletlerinde ücretsiz oyunlarla 
vakit geçirse de önemli sayõda 
kullanõcõ ücret ödeyerek oyun 
oynuyor. Bu durum, mobil 
bankacõlõğõn da devreye girmesini 
sağlõyor. 2021�de oyun için 
harcamalar yüzde 8.7 arttõ. Ücret 
ödeyerek oyun oynayanlar 
sayesinde 2022�de elde edilen gelir, 
860 milyon dolarõ geçti. 
Newzoo�nun verilerine göre, 
2024�te bu rakamõn 1 milyar dolarõ 
aşacağõ öngörülüyor. Hatta bazõ 
tahminler, bu rakamõn iki katõna 

çõkarak 2 milyar 150 milyon dolara 
ulaşacağõnõ belirtiyor. Yõllõk bileşik 
büyüme oranõ hesaplamalarõna 
göre, 2024-2029 arasõnda Afrika 
kõtasõnda yüzde 11.62�nin üzerinde 
bir büyüme yaşanacağõ tahmin 
ediliyor.  

BİRÇOK ALANI 
ETKİLİYOR 
1995 yõlõnda, mobil operatörleri 

bir araya getirmek ve sektördeki 
gelişmeleri takip etmek amacõyla 
The GSM Association (GSMA) 
kuruldu. Bu dernek, Afrika�da da 
önemli bir rol oynuyor. 2021�de 
Afrika genelinde mobil telefon 
kullanõcõ sayõsõ 560 milyonu aşarak, 
kõta nüfusunun yüzde 51�ine ulaştõ. 
2030 yõlõnda bu oranõn yüzde 88�e 
çõkacağõ tahmin ediliyor. Bu artõş, 
daha fazla insanõn çevrimiçi oyun 
platformlarõna ilgisini artõracak. 
Bunun arkasõnda birkaç neden var. 
Öncelikle, 5G gibi hõzlõ internet 
bağlantõlarõnõn yaygõnlaşmasõ, 

artan kentleşme ve 
yükselen gelir 

düzeyleri 
bu ilgiyi 
artõrõyor. 
Ayrõca, 
Covid-19 
salgõnõ 
sõrasõnda 
evde kalan 
insanlarõn 
çevrimiçi 
oyunlara 
yönelmesi de 
önemli bir etken 
oldu. Bu 
gelişmeler, birçok 

ülkede az bulunan ve pahalõ olan 
konsol pazarõnõn genişlemesini 
sağlayacak. e-spor oyuncularõ ve 
takõmlarõnõn, küresel rekabette yer 
alabilmek için oyun ekipmanlarõna 
erişim, antrenmanlara katõlõm ve 
turnuvalara seyahat edebilme 
imkanõ bulmalarõ gerekiyor.  
Öte yandan, video oyunlarõ ve  
e-spor için gerekli tüm malzeme 
kõta dõşõndaki üretici ülkelerden 
ithal ediliyor. Dahasõ henüz 
internete ulaşõmõn sõnõrlõ olmasõ, 
hõzlõ internet ağõnõn yaygõnlaşmasõ, 
yüksek maliyetler, siber güvenlikle 
ilgili ciddi sõkõntõlar, oyun yazõlõm 
ve donanõmõnõn satõn alõnmasõ, 
hatta bulunabilmesi gibi meseleler 
yeterli seviyede aşõlabilmiş değil.  

TURNUVALAR KITAYA 
YAYILMALI 
Video oyunlarõ ve e-spor için 

dünya genelinde yapõlan 
uluslararasõ turnuvalarõn, Güney 
Afrika dõşõnda da yaygõnlaşmasõ 
gerekiyor. Bu turnuvalar, 
oyunculara yalnõzca yeteneklerini 
sergileme ve ödül kazanma fõrsatõ 
vermekle kalmõyor, aynõ zamanda 

kõta içi ve diğer kõtalar arasõnda 
geniş bir topluluğun parçasõ 

olma imkanõ sunuyor. Mevcut 
e-spor turnuvalarõnda 
sergilenen başarõ ve beceri, 

Afrika�daki ilgili 
şirketlerin 
sponsor 
bulmalarõnõ da 

kolaylaştõrõyor. 
Afrikalõ genç 

yetenekler, bu 
sayede ABD,  

Japonya ve Avrupa 
pazarlarõnda deneyimli 

siber atletlerle eşit şartlara 
kavuşma fõrsatõ buluyor.  

OYUNLARA KARŞI  
ALGI DEĞİŞMELİ 

Video oyunlarõ ve e-spor 
için gerekli alt yapõ sağlandõğõ 

takdirde Afrika, kullanõm sayõsõ 
bakõmõndan Hindistan�õ 

yakalayabilir. Ancak, bu alanda 
başarõlõ ve yetenekli gençlerin 
henüz yeterince kabul görmemesi, 

önemli bir handikap. e-spor, kõtada 
henüz rekabetçi ve kazanç getiren 
bir alan olarak görülmüyor ve 
çoğunlukla sadece zevk ve eğlence 
olarak değerlendiriliyor. Kõta 
insanõ, bu durumu değiştirmenin 
ve etkin çevrelerle yarõşacak 
seviyeye gelmenin yollarõnõ arõyor. 
e-sporun ticari değeri kadar sosyal 
konumunun da farkõndalõk 
oluşturmasõ, sektörün büyümesini 
sağlayacak. Bu değişim, e-sporun 
hem ekonomik hem de toplumsal 
açõdan daha fazla kabul görmesine 
ve gelişmesine katkõ sunacak. 

YERELE AİT OYUNLAR 
ÜRETİLİYOR 
Video oyunlarõ, birçok kültürün 

tesiri altõnda kalarak üretiliyor. 
Hikayeli oyunlar, üretildiği 
coğrafyalarõn aidiyetlerini 
yansõtõyor. Haliyle Afrikalõ 
oyuncular farkõna varmadan 
kendilerine ait olmayan konularõn 
işlendiği oyunlarõ oynuyor. 
Şimdilerde oyun üreticileri bunun 
ciddi bir eksikliğini fark edip yerele 
ait konularõn da işlenmesine ağõrlõk 
veriyor. Artõk Afrika�dan da oyun 
hikayeleri ve karakterleri 
oluşturuluyor. Yakõn gelecekte 
Afrikalõ oyuncular kendi 
değerlerine sahip kahramanlarõnõn 
yansõtõldõğõ oyunlarla daha yoğun 
buluşacak. 

HER 4 GENÇTEN 1�İ 
AFRİKALI 
Afrika genelinde video oyun 

pazarõnõn 2024 sonunda 4.3 milyar 
dolarlõk bir hacme ulaşmasõ 
bekleniyor. Öte yandan, 2027 yõlõna 
kadar pazar hacminin 5.5 milyar 
dolara ulaşmasõ ve oyuncu 
sayõsõnõn 213 milyona yükselmesi 
bekleniyor. Bu arada Afrikalõ 
internet kullanõcõlarõnõn oranõ, 
2023�te yüzde 13 arttõ. 2017�de ise 
bu oran henüz yüzde 9 
seviyesindeydi. Artõk kõta 
nüfusunun yüzde 40�õn üzerindeki 
kõsmõ internete bağlanabiliyor. Bu 
gelişme, ticari anlamda da büyük 
bir hareketlilik sağlayacak. Genç 
nüfus bakõmõndan 2050�ye kadar 
her 4 kişiden birinin Afrikalõ 
olacağõ tahmin ediliyor. Artan akõllõ 
telefon sayõsõyla birlikte mobil 
oyunlar Afrika�da da dünyanõn 
diğer bölgelerinde olduğu gibi 
baskõn eğlence biçimi haline 
gelecek. Bu, Afrikalõlarõn günlük 
hayatõnda oyun oynama ve eğlence 
kültürüne ciddi katkõ sağlayacak. 
Tüm bu gelişmeler, doğrudan veya 
dolaylõ olarak gözle görülür bir 
ekonomik alõşverişi beraberinde 
getirecek. Dünya genelinde  
2023 yõlõnda oyun sektöründen 350 
milyar dolarlõk hasõlat elde edildi. 
Afrika�nõn da bu pastadan aldõğõ 
payõn hõzla büyümesi bekleniyor. 
Afrika, video oyunlarõ ve teknoloji 
alanõnda sadece tüketici değil,  
aynõ zamanda üretici olarak da 
önemli bir konum elde ediyor.  
Bu gelişme, kõtanõn ekonomik ve 
teknolojik kalkõnmasõna ciddi 
katkõlar sağlõyor. 

Global  
oyun pazarõ 
Afrikalõlarla 
büyüyor

 Video oyunlarõndan geçen yõl 
dünya genelinde 350 milyar 
dolar gelir elde edildi. Ücretli 

oyunlar, artan genç nüfus ve gelişen 
altyapõ sistemleriyle birlikte küresel 
hasõlatõn her geçen yõl daha da 
artmasõ öngörülüyor.  

Genç nüfus bakõmõndan 2050�ye 
kadar her 4 kişiden birinin 
Afrikalõ olacağõ tahmin ediliyor. 

Gelişen internet ağlarõ, üretilen mobil 
oyunlar ve kõtaya yatõrõmlar dikkate 
alõndõğõnda, Afrika�nõn da e-spordaki 
payõnõn hõzla büyümesi bekleniyor. 

16-24 yaş  
arasõ gençlerin 
sayõsõ fazla 

Organize video oyunu yarõşmalarõ 
olarak bilinen elektronik spor dalõnda 
yarõşanlara siber atlet deniyor ve bu 
oyuncular genellikle 16-24 yaş 
aralõğõnda yoğunlaşõyor. e-spor, 
profesyonel oyuncular arasõnda ve 
profesyonel organizasyonlar ile 
düzenlendiğinde bu ismi alõyor. 
Elektronik sporun popüler oyun türleri 
arasõnda strateji oyunlarõ, dövüş 
oyunlarõ ve birinci şahõs nişancõ oyunlarõ 
bulunuyor. Profesyonel düzeyde 
düzenlenen turnuvalar, dünya  
genelinde milyonlarca izleyiciye 
ulaşarak büyük ilgi görüyor. 

Kõtanõn lideri Nijerya 
Afrika genelinde e-spor ve video 

oyunlarõnda lider ülke Güney Afrika iken, 
Nijerya 2022�de az farkla öne geçti ve 
kõtadaki liderliğini sürdürüyor. Kõtanõn en 
büyük video oyunu pazarõ haline gelen 
Nijerya, yõllõk 250 milyon dolarlõk bir gelire 
ulaştõ. Nijerya�yõ 236 milyon dolarla Güney 
Afrika, 46 milyon dolarla Kenya, 42 milyon 
dolarla Etiyopya ve 34 milyon dolarla 
Gana takip ediyor. Etiyopya, yüzde 13�lük 
artõşla en hõzlõ büyüyen pazar konumunda. 
Pazarda en güçlü 8 ülke arasõnda Nijerya 
ve Güney Afrika�nõn toplam geliri, kõtadaki 
diğer etkin ülkelerin iki katõndan daha 
fazla. Nijerya ve Güney Afrika, e-spor ve 
video oyunlarõ alanõnda Afrika�nõn 
geleceğini şekillendiren başlõca ülkeler 
olarak dikkat çekiyor. 

Yatõrõmlar artõyor 
Uluslararasõ şirketlerden kõtaya 

yatõrõmlar da artõyor. Bu örneklerden biri 
de elektronik dünyasõnõn öncülerinden 
Sony, Afrika�da kurduğu Sony 
Innovation Fund ile kõtadaki taleplere 
cevap veriyor. Bu kapsamda, Carry1st 
ile Sony Ventures Corporation arasõnda 
ortaklõk kurulmuş durumda. Nijerya,  
Fas ve Cezayir gibi ülkelerde konsol 
oyunlarõna ilgi devamlõ yükselişte. 
Afrikalõ yazõlõmcõlar ve oyun 
pazarlamacõlarõ, video oyunlarõ alanõnda 
büyük ticari işlemlerin varlõğõnõn 
farkõnda. Sadece Güney Afrikalõ 
Mediatek şirketi, geçen sene Oppo ve 
Xiaomi ile işbirliği yaparak ürettiği  
10 farklõ akõllõ telefon markasõnõ 
piyasaya sürerek, cep telefonlarõnõn 
sadece iletişim aracõ olmaktan çõkõp, 
kõtada insanlarõn en önemli eğlence 
vasõtasõ haline gelmesini sağladõ. 

Prof. Dr. Ahmet 
KAVAS
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Bilgisayar destekli muhasebe sertifikalarõnõ aldõlar
İSTANBUL Ticaret Üniversitesi�nin, 

Altek Bilgisayar ve Mikro Yazõlõm 
işbirliğiyle düzenlediği 14 haftalõk 
�Bilgisayar Destekli Muhasebe� (Mikro 
ERP) eğitimlerini başarõyla tamamlayan 
32 öğrenci, sertifikalarõnõ törenle aldõ.  

Törende konuşan İTO Meclis 
Başkanõ ve Mütevelli Heyet Üyesi Dr. 
Erhan Erken, eğitime büyük önem 
verdiklerini belirterek, �Üniversiteler, 
programlarõn oluşturulduğu, insan 
yetiştirilen kurumlar. Buranõn en 
önemli çõktõsõ da öğrencilerin iyi 
yetiştirilmeleri ve iş bulabilmeleridir� 
dedi. 

İŞ BULMA FIRSATI 
Sertifika programõnõn önemine 

dikkat çeken Dr. Erken, �Öğrenciler bu 
sertifika ile iş bularak hayatlarõna 
devam edecek. Tabii bu program 
Türkiye�nin eğitim meselesini çözecek 
bir program değil ama özel sektörle 
eğitimin iç içe gelmesini sağlayan bir 
yapõ olmasõ sebebiyle çok önemli. 

Bunun örneklerinin gelişmesi lazõm� 
diye konuştu. 

TÜM BÖLÜMLERE 
YAYILMALI 
İstanbul Ticaret Üniversitesi  

Rektörü Prof. Dr. Abdulhamit  

Avşar ise eğitimle teorik bilginin pratiğe 
nasõl aktarõlacağõnõ göstermeyi 
hedeflediklerini vurgulayarak, �Meslek 
okulumuzun en önemli özelliği, bilişim 
teknolojilerine yoğunlaşmõş bir meslek 
yüksekokulu olmasõ. Bu anlamda tekiz. 
Siber Güvenlik Bölümü, sadece bizim 

üniversitemizde var. Yeni bölümümüz 
Bilgisayar Teknolojisi�ne de bu dönem 
öğrenci alõmõna başlayacağõz. MYO�dan 
da ilk mezunlarõmõzõ veriyoruz.  
Bu da çok sevindirici� dedi.  

Çağõmõzõn artõk bilişim çağõ 
olduğunu vurgulayan Prof. Dr. Avşar, 
şunlarõ söyledi: �Sadece mühendislik ve 
teknik konularda değil, tüm konularda 
bilişimin etkilerinden bahsediyoruz. 
Hayatõ anlamak için teknolojiyi anlama 
ihtiyacõ artõk vazgeçilmez bir hale 
gelmeye başladõ. Öğrencilerimizin 
aldõğõ sertifikalarõn mezuniyetten sonra 
hayatlarõnda çok önemli bir pencere 
açacağõnõ düşünüyorum. Amacõmõz,  
bu tür programlarõ derslere entegre 
ederek tüm bölümlerimize yaymak.�

Hamilik projesinin  
yeni dönemi başladõ

Pandemi nedeniyle ara 
verilen ve İstanbul Ticaret 
Üniversitesi�nin fark oluşturan 
Öğrenci Hamiliği Projesi�nin 
yeni dönemi başladõ.  
Projeyle İTO Meclis Üyesi  
iş insanlarõ, öğrencilere  
kariyer yolculuklarõnda 
mentorluk yapacak.   

ERTAN ERYILMAZ 

P
ANDEMİ nedeniyle ara verilen 
Öğrenci Hamiliği Projesi�nin yeni 
dönemi başladõ. Proje kapsamõnda 
öğrencilere kariyer yolculuklarõnda 

�mentorluk� yapacak İTO Meclis Üyesi iş 
insanlarõ ile �menti� olacak öğrencilerin ilk 
tanõşma toplantõsõ gerçekleştirildi. İTO adõna 
Hamilik Projesi Koordinatörü, İTO Başkan 
Yardõmcõsõ Ahmet Özer�in de katõldõğõ 
toplantõda, Mütevelli Heyet Başkanõ Dr. İsrafil 
Kuralay, Rektör Prof. Dr. Abdulhamit Avşar, 
Rektör Yardõmcõsõ Prof. Dr. Rahmi Deniz 
Özbay, Genel Sekreter Erdal Cesar, İTO 
Meclis Üyeleri ve menti olarak seçilen 
öğrenciler yer aldõ. 

1000 MİLLİK BİR YOL İÇİN 
Konuşmasõna, Lao Tzu�nun, �1000 millik 

yolculuk bir tek adõmla başlar� sözüyle 
başlayan Mütevelli Heyet Başkanõ Dr. İsrafil 
Kuralay, �Bugün 1000 millik bir yol için bir 
adõm atmanõn arifesindeyiz. Bu proje, daha 
önce İTO ve üniversitemiz tarafõndan hayata 
geçirilmiş fakat araya pandemi girmişti. 
Bazen hayõrlõ işler küçük kesintilere uğrasa da 
taze güçle yeniden başlamak gerekir. Bugün 

de bir başlangõç yapõyoruz� dedi.  
Tanõşma toplantõsõna katõlan İTO Meclis 

Üyelerinin hem sektörün liderleri hem de 
İTO şapkasõnõn dõşõnda farklõ sivil toplum 
örgütlerinde görevleri olduğunu kaydeden 
Kuralay, öğrencilere, �İTO Meclis Üyelerimiz 
hem mesleki hem de hayat tecrübelerini 
aktaracak. Bu sebeple sevgili öğrenciler, asla 
vazgeçmeyin� diye seslendi. 

ROL MODEL OLACAK 
Sözün hayata geçmediği zaman yarõm 

kaldõğõnõ dile getiren Rektör Prof. Dr. 
Abdulhamit Avşar da �Bizim için burada 
önemli olan yola çõkabilmek. Yürümek 
isteyenlere yol görünür. Hiçbir yol, kalabalõk 
olmadan yürünmez. Yol, ardõna bakmadan 
�Ben varõm� deyip gidebilenindir. Dünyada 
hiçbir büyük iş binlerce kişinin bir araya 
gelmesi ile oluşmamõştõr. O anlamda bugün 
tarihi bir gündür� dedi.  

Hayatta her şey için rol model 
oluşturulmasõ gerektiğini belirten Prof. Dr. 
Avşar, �Her insanõn kendine örnek alabileceği 
bir rol modeli olmalõ. Peygamberler bunun 
için gelmiştir. Üniversitemiz açõsõndan 
mentorluk ve mentilik projesini bir başarõ 
olarak görüyoruz� diye konuştu.

BEDAŞ ile ortak Ar-Ge için protokol 
ÜNİVERSİTE-sanayi 

işbirliğini güçlendirmek için 
yaptõğõ çalõşmalara bir 
yenisini daha ekleyen 
İstanbul Ticaret 
Üniversitesi, Boğaziçi 
Elektrik Dağõtõm A.Ş. 
(BEDAŞ) ile özel bir 
protokole imza attõ.  
Ar-Ge�den staj programlarõna 
kadar geniş bir çerçeveye 
sahip protokolü, BEDAŞ  
Genel Müdürü Murat Yiğit ve 
İstanbul Ticaret Üniversitesi 
Rektörü Prof. Dr. Abdulhamit 
Avşar imzaladõ. Protokolün 
imza töreninde konuşan 
Rektör Prof. Dr. Avşar, şunlarõ 
söyledi: �Üniversite-sanayi 
işbirliğinin önemli 
örneklerinden biri olan bu 

işbirliği kapsamõnda, lisans ve 
lisansüstü öğrencilerimiz, 
BEDAŞ�õn imkanlarõndan ve 
açõk laboratuvar niteliğindeki 
tesislerinden faydalanarak, tez 
çalõşmalarõnõ ve eğitimlerini 
destekleyici faaliyetlerde 
bulunacak. Bu işbirliğiyle 
altyapõ ve mühendislik 
alanlarõnda ülkemizin nitelikli 
insan gücünü ve mühendislik 
kapasitesini geliştirmeye de 

katkõ vermeyi amaçlõyoruz.�  
İstanbul Ticaret 

Üniversitesi ile yapõlan 
işbirliğinin sektör için 
önemine dikkat çeken 
BEDAŞ Genel Müdürü 
Murat Yiğit de �Ar-Ge 
projeleri geliştirmek üzere 
ortak çalõşmalar 

yürüteceğiz� dedi. Protokol 
kapsamõnda; Ar-Ge odaklõ, 
ürün ve uygulamalarõn 
tasarlanmasõ, üretim 
aşamalarõnda mevcut projelere 
katkõ sağlanmasõ ile yeni  
Ar-Ge projeleri geliştirmek 
üzere ortak çalõşmalar 
yürütülecek. Proje 
geliştirmenin yanõ sõra BEDAŞ, 
staj imkânõ sunarak sektörün 
kapõlarõnõ gençlere açacak.

İSTANBUL Ticaret 
Üniversitesi, engelli 
öğrencileri için farkõndalõk 
yaratmak ve onlarõn eğitim 
hayatõndaki sorunlarõnõ 
çözmek amacõyla örnek bir 

etkinliğe ev sahipliği yaptõ. 
Görme engelli öğrencilerle 
birlikte TBMM�ye giren ilk 
görme engelli milletvekili ve 
Türkiye Beyazay Derneği 
Genel Başkanõ Lokman 

Ayva�nõn da katõldõğõ etkinlikte 
engelli öğrencilerin 
üniversitede karşõlaştõklarõ 
zorluklar dinlendi ve çözüm 
yollarõ üzerinde görüş 
alõşverişinde bulunuldu. 

Mentorlar:  

Toplantõda söz alan İTO Meclis Üyeleri 
ise kendilerini şu sözlerle tanõttõ: 

Gözlükçülük ve Saatçilik Meslek 
Komitesi Meclis Üyesi Dr. M. Çağrõ 
Gündoğdu: Bu projede olmak benim 
için çok büyük mutluluk. Burada bir aile 
gibiyiz. Genç arkadaşlarõ iş dünyasõyla 
entegre ederek geleceğe beraber 
hazõrlamaya çalõşõyoruz. 

Perakende Ticaret Meslek Komitesi 
Başkanõ ve Meclis Üyesi Yavuz 
Altun: Mentorluk bambu ağacõ gibidir. 
5 yõl boyunca bakarsõnõz, bir anda  
30 metre yukarõya çõkar. Mentorluk  
işte böyle bir anda sizi katlamalõ bir 
şekilde büyütebilir. 

Enerji Meslek Komitesi Meclis Üyesi 
Bülent Şen: Bilgi, know-how kadar 
değerli bir şey yok. Bu fõrsatlarõn 
kõymetini bilin. 

Telekomünikasyon Meslek Komitesi 
Meclis Üyesi Figen Kõlõç: Edindiğim 
tecrübeleri olabildiği kadar sizlerle 
paylaşmak benim de hedefim ama bu 
karşõlõklõ, birlikte yol yürüyeceğiz. 

İşletme Destek Hizmetleri Meslek 
Komitesi Meclis Üyesi Ramazan 
Ceylan: Biz ticaret yapõyoruz, 
ülkemizde para kazanõyoruz. Ülkemiz 
bize refah sağlõyor. Biz de bize refah 
sağlayan ülkemize küçük de olsa 
hizmet etmiş olacağõz. 

�Biz gideceğiz, siz geleceksiniz�
İTO Başkan Yardõmcõsõ 

Ahmet Özer, Öğrenci Hamiliği 
Projesi�nin yeniden 
başlamasõndan duyduğu 
memnuniyeti dile getirerek, 
öğrencilere şöyle seslendi:  
�İş insanlarõyla, gerçekten 
işlerini iyi yapan insanlarla 
ticaretin nasõl yapõldõğõnõ, 
İstanbul�da işin nasõl yapõldõğõnõ 

görecek ve öğreneceksiniz. 
Bizim de sizlerden 
öğreneceğimiz şeyler var. Biz 
gideceğiz, siz geleceksiniz.  
Bu ülkeyi ve bu dünyayõ  
sizlere bõrakacağõz. Bu, en 
kaçõnõlmaz gerçek. Onun için 
tecrübelerimizin bir miktarõnõ  
bu projeyle sizlere aktarmayõ 
ümit ediyoruz.�

Aile gibiyiz

Engelleri aşmak için el ele 



İS
TA

N
B

U
L GÜNCEL 21 Haziran 202415

ifi
nd

ik
ci

@
de

ge
rd

an
is

m
an

lik
.c

om
.tr

Dr. İlhami FINDIKÇI

AİLE 

ŞİRKETLERİ

Geçen yazõmõzda; bir boşanma 
hikâyesine yol açan, mutsuz ve 
huzursuz bir aile örneğinden söz 
etmiştik. Hikâyenin devamõ merak 
edildi, birçok soru ve yorum geldi. 
Yõllardõr uzaktan takip etmeye çalõştõğõm 
ailenin boşanmadan sonra neler 
yaşadõğõ ve hâlihazõrdaki durumu, yani 
hikâyenin devamõ da bir ders 
niteliğinde. 

Ailenin babasõ genç denilecek yaşta 
vefat etmiş, anne yaşõyor. Ailenin evladõ 
delikanlõ aile şirketinin başõnda, bir de 
kardeşi var. Yaşlõ annesi, kardeşi ve ciddi 
sõkõntõlar yaşayan aile şirketinin 
sorunlarõyla başa çõkmaya çalõşõyor.  

Şimdi ailenin evladõnõn anlatõmõyla, 
hikâyenin devamõna bakalõm:  

�Bildiğiniz gibi annemle babam 
anlaşamadõ ve ayrõldõ. Çocukluğumun o 
yõllarõ hafõzamda hep tazedir. Babamõn işi 
çok yoğundu ve yalnõzdõ. Şimdi işin 
başõndayõm ve babamõ daha iyi anlõyorum. 
Hem evi hem de işi eksik bõrakmamak için 
çok çalõştõ, çabaladõ. Annem daha rahattõ. 
Evin dõşõnda olmayõ seviyordu. Ben de 
bakõcõlarõn elinde yetiştim. Maddi ihtiyacõm 
yoktu ama ruhum hep eksikti, oradan oraya 
savruldum. 

Boşanma ile sorunlar bitecek sanõyordum. 
Asõl sorunlar ayrõlõktan sonra başladõ. 
Babam, olanlardan çok etkilendi. İlk 
zamanlarda iki haftada bir görüşüyorduk. 
Büyüdükten sonra babamõ daha sõk görmek 
istiyor ve daha çok yanõna gidiyordum. 
Ayrõlõktan dört yõl sonra babam iş 
çevresinden biriyle evlendi. Yeni ailesinde 
mutluydu ama yorgundu ve yaşlandõ. İşleri 
giderek kötüleşti, sağlõk sorunlarõ başladõ ve 
kalp krizinden vefat etti.  

Kavgalarõndan usanmõştõm 

Babamõn vefatõndan iki yõl önce annem de 
evlendi ve bir kõz kardeşim oldu. Ben 
istediğim zaman annemde ya da babamda 
kalõyordum. Varlõğõn içinde yetiştim, pahalõ 
oyuncaklarõm oldu ama mutlu değildim. 
Annemle babamõn kavgalarõndan 
usanmõştõm. Okul yõllarõm çok zor geçti. 
Özellikle ders çalõşmayõp yaramazlõk 
yapõyordum ki, okul annemle babamõ davet 
etsin! Okul onlarla konuşursa artõk kavga 
etmezler diye düşünüyordum. Çocuk aklõ 
işte! Okul annemle babamõ çağõrsa da, veli 
olarak bakõcõ annem gidiyordu hep.  

Babamõn ölümüyle dünyam yõkõldõ. İki 
seçeneğim vardõ. Ya beni kendi eğlence 
dünyasõna davet eden, çoğu zengin aile 
şirketlerinin varisleri arkadaşlarõma 
uyacaktõm ya da babamõn kurduğu 
fabrikanõn başõna geçip işimin sahibi 
olacaktõm. Aslõnda birinci grubun içinde 
yetiştim ve onlara yakõndõm. Ama üç kişi 
bunu önledi. Bakõcõ annem, yõllarõn emektarõ 
olan baba dostumuz ve muhasebecimiz, kõz 
arkadaşõm. Üçünün söyledikleri kadar 
yaşamlarõ da bana ders oldu, beni sarsarak 
kendime getirdi. Babamõn asker arkadaşõ 
emektar muhasebecimiz bana sahip çõktõ. 

�Bakalõm sen ne yapacaksõn?� 

Hiç unutmuyorum, daha ilk günümdü. 
Babamõn odasõnda bana dedi ki; �Baban 
oyalandõ ve gitti, sõra sende! Bakalõm sen ne 
yapacaksõn?� Sadece işi değil insanlarla 
konuşmayõ, toplum içinde hareket etmeyi, 
öğrenmeyi, çalõşanlarõ yönetmeyi; kõsacasõ 
her şeyi yeni baştan öğretti bana. En büyük 
katkõsõ da inanç değerleri konusundaki 
hassasiyeti oldu. Çocukken babamõn zoruyla 
birkaç kez gittiğim caminin kapõsõndan yõllar 
sonra girdim ve kalbim huzurla doldu.   

Babam tatillerde beni fabrikaya getirerek 
işe alõştõrõyordu. O zamanlar zorlanarak 
geldiğim fabrikada edindiğim alt yapõnõn 
büyük faydasõnõ gördüm. İş ortamõnda 
muhasebe müdürümüzün, aile ortamõnda 
bakõcõ annemin katkõlarõ ile hayata 
tutundum. İşime dört elle sarõldõm.  

İşi daha büyütmek ve aileye daha fazla 
nüfuz edebilmek için uğraşõyorum. 
Üretimdeki daralmayõ fason işle atlatmaya 
çalõştõk. Yeni ekiplerle pandemi öncesi 
durumu yakaladõk. Büyüme ihtiyacõmõz var 
ama acele etmiyorum. Zira öğrenmem 
gereken çok şey var. Annemin diğer 
evliliğinden olan kardeşimle yakõndan 
ilgileniyor, iyi yetişmeleri için uğraş 
veriyorum. Bakõcõ annemin tanõştõrdõğõ kõz 
arkadaşõmla evlilik planõ yapõyoruz. 
Çocukluk ve ergenlik yõllarõmda 
kazanamadõğõm becerileri sõkõştõrõlmõş olarak 
edinmek için adeta gece gündüz çalõşõyorum.  

Çok naif ve yoğun olan babamõn geçmişte 
bana daha çok zaman ayõrmasõ ve beni daha 
çok zorlamasõ iyi olurdu. Bazen anneme, 
neden daha güzel yetişmem için beni 
zorlamadõğõnõ soruyorum. Ve sessiz 
kaldõğõndaki mahcubiyetini, pişmanlõğõnõ 
görebiliyorum...� 

�Boşanma 
hikâyesi�nin devamõ

YENi pazarlar keşfetmek ve yurt 
dõşõndaki şirketlerle irtibat kurmak 
isteyenler için Çin pazarõna yönelik 
�sektörel ticaret heyeti� organize 
edilecek. istanbul Ticaret Odasõ 
tarafõndan 23-28 Eylül 2024�te 
düzenlenecek sektörel ticaret 
heyeti programõ, Çin Halk 
Cumhuriyeti�nin Guanco şehrinde 
�Food to China Fuarõ�yla eşzamanlõ 
olarak gerçekleştirilecek. Sektörel 
ticaret heyetine gõdada şu 
alanlarda faaliyet gösteren  

iTO üyesi firmalarõn başvurularõ 
değerlendirilecek:  

n Şekerleme 
n Bisküvi 
n Atõştõrmalõk 
n Kuru meyve 
n Kuruyemiş 
Katõlõm için yalnõzca tüketime 

hazõr/ambalajlõ gõda ürünleri üretici 
ve/veya ihracatçõ firmalarõn 
başvurularõ değerlendirmeye 
alõnacak. Katõlõmcõnõn ulaşõm, 
konaklama, havaalanõ transfer, ikili 

iş görüşmesi organizasyonu, 
tanõtõm giderleri, tercüme hizmeti, 
vize başvurusu, ziyaretler gibi 
organizasyonla ilgili diğer 
hizmetleri karşõlanacak. Heyet için 
firma başõna en fazla iki kişinin 
katõlõmõ destek kapsamõnda işlem 
görecek. isteklilerin, 19 Temmuz 
2024 tarihine kadar aşağõdaki 
linkte yer alan formlarõ doldurup, 
konuya �Sektörel ticaret heyeti 
başvurusu� yazõp, e-posta ile 
göndermesi gerektiği bildirildi. 

OSMAN KUVVET 
 

İSTANBUL Ticaret Odasõ, firmalarõn yeni 
pazarlara açõlmasõnda ve küresel ticari iş 
hacminin artmasõnda köprü olma 
görevini aktif şekilde sürdürüyor. 

Türkiye ile Çin arasõndaki ekonomik ilişkileri 
geliştirmek, iki ülke şirketleri arasõnda 
işbirliği ve ortaklõk çalõşmalarõnõ görüşmek 
üzere Çin�in Liaoning eyaletinden bir heyet, 
İTO�yu ziyaret etti. Anshan Belediye Başkanõ, 
resmi yetkililer ve iş adamlarõnõn yer aldõğõ 
heyeti, İTO Başkan Yardõmcõsõ Ahmet Özer 
ağõrladõ.  

KÖPRÜ OLACAK 
Özer, heyeti kabulünde devasa nüfusu ve 

ekonomisiyle Çin�in, İTO�nun öncelik verdiği 
ülkelerden biri olduğunu kaydetti. Çinli 
kamu yetkilileriyle ve iş dünyasõnõn 
temsilcileriyle ilişkileri güçlendirmenin iki 
ülke ekonomisine katkõda bulunacağõnõ 
söyleyen Özer, gõda alanõnda Türk 
ürünlerinin dünyada tanõnõrlõğõnõn arttõğõnõ 
ama Çin�de bunun istenilen seviyede 
olmadõğõnõ belirtti. 

Özer, Oda�nõn lobi çalõşmalarõnõn yanõ sõra 
ülkelerin iş dünyasõ ve resmi makamlarla 
ilişkilerde köprü rolü de üstlendiğini 
vurguladõ. Ahmet Özer, sivil toplum 
kuruluşlarõnõn, sektör temsilcilerinin, iş 
adamlarõnõn ve girişimcilerin İTO�dan her 
türlü desteği göreceğini belirterek, �İTO 
yönetimi olarak firmalarõ buluşturmak, 
ticaret ve yatõrõm fõrsatlarõnõ hayata geçirmek 
için gereken adõmlarõ atõyoruz� dedi.  

SANAYİ BÖLGESİ  
Anshan Belediye Başkanõ Kaihua Wu, 

Çin�in demir cevheri kapasitesinin yüzde 
40�õnõn bölgelerinde olduğuna dikkat çekti. 
Wu, sanayi bölgesi olan Anshan�õn tekstilde 
de merkezlerden biri sayõldõğõnõ söyledi.  

Toplantõya katõlan Çinli iş insanlarõ, hem 
Türkiye�den yatõrõm çekmek hem de Türk 
şirketleriyle işbirliği yapmak istediklerini 
belirtti. Heyet üyeleri, İTO�dan bu konuda 
köprü olmasõnõ talep etti.

OSMAN KUVVET 
 
İSTANBUL Ticaret Odasõ Yan Sanayi 

Borsasõ�nõn düzenlediği �Tedarikçi 
Günleri�, yerli ve yabancõ ana 
sanayicilerle KOBİ�leri buluşturmaya 
devam ediyor. 

KOBİ�lerin ana yüklenici firmalara 
tedarikçi olmasõnõ sağlayan etkinliğin 
konuğu bu kez Teksan oldu.  

GÜÇ SİSTEMLERİ  
Sürdürülebilir bir yaşam için güvenilir 

ve yenilikçi ürünler geliştirip kesintisiz 
enerji çözümleri sunan Teksan, 1994 
yõlõnda İstanbul�da kuruldu. Firma,  
7 kõtada 140�tan fazla ülkede hizmet 
veriyor. Firma, �Teksan Tedarikçi 
Günleri� etkinliğinde; elektrik, 
elektronik, plastik, kauçuk, metal 
enjeksiyon, bağlantõ elemanlarõ alanõnda 
faaliyet gösteren 16 yan sanayici ile 
görüştü. 

Firmanõn faaliyet alanlarõ 
n Jeneratör gruplarõ 
n Kojenerasyon-trijenerasyon güç 

sistemleri 
n Enerji depolama sistemleri 
n Mobil güç istasyonlarõ 

Tedarikçi KOBİ�lerle 
buluşma noktasõ   

Çinli firmalar ticareti Çinli firmalar ticareti   
artõrmak istiyorartõrmak istiyor

Çin�in Liaoning eyaleti Anshan şehri 
Belediye Başkanõ Kaihua Wu ve beraberindeki 
heyet, İstanbul Ticaret Odasõ�nõ ziyaret etti. 
Türk şirketleriyle işbirliği yapmak 
istediklerini belirten heyet üyeleri, İTO�dan  
bu konuda köprü olmasõnõ talep etti.  

Gõda işletmeleri için Çin�e sektörel ticaret heyeti  

Başvuru formu ve ekler için adres: https://forms.gle/2f4GXH4gM9LhR5z88 
Dosyalarõn gönderileceği adres: uluslararasi@ito.org.tr
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Her ne kadar henüz 
Türkiye Büyük Millet 
Meclisi�ne sevk edilmiş 
bir teklif metni 
bulunmasa da kulaktan 
kulağa dolaşan yeni 
vergi düzenlemelerine 
ilişkin bazõ ipuçlarõ 
ortaya çõkmaya başladõ. 
Bunlardan en önemli ve 
tartõşõlmasõ gerekecek 
olanõn yurt içinde 
uygulanmasõ tevatürleri dolaşan asgari gelir 
ve kurumlar vergisi uygulamasõ olmasõ 
beklenebilir. Bu konuyu biraz etraflõ 
değerlendireceğiz. Ama önce AB 
ülkelerindeki uygulamadan bilgi verelim.  

Çok uluslu şirketlerde asgari 
kurumlar vergisi uygulamasõ 
Çok uluslu şirketlerin farklõ ülkelerden 

elde ettikleri kazançlarõnõn vergi dõşõ 
kalmalarõnõ engellemek bakõmõndan 
getirilen bu düzenlemeyle ana merkeze 
transfer edilen bir kurum kazancõnõn en az 
yüzde 15 vergi yükü taşõmamasõ halinde 
ana merkezin bulunduğu ülkeye fark 
verginin alõnmasõ hakkõ veren bir uygulama. 
Asgari kurumlar vergisi uygulamasõ, AB 
Konsey direktifinin bir gereği olarak  
2024 yõlõ başõndan itibaren birçok Avrupa 
ülkesinde uygulanmaya başladõ. Bizde de 
bu çerçevede çok uluslu şirketlerle ilgili 
düzenleme yapõlmasõ beklenebilir ki, 
muhtemelen kanun teklifinde yer alacaktõr. 
Esasen mevcut kanunumuzda da buna 
benzer bir uygulama var.  

Yurt içi mükellefler için asgari gelir 
ve kurumlar vergisi uygulamasõ 
Bunun yanõnda bir de gelir ve kurumlar 

vergisi mükellefleri bakõmõndan asgari vergi 
anlamõnda yeni bir düzenleme yapõlmasõ 
söz konusu gibi duruyor. Bu düzenlemede 
istisna muafiyetler ve vergi teşvikleri 
nedeniyle vergi alõnamayan gelir ve 
kurumlar vergisi mükelleflerinden cironun 
belli bir tutarõ matrah alõnmasõ ve bulunan 
bu matrah üzerinden yürürlükteki gelir ve 
kurumlar vergisi tarifelerine göre bir 
vergilendirilme yapõlmasõ söz konusu. 
Doğal olarak böyle bir düzenleme çok 
tartõşma yaratabilecek. Böyle bir düzenleme, 
gelir ve kurumlar vergisinin genel 
uygulamasõ ve bu anlamda vergi  
tekniği bakõmõndan tartõşma konusu 
yapõlabilecek mahiyettedir.  

Ayrõca cironun yüzde 2 veya yüzde 5 
gibi belli bir oranõnõn matrah alõnmasõ, brüt 
kâr oranõ bile bu tutarõn altõnda kalabilen 
tarifeye bağlõ işler gibi bazõ durumlarda, 
brüt kâr tutarõndan daha fazla bir matrah 
üzerinden vergi alõnmasõ sonucunu 
doğurabilecek. Elbette böyle bir 
düzenlemenin uygulanmakta olan 
ekonomik istikrar programõnõn gelir 
ayağõnda da düzenleme yapõlmasõ amacõ 
taşõdõğõ anlaşõlõyor. İstisna muafiyetler vs. 
nedenleriyle vergi ödemeyen bir kesimden 
de asgari düzeyde vergi alõnmasõ amacõ 
taşõyor. Ancak bize göre anõlan vergilerin 
mahiyeti bakõmõndan vergi tekniği ile  
çok uygun olmayan bu tür düzenlemelerin 
kalõcõ olmasõ yerine bir defalõk ve  
geçici uygulama olarak getirilmesi daha 
kabul edilebilir olur. 

Şayet kalõcõ bir düzenleme getirilmesi 
amaçlanõyorsa o zaman vergi tekniğine 
uygun olacak şekilde ya bazõ istisna ve 
muafiyetlerin kaldõrõlmasõ veya istisna ve 
muafiyetler öncesi kazanç tutarõ üzerinden 
daha düşük oranda bir asgari gelir veya 
kurumlar vergisi alõnmasõ olabilir. 
Düzenleme kalõcõ olarak getirilecekse, 
Anayasa Mahkemesi�ne taşõnmasõ halinde 
Anayasa Mahkemesi tarafõndan iptal 
edilebilme ihtimali bulunduğunu 
değerlendiriyorum. 

Geçmiş dönemlerde de ekonomik 
istikrar tedbirleri anlamõnda bir defalõk 
vergiler ihdas edilmiş, bu vergilerden 
bazõlarõ da daha sonra kalõcõ hale gelmişti. 
Kalõcõ hale gelenlere örnek olarak özel 
iletişim vergisi ve özel işlem vergisi 
verilebilir. Bu vergilerin uygulamasõ birçok 
ülkede de zaten söz konusu. Yeri gelmişken 
ifade edelim. Bizde bu noktada eksik olan; 
özel iletişim vergisinde, özel iletişim  
vergisi tutarõnõn gelir ve kurumlar vergisi 
matrahõnõn tespitinde gider olarak 
yazõlamamasõ kõsmõdõr. Esasen düzeltilmesi 
gereken budur. Bir defalõk ihdas edildiği 
zaman bunlarõn gelir ve kurumlar vergisi 
matrahõndan indirilmemesi kabul edilebilir, 
ancak kalõcõ hale geldikten sonra devam 
etmesi yerinde olmayan bir uygulamadõr.  

Diğer düzenlemeler 
Kripto üzerine işlem vergisi getirilmesi 

ve elektronik ticarete ilişkin stopaj 
uygulamasõ gibi getirilmesi planlanan başka 
düzenlemeler de var ki, bize göre de bu 
düzenlemelere ihtiyaç var. Ancak on 
bindelerle ifade edilen çok düşük oranlõ bile 
olsa borsa işlemlerinde işlem vergisi 
alõnmasõ dünyada da pek nadir bir 
uygulama olduğundan ve borsamõzõn 
derinliği dikkate alõnarak tekrar 
değerlendirilmesinde fayda olacaktõr.  

Düzenlemelerin ayrõntõlarõ ortaya 
çõktõkça görüş ve değerlendirmelerimizi 
yapmaya çalõşacağõz. 

Osman  
ARIOĞLU

Yeni vergi  
düzenlemeleri

Orka, 
denizcilik 
alanõnda  
eğitim  
odaklõ 
geliştirdiği 
yenilikçi  
yazõlõm ve 
çözümleriyle  
öne çõkõyor. 
Denizcilikte 
eğitimini yüksek  
gerçek 
görüntüyle 
�dijital evren�e 
dönüştüren 
MetaSHIP�ten 
lise eğitimi  
alan öğrenciden 
usta denizcilere 
kadar her  
kesim 
yararlanabiliyor. 

Denizcilik 
eğitiminde  
siber çağ 

ÖMÜR KIRBAŞLI 
 

T
EKNOPARK İstanbul�da 
yerleşik Orka�nõn denizcilik 
eğitimi için geliştirdiği 
MetaSHIP, bir dijital klon 

olarak eğitim ve değerlendirme 
simülasyonlarõ sunuyor. Her 
kesimden denizcilik eğitimi alanlarõn 
yararlanabildiği yazõlõmla gerçek 
dünyadaki senaryolar güvenli ve 
kontrollü bir ortamda 
deneyimleniyor. Bu da eğitim 
alanlarõn pratik becerilerini 
geliştirmelerine ve operasyonel 
verimliliği artõrmalarõna yardõmcõ 
oluyor. Çok sayõda ödül alan 
MetaSHIP�i ve denizcilik eğitimini, 
Orka�nõn kurucularõndan Kaptan 
Levent Şen, İstanbul Ticaret�e anlattõ. 

TAMAMINI İHRAÇ 
ETTİK 
n Bize kõsaca şirketinizi  

tanõtõr mõsõnõz? 
Orka, özellikle denizcilik 

sektöründe, yenilikçi eğitim 
teknolojileri sunmak amacõyla  
2011 yõlõnda İstanbul�da kuruldu. 
Geliştirdiği ürünlerle kõsa sürede 
sektörde yer edinmeye başlayan 
firmamõz,  
2016 yõlõnda 
İngiltere�de de bir 
ofis açarak 
hedeflediği 
uluslararasõ 
pazara girdi. 
Kuruluşundan 
bu zamana kadar 
devam eden  
Ar-Ge 
projelerinin 
yaklaşõk yüzde 94�ünü öz 
kaynaklarõyla destekleyen firmamõz, 
tüm bu projelerini ticarileştirdi,  
hatta tamamõnõ ihraç etti. Böylece 
inovasyon ve ticarileşme 
vizyonumuzu gerçekleştirdik.  

GELİŞEN PROJELER  
n Hangi alanlarda  

projeleriniz var? 
Projelerimiz, denizcilik sektöründe 

eğitim teknolojileri olarak 
genellenebilir. MetaSHIP olarak 
markalaştõrdõğõmõz dijital klonlar, 
eğitim ve değerlendirme 
simülasyonlarõ gibi projelerimiz 
ürüne dönüşmüş olsa da yeni ve 
daha gelişmiş versiyonlarõ ile  
ilgili projelerimiz devam ediyor. 
Projelerimizde üniversite 
işbirliklerini kurmaya ve proje 
sürecine dahil etmeye de özen 

gösteriyoruz. 

LİSEDEN EN ÜST DÜZEY 
YÖNETİCİYE KADAR  
n Ürün ya da hizmetlerinizi 

anlatabilir misiniz? 
Ana ürünümüz MetaSHIP, bir 

dijital klon olarak eğitim ve 
değerlendirme simülasyonlarõ 

sunuyor. Bu teknoloji, 
denizcilik sektöründe 
lise ve üniversitelerde 
öğrenimlerine devam 
eden öğrencilerden, 
sektördeki en üst 
düzey yöneticilere 
kadar geniş bir kitleye 
hizmet verebiliyor. 
Diğer ürünlerimiz de 
MetaSHIP dijital 
evrenine bağlõ farklõ 

talep ve durumlara çözüm 
sunabilecek şekilde revize edilen 
ürünler haline geldi. 

6 ÜLKEYE FARKLI GEMİ 
TİPLERİ KURULACAK  
n Farklõ gemi tiplerinde de 

kullanõlõyor mu? 
2023 sonunda denizcilik 

sektörünün önemli paydaşlarõndan 
ABS (American Bureau of Shipping) 
tarafõnda, Qatar Energy ve Nakilat 
firmalarõ ortaklõğõnda ABS 
LNG Training Academy 
kuruldu. Orka olarak son 
teknoloji eğitim merkezinin 
çekirdeğini MetaSHIP 
ürünümüzle oluşturmak 
mutluluk vericiydi. 
Dünyanõn en büyük LNG 
gemilerinden birinin dijital 
klonunu, teknolojimizle 

yaratarak genişletilmiş gerçeklik ile 
aynõ anda 30�dan fazla kişinin bu 
deneyimi yaşayabilmesine olanak 
sağladõk. Bu gibi eğitim merkezleri  
6 ülkeye daha farklõ gemi tipleri ile 
kurulacak ve tüm hepsi MetaSHIP 
ürünümüz ile donatõlacak.  

ETKİN VE AKILDA  
KALICI EĞİTİM 
n Geliştirdiğiniz projelerin 

sağladõğõ avantajlar neler? 
MetaSHIP, eğitim süreçlerini daha 

etkili ve verimli hale getirirken, 
kullanõcõlarõn pratik becerilerini 
geliştirmelerine olanak tanõyor. 
Denizcilik sektöründe eğitim 
süreçlerini yüksek gerçek görüntü 
imkanõ sunan dijital evrenimizde 
dönüştürerek profesyonellerin daha 
iyi, etkin ve akõlda kalõcõ eğitim 
almasõnõ sağlõyor. Dijital klon 
teknolojisi sayesinde, kullanõcõlar 
gerçek dünyadaki 
senaryolarõ güvenli 
ve kontrollü bir 
ortamda 
deneyimleyebiliyor. 
Bu da onlarõn pratik 
becerilerini 
geliştirmelerine ve 
operasyonel 
verimliliği 

artõrmalarõna yardõmcõ  
oluyor. Ayrõca, eğitim ve 
değerlendirme simülasyonlarõmõz, 
kullanõcõlarõn teorik bilgilerini 
pratikle birleştirmelerini 
kolaylaştõrõyor. 

YURT DIŞI TALEP 
PATLADI 
n Yurt dõşõndan talep  

geliyor mu? 
Evet, ürün ve hizmetlerimize yurt 

dõşõndan da yoğun bir talep var,  
hatta 2025 yõlõnõn 3. çeyreğine kadar 
tamamen yabancõ müşterilerin 
siparişleri ile dolmuş durumdayõz. 
Aslõnda yurt dõşõ bizim ana 
hedeflerimizden ve stratejilerimizden 
biriydi. Kurulduğumuz zamandan 
bu yana kadar yõllõk gelirimizin  
en az yüzde 75�ini ihracat ile 
oluşturabiliyorken son iki yõlda bu 
oran neredeyse yüzde 95�lere çõktõ 
diyebilirim. Global denizcilik 
endüstrisi, eğitim teknolojilerine olan 
talebi artõrarak, yenilikçi 
çözümlerimize ilgi göstermeye 
devam ediyor. 

AKILLI ÇÖZÜMLER 
n Geleceğe dönük 

projelerinizden, hedeflerinizden 
bahseder misiniz? 

Gelecekte, denizcilik  
sektöründe eğitim teknolojilerini 
daha da ileriye taşõmak için yeni 
projeler geliştirmeye devam 
edeceğiz. Özellikle yapay zeka ve 
makina öğrenimi teknolojilerini  
kullanarak, daha fazla  
üniversiteyle işbirliği ve çözüm 
ortaklarõmõzõn Ar-Ge departmanlarõ 

ile ortak  
bilgi alõşverişi 
yaparak,  
daha da  
akõllõ ve 
öngörülebilir 
eğitim 
çözümleri 
sunmayõ 
hedefliyoruz.

Levent Şen

MİLLİ SANAYİ  
İÇİN GÖREVDE

283 Teknopark 
İstanbul�la  
küresel pazarda 
güçlendik  

n Teknopark İstanbul�da yer almanõn sizler için 
faydalarõ neler? 

Teknopark İstanbul, 
yenilikçi ve ileri teknoloji 
projeleri geliştirmek için ideal 
bir ortam sunuyor. Burada, 
benzer vizyon ve misyonlara 
sahip diğer teknoloji firmalarõ 
ile işbirliği yapma fõrsatõ 
buluyoruz. Ayrõca, Teknopark İstanbul�un sağladõğõ altyapõ 
ve destek hizmetleri, 
projelerimizin daha hõzlõ ve 
verimli bir şekilde 
geliştirilmesine olanak tanõyor. Bu da küresel pazarda daha 
güçlü bir konuma gelmemize yardõmcõ oluyor.
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gelişmesiyle birlikte 
sektörlerdeki dijital 
tehditler de artõyor. 

Dünyada yaygõnlaşan siber 
saldõrõlar, katma değeri yüksek 
otomotiv sektörünü de etkiledi.  
7 temmuz 2024, otomotiv sektöründe siber 
güvenlik açõsõndan önemli bir milat olacak. 
birleşmiş Milletler avrupa Ekonomik 
Komisyonu (unECE) tarafõndan hazõrlanan 
WP.29, un ECE R155, R156 ve Genel 
Güvenlik Yönetmeliği (GsR II), 
otomobillerdeki siber güvenlik standartlarõnõ 
yeni bir seviyeye taşõyacak. bu tarih itibariyle 
araç üreticileri ve kullanõcõlar için daha 
güvenli bir sürüş deneyimi başlayacak.  
bu kapsamda geçmişte opsiyonel olan ve 
ciddi ücretler ödenerek satõn alõnan bazõ 
sistemlerin sõfõr araçlarda standart olmasõ 
zorunlu hale geliyor. 

OCAK 2025�TE DEVREDE 
türkiye�de ekonominin taşõyõcõ 

kolonlarõndan biri olarak kabul edilen 
otomotiv sektörü, yeni bir döneme 
hazõrlanõyor. türkiye�de üretilen araçlar için 
un ECE R155 ve R156 yönetmeliğine geçiş 
tarihi, 1 Ocak 2025 olarak belirlendi. Fakat 
GnR II ve WP.29 yönetmelikleri, 7 temmuz 
itibariyle devreye girmiş olacak. birçok yerli 
firma, ab bölgesi odaklõ araç ürettiği için 
türkiye�de de yeni güvenlik donanõmõ 
regülasyonu fiilen bu yõl başlayacak. uzak 
Doğu�dan gelen araçlar ise kapsam dõşõ 
olacak.   

KAZALARI AZALTACAK 
Düzenlemenin hem sektördeki dönüşüm 

sürecini hõzlandõracağõnõ hem de genel yol 
güvenliğini artõracağõnõ belirten türkiye 
Elektrikli ve Hibrid araçlar Derneği 
(tEHaD) başkanõ berkan bayram, yeni 
yönetmelik hakkõnda önemli 
değerlendirmelerde bulundu. bayram, yeni 
yönetmeliğin araç güvenlik standartlarõnõ 
önemli ölçüde yükselttiğini vurgulayarak, 
�acil durum frenleme asistanõ, sürücü 
yorgunluk algõlama sistemi ve akõllõ hõz 
yardõmõ gibi sistemler, trafikteki riskleri 
minimize edecek ve sürücü hatalarõndan 
kaynaklanan kazalarõ azaltacak� dedi. 
siber güvenlik önlemlerinin de artacağõnõ 

söyleyen bayram, bu tür teknolojilerin 
zorunlu hale getirilmesinin, tüm araçlarõn 
daha güvenli olmasõnõ sağlayacağõnõ, standart 
donanõmlar sayesinde otomobillerin yarõ 
otonom hale geleceğini, otonom destekli 
süreçlerin de artacağõnõ vurguladõ. 

ELEKTRİKLİ İÇİN FIRSAT  
berkan bayram, yönetmeliğin elektrikli ve 

hibrid araçlar için de önemli fõrsatlar 

sunduğunu ifade etti. bayram, şöyle konuştu: 
�Yeni düzenlemeler, elektrikli ve hibrid 
araçlarõn entegrasyonu ve yaygõnlaşmasõnõ 
hõzlandõracak. Özellikle alkol kilidi hazõrlõğõ 
ve kaza veri kaydedicisi gibi sistemlerin bu 
araçlarda standart olarak bulunmasõ, bu 
araçlarõn güvenlik açõsõndan da tercih 
edilmesini sağlayacak. ayrõca bu teknolojiler, 
sürdürülebilir ve çevre dostu ulaşõm 
çözümlerine geçişi destekleyecek.�  

YATIRIMLAR ARTACAK  
Yeni yönetmeliğin sektörde bazõ zorluklarõ 

da beraberinde getireceğini belirten bayram, 
üreticilerin bu yeni güvenlik standartlarõna 
uyum sağlamak için ciddi yatõrõmlar  
yapmasõ gerektiğine işaret etti. bayram, �bu 
düzenlemeler, sektördeki küçük ve orta 
ölçekli üreticiler için bir adaptasyon süreci 
gerektirecek. ancak, uzun vadede bu 
yatõrõmlarõn geri dönüşü, daha güvenli ve 
yenilikçi araçlarõn piyasaya sürülmesiyle 
mümkün olacak. tüketiciler de yeni güvenlik 
sistemleri hakkõnda bilinçlendirilmeli. Hem 
üreticilere hem de hükümete bu konuda 
önemli görevler düşüyor� dedi. 

BELİRSİZLİK SÜRÜYOR  
uzmanlara göre, otomotiv sektöründe en 

çok kafa karõştõran nokta, bu yönetmeliğin 
başlangõç tarihi. Çünkü ilk yönetmelikte  
7 temmuz itibarõyla stoktaki araçlarõn satõşõ 
için adet sõnõrõ olmadan 12 aylõk bir süre 
tanõnmõştõ. ardõndan ticaret bakanlõğõ bu 
maddeyi değiştirdi ve tescil standardõ  
getirdi. 2023 yõlõnda otomotiv markalarõnõn, 
toplam satõş adedinin sadece yüzde 10�u 
kadar aracõ, 7 temmuz sonrasõ stoklarõndan  
satabileceği belirtildi. 
sektör temsilcileri, asõl sorunun burada 

başladõğõnõ belirterek, �avrupa�dan gelen 
araçlar siparişten 2-3 ay, asya�dan gelenler ise 
4-5 ay önce çõkan araçlar. Mayõs başõnda 
alõnan kararla markalarõn elinde standart dõşõ 
on binlerce araç kalacak. bu araçlar ülkeye 
gelecek, ancak mevcut tabloya göre satõşõ 
mümkün olmayacak. bu da otomobil 
fiyatlarõnõn inmesine neden oldu� diyor. 
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Otoda siber güvenli  
sürüş başlõyor 

ADEM ORHUN  
 
İstanbul ticaret Odasõ 

bilişim ve e-ticaret İhtisas 
Komitesi toplantõsõ, ilgili 
sektörlerden geniş katõlõmla yapõldõ. Cemile 
sultan Korusu�nda yapõlan toplantõda, yapay 
zekanõn iş dünyasõna etkisi, teknoparklarla 
işbirliği çalõşmalarõ ve kamu ihalelerinde 
yaşanan sorunlar gündeme getirildi.  
İtO Yönetim Kurulu Üyesi Murat 

Hazõroğlu�nun başkanlõk ettiği toplantõya, meclis 
ve komite üyeleri, ilgili sektörlerden yöneticiler 
ve mühendisler ile akademisyenler katõldõ.  

Murat Hazõroğlu, toplantõda özellikle 
şirketlerin dijital dönüşümü ve yapay zekanõn 
etkilerini anlamasõ gerektiğine dikkat çekerek, 
�birçok iş insanõ dahi yapay zekanõn ne olduğu 
konusunda bilgili değil. İş süreçlerini nasõl 
değiştirecek, kendi işlerini nasõl etkileyecek, 
fikirleri yok. Her sektörde bu konudaki 
farkõndalõğõ artõrmamõz gerekiyor� dedi.  

türkiye�nin bazõ oyun ve fintech firmalarõnõn 
kurucularõnõn da katõldõğõ toplantõda, gündem 
maddeleriyle ilgili görüşleri dinleyen Hazõroğlu, 
teknoparklarla ilgili çalõşma yapõlacağõnõ, Kamu 
İhale Kanunu�nda yerli üreticileri dõşarõda 
bõrakan durumlara karşõ önerilerin alõndõğõnõ ve 
yapay zeka konusunda önümüzdeki aylarda 
geniş kapsamlõ bir etkinlik hazõrlõğõ içinde 
olduklarõnõ belirtti.  

 

�İşletmelere yapay 
zekayõ daha fazla 
anlatacağõz� 

7 Temmuz�dan 
itibaren zorunlu  
güvenlik 
standartlarõ  
n Acil durum frenleme 

asistanõ 
n Sürücü yorgunluk 

algõlama sistemi 
n Alkol kilidi hazõrlõğõ 
n Kaza veri kaydedicisi 
n Ani frende otomatik 

yanan flaşörler 
n Önden çarpmada yaya 

korumasõ için �safety 
glass� özellikli ön cam 

n Akõllõ hõz yardõmõ 
n Şerit takip asistanõ 
n Geri görüş kamerasõ 

veya arka park mesafe 
sensörü 

n Otobüsler ve 
kamyonlarda ise olasõ 
kör noktalarõ daha iyi 
belirlemeye yönelik 
teknolojiler, yayalar veya 
bisikletlilerle 
çarpõşmalarõ önlemek 
için uyarõlar ve lastik 
basõncõ izleme sistemleri 
zorunlu olacak.

Tüketicilere 
faydalarõ  

Türk tüketiciler için bu 
yeni dönem, araç 
güvenliğinin en üst düzeye 
çõkmasõnõ sağlayacak. Siber 
saldõrõlara karşõ daha 
dirençli olan araçlar, veri 
hõrsõzlõğõ ve araç 
kontrolünün ele geçirilmesi 
gibi riskleri minimize 
edecek. Güvenli yazõlõm 
güncellemeleri, araç 
performansõnõ sürekli 
iyileştirerek daha güvenli ve 
verimli bir sürüş deneyimi 
sunacak.

Yönetmelik  
ne kazandõracak? 

Erken uyum: Türkiye�deki üreticiler, AB 
pazarõna uyum sağlamak için  
1 Ocak 2025 tarihinden önce  
yeni yönetmelik standartlarõnõ 
uygulamaya koyacak. Bu, 
Türkiye�de üretilen araçlarõn siber 
güvenlik açõsõndan daha erken bir 
dönemde güçlendirilmesini 
sağlayacak. 

Yüksek güvenlik: Yönetmelik 
kapsamõnda, Türkiye�de üretilen 
araçlar da siber güvenlik yönetim 
sistemlerine sahip olacak ve yazõlõm 
güncellemeleri güvenli bir şekilde 
gerçekleştirilecek. 

Yeni iş fõrsatlarõ: Bu değişiklikler, 
sektörde siber güvenlik uzmanlarõna 
olan talebi artõrarak yeni iş imkanlarõ 
yaratacak. Otomotiv üreticileri, bu 
yeni standartlara uyum sağlamak 
için uzman kadrolar oluşturacak.

Birleşmiş Milletler Avrupa 
Ekonomik Komisyonu (UNECE) 
tarafõndan hazõrlanan WP.29 ve Genel 
Güvenlik Yönetmeliği (GSR II),  
7 Temmuz�dan itibaren uygulanmaya 
başlanacak. Otomobillerdeki siber 
güvenliği önemli ölçüde artõracak 
yönetmelik, Türkiye�de üretilen 
araçlar için de geçerli olacak.  

Barõş 
CABACI
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A
VRUPA Birliği, �Yeşil 
Mutabakat�, imalat ve tedarik 
konusundaki kurallarõn 
ardõndan birkaç yõldõr 

üzerinde çalõştõğõ yapay zeka yasasõnõ 
da onayladõ. Avrupa Komisyonu 
tarafõndan 2021 yõlõnda sunulan ve 
üyelerin üzerinde uzlaştõğõ �Yapay Zeka 
Hakkõnda Uyumlaştõrõlmõş Kurallar 
Getiren ve Bazõ Birlik Yasama 
Tasarruflarõnõ Değiştiren Tüzük 
Önerisi�, mart ayõnda Avrupa 
Parlamentosu�ndan (AP) geçti. AP�den 
46 hayõr oyuna karşõ 523 evet oyu ile 
geçen düzenleme, mayõs ayõnda da AB 
Konseyi�nde resmi olarak onaylandõ. 

Yasanõn temel amacõ, yapay zeka 
teknolojilerinin geliştirilmesi ve 
kullanõlmasõ sõrasõnda insan haklarõnõn 
ihlal edilmemesi. Ayrõca güvenlik ve 
etik gibi konularda gerekli korumanõn 
sağlanmasõ. Bununla birlikte yasanõn 
risk temelli bir yaklaşõma sahip olduğu 
vurgulanõyor. Bu yasa, hükümetlerin 
biyometrik gözetimde yapay zeka 
kullanõmõ ve ChatGPT gibi yapay zeka 
sistemlerinin nasõl düzenleneceği de 
dahil olmak üzere, siber güvenlik, 
toplumsal olaylar, enerji verimliliği ve 
hemen her sektörde (risk kategorisine 
göre) az veya çok uyum çalõşmasõ 
gerektirecek.  

DÖRT RİSK SEVİYESİ 
Avrupa Birliği�nin resmi gazetesinde 

22 Mayõs�ta yayõmlanan yapay zeka 
yasasõnda, parlamentonun (AP) dört 
temel risk kategorisine dayanan bir 
sistem oluşturuldu. Bu risk kategorileri 
düşük risk, sõnõrlõ risk, yüksek risk ve 
kabul edilemez riskler.  Yasada, sayõlan 
dört risk seviyesine göre yapay zeka 
modellerinin geliştirilmesi, kullanõmõ, 
ithalatõ, dağõtõmõ veya üretiminde rol 

alan bütün taraflarõn sorumlu olacağõ 
birtakõm kurallar belirlendi. Yalnõzca 
sõnõrlõ risk sunan yapay zeka sistemleri 
çok hafif şeffaflõk yükümlülüklerine tabi 
olacak. Bununla birlikte yüksek riskli 
yapay zeka sistemlerine (bazõ şartlara 
bağlõ olarak) izin verilecek. Bireylerin 
sağlõğõna, güvenliğine, temel hak ve 
özgürlüklerine önemli ölçüde zarar 
verme potansiyeli taşõyan sistemler 
yüksek riskli kabul edildi. Yüksek  
riskli sistemler, AB pazarõna erişim 
sağlamak için bir dizi kriter ve 
yükümlülüğe tabi olacak.  

ÖZEL KURALLAR 
Video, metin, görüntü oluşturma, 

başka dilde konuşma, hesaplama veya 
bilgisayar kodu yazma gibi çok çeşitli 
görevleri yerine getirebilen büyük 

sistemlere özel kurallar getirilecek. 
Söz konusu �genel amaçlõ yapay 

zeka� sistemlerinin piyasaya 
sürülmeden önce çeşitli şeffaflõk 
kriterlerine uymasõ sağlanacak. 
Kurallara uyulmamasõ durumunda 
ilgili şirketin küresel cirosuna oranlõ 
para cezasõ kesilebilecek. 

Yeni yasa ile birlikte Google�õn yapay 
zeka modeli Gemini ve ChatGPT gibi 
çeşitli yapay zeka teknolojilerinin yeni 
kurallara uygun davranmasõ gerekecek. 

Avrupa Parlamentosu ve Konsey 
başkanlarõnca imzalanan yasama işlemi, 
22 Mayõs�ta AB Resmi Gazetesi�nde 
yayõmlandõ. Yasama işlemi, kural gereği 
bu tarihten 20 gün sonra yürürlüğe 
girdi. Ancak düzenleme, bazõ özel 
hükümler dõşõnda, yürürlüğe 
girmesinden iki yõl sonra geçerli olacak.
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GÜNDEMİ

Av. Muhammet AKSAN

Türkiye Sürdürülebilirlik 
Raporlama Standartlarõ ve bu 
standartlarõn uygulama kapsamõna 
ilişkin Kamu Gözetimi, Muhasebe ve 
Denetim Standartlarõ Kurumu�nun 
kurul kararõ, 32414 sayõlõ 29 Aralõk 
2023 tarihli Resmi Gazete�de 
yayõmlandõ. 

Kurum, kuruluş ve işletmeler 
tarafõndan hazõrlanacak 
sürdürülebilirlik raporlarõnda, 
Uluslararasõ Sürdürülebilirlik 
Raporlama Standartlarõ (IFRS) 
bünyesinde oluşturulan Uluslararasõ 
Sürdürülebilirlik Standartlarõ Kurulu 
(ISSB) tarafõndan yayõnlanan IFRS 
S1 (General Requirements for Disclosure 
of Sustainability-related Financial 
Information) ve IFRS S2 (Climate-related 
Disclosures) standartlarõnõn 
belirlenmesine karar verildi. 

Kararda, TSRS 1 (Sürdürülebilirlikle 
İlgili Finansal Bilgilerin Açõklanmasõna 
İlişkin Genel Hükümler) ve TSRS 
2 (İklimle İlgili Açõklamalar) adlarõyla 
yayõmlanan standartlarõn kabulü ile 
uluslararasõ alanda geçerlilik ve 
uygulamada yeknesaklõk sağlanmasõ 
amaçlanõyor. İlgili karar uyarõnca 
sürdürülebilirlik raporu, �bir 
işletmenin çevresel, sosyal ve 
yönetişim hususlarõna ilişkin olarak 
TSRS�ler uyarõnca hazõrladõğõ 
sürdürülebilirlik raporu, entegre rapor, 
entegre faaliyet raporu, yönetici 
raporu vb. adlarla yayõnladõğõ 
rapor� olarak tanõmlanõyor.  

İlgili kurum ve kuruluşlar 
Kurum tarafõndan belirlenen 

Türkiye Sürdürülebilirlik Raporlama 
Standartlarõna, raporlamalarõnda 
uymakla mükellef olanlar ilgili 
kararda ayrõntõlõ olarak belirlendi ve 
ilgili kurum, kuruluş ve işletmeler 
sayõldõ. Tasarruf Mevduatõ Sigorta 
Fonu bünyesinde olanlar dõşõndaki 
tüm bankalar herhangi bir eşik değere 
bakõlmaksõzõn ilgili standartlara 
uymakla mükellef olarak kabul edildi. 
Bankalar dõşõndaki işletmeler 
bakõmõndan ise üç finansal değer 
belirlendi. Bu kriterler aktif toplamõ 
500 milyon TL, yõllõk net satõş hasõlatõ  
1 milyar TL, çalõşan sayõsõ 250 kişi 
olarak belirtilmiş olup bu ölçütlerden 
en az ikisini art arda iki raporlama 
dönemi aşan ve karar kapsamõna 
alõnmõş olan işletmeler, ilgili 
standartlar õşõğõnda raporlama 
yapmakla mükellef olacak. Karar 
kapsamõna alõnan kurum, kuruluş ve 
işletmeler ise: 

l 6362 sayõlõ Kanun uyarõnca 
Sermaye Piyasasõ Kurulu�nun 
düzenleme ve denetimine tabi olan ve 
karar kapsamõnda belirtilen şirketler, 

l 5411 sayõlõ Bankacõlõk Kanunu 
uyarõnca Bankacõlõk Düzenleme ve 
Denetleme Kurumu�nun düzenleme 
ve denetimine tabi olan ve karar 
kapsamõnda belirtilen işletmeler, 

l 5684 sayõlõ Sigortacõlõk Kanunu ve 
Bireysel Emeklilik Tasarruf ve Yatõrõm 
Sistemi Kanunu kapsamõnda faaliyet 
göstermekte olan sigorta, reasürans ve 
emeklilik şirketleri, 

l Borsa İstanbul piyasalarõnda 
faaliyet göstermesine izin verilen ve 
karar kapsamõnda belirtilen şirketler 
olarak sayõldõ.  

1 Ocak�tan itibaren geçerli 
Bu ölçütler değerlendirilirken 

işletmeler, bağlõ ortaklõk ve 
iştirakleriyle birlikte değerlendirilecek.  

1 Ocak 2024 tarihinde veya 
sonrasõnda başlayan yõllõk raporlama 
dönemleri için bu standartlarõn 
uygulanacağõ -geçiş muafiyetine 
ilişkin hükümlerle birlikte- 
düzenlendi. 

İlk raporlama döneminde karşõlaştõ-
rõlmalõ bilgilerin sunulmasõ ve ilk iki 
yõllõk raporlama dönemlerinde 
kapsam 3 sera gazõ emisyonlarõnõn 
açõklamasõ zorunlu tutulmadõ.  
Bundan başka işletmeler, TSRS�leri 
uyguladõklarõ ilk yõllõk raporlama 
dönemine ilişkin sürdürülebilirlik 
raporlarõnõ ilgili döneme ilişkin 
finansal raporlarõnõ yayõnladõktan 
sonra raporlayabilecek.

Türkiye sürdürülebilirlik  
raporlama standartlarõ  
ve uygulama kapsamõ

AB, risk temelli yapay zeka yasasõnõ onayladõ. Buna göre, 
yapay zeka sistemlerinin güvenli olmasõ ve temel haklara 
saygõ gösterilmesi gerekecek. Yapay zeka sistemleri, topluma 
zarar verme ihtimaline göre �risk temelli� bir biçimde 
düzenlenecek. Risk arttõkça kurallar sertleşecek. 

Siber güvenlikten sonra  
yapay zeka lisesi yolda

Teknopark İstanbul�da 
�Yapay Zeka Lisesi� 
kurulmasõna yönelik 
çalõşmalar ilerliyor. Bu 
amaçla nisan ayõnda �içerik 
geliştirme çalõştayõ� yapõldõ. 
İstanbul İl Milli Eğitim 
Müdürlüğü�yle işbirliği içinde 
yapõlan çalõştayda 
akademisyenler, bilişim 
öğretmenleri ve sektör 
temsilcileri, yapay zeka 
lisesinin içeriğinin 
geliştirilmesi, müfredatõnõn 

tasarlanmasõ, hangi derslerin 
okutulmasõ gibi konularõ ele 
aldõ. Teknopark İstanbul 
Yönetim Kurulu Üyesi 
Mehmet Akif Özyurt, 
�Teknopark İstanbul olarak, 
Türkiye�nin ilk yapay zeka 
lisesinin kurulmasõ için siber 
güvenlik alanõnda üretim 
yapmakta olan Teknopark 
İstanbul Mesleki ve Teknik 
Anadolu Lisesi�nde elde 
ettiğimiz bilgileri sizlere 
sunmaya hazõrõz� dedi.

İlki 2022 yõlõnda 
gerçekleştirilen TÜBİTAK 
Yapay Zeka Ekosistem 
Çağrõsõ, başlatõlan 
projelerin yüksek verimliliği 
ve paydaşlardan gelen 
yoğun talepler üzerine  
3 Haziran�da yeniden açõldõ. 
Program kapsamõnda ilk 
aşamada şu beş öncelikli 
alan desteklenecek:  
l Akõllõ üretim sistemleri  
l Akõllõ tarõm, gõda ve 

hayvancõlõk  
l Finans teknolojileri  
l İklim değişikliği ve 

sürdürülebilirlik 
l Akõllõ eğitim teknolojileri 
Başvurular, 31 Temmuz�a 

kadar sisteme 
girilebilecek.  

Ayrõntõlõ bilgi için: 
https://tubitak.gov.tr/tr/ 
duyuru/1711-yapay-zeka-
ekosistem-cagrisi-aciliyor-
2024

TÜBİTAK�tan 
yapay zeka 
ekosistem  
çağrõsõ 

Ticarette yapay 
zeka kriterleri de 
devreye giriyor

Kabul edilemez 
seviyede olan 
riskli alanlar 

AB�nin yapay zeka yasasõnda 
�kabul edilemez risk� konularõnõn 
başõnda bilinçaltõ teknikleri ve 
biyometrik tanõmlama kullanan 
uygulamalar yer alõyor.  
Örneğin, bilişsel davranõşsal 
manipülasyon ve sosyal 
puanlama gibi yapay zeka 
sistemleri, risklerinin kabul 
edilemez görülmesi nedeniyle 
AB�de yasaklanacak. Yasa aynõ 
zamanda insanlarõ õrk, din veya 
cinsel yönelim gibi belirli 
kategorilere göre sõnõflandõrmak 
için biyometrik verileri kullanan 
profil oluşturmaya ve sistemlere 
dayalõ öngörücü polislik için 
yapay zekanõn kullanõmõnõ da 
yasaklõyor. 

Yapay zeka ofisi 
kuruldu 

Yapay zeka yasasõnõ 
onaylamakla yetinmeyen 
Avrupa Komisyonu, yapay zeka 
üretiminde AB liderliğini 
güçlendirmek için �Yapay Zeka 
Ofisi� kurdu. Ofis, genel amaçlõ 
ve güvenilir yapay zeka 
modellerini önceliklendirerek, 
yapay zeka yasasõnõn 
uygulanmasõnda kilit rol 
oynayacak. Ofis, ayrõca, 
gelecekteki yapay zeka 
yönetimi ve AB ekosistemini 
şekillendirmek için hizmet 
verecek. Bu kapsamda 
Avrupa�nõn sanayi 
ekosisteminde ve kamuda yeni 
kullanõm senaryolarõnõn ve 
uygulamalarõn geliştirilmesine 
katkõda bulunulacak. Sanayide 
belirlenen uygulama alanlarõ 
arasõnda robotik, sağlõk, 
biyoteknoloji, üretim, mobilite, 
iklim ve sanal dünya yer alõyor. 
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Dijital 
ekonomilerde yeni 
stratejiler, 
düşünüldüğü gibi 
karmaşõk değil; 
tasarõmõn doğru ve 
zamanlõ yapõlmasõ 
rekabet avantajõ 
konusunda fayda 
sağlayabilir. 

Yönetim Kitaplõğõ Serisi�ndeki 
�Dijitalleşen Dünyada Yeni İşletme 
Stratejileri� isimli kitapta; çeşitli sektörler 
dijital dünyada ele alõnarak, süreç ve 
ürün yeniliği bağlamõnda işletme 
sahiplerine ve yöneticilerine örneklerle 
yol gösteriliyor. 

Adnan Veysel Ertemel 
İstanbul Ticaret Odasõ Yayõnlarõ, 2021

Dijital dönüşüm 
raporu 

Dijitalleşen dünyada  
yeni işletme 
stratejileri

Tüm dünyada 
gelişen ve dönüşen 
alanlar içinde en 
büyük payõ dijital 
konular kapsõyor. 
Bu eserde dijital 
altyapõ, dijital 
gelişme, dijital 
konularõn 
dönüşümü, ülkemiz ve dünya 
arasõndaki ilişkisi ele alõnõyor. Dijital 
dönüşümle beraber büyüme ve 
entegrasyon kavramlarõnõn etkisi de 
net olarak görülüyor. Eser, bu açõdan 
da tüm dünyanõn ve ülkemizin dijital 
dönüşümü ve gelişimi için önemli bir 
kaynak niteliğinde. 
İstanbul Ticaret Odasõ Yayõnlarõ, 

2021

www.kitapistanbul.org.tr

KÜLTÜR

Ev ve şehir 
bütünlüğü, özellikle 
bizim şehir kurucu 
medeniyetimiz 
kodlarõnda çok önemli 
ve vazgeçilmezdir. Diğer 
dünya şehirlerine göre 
bizde şehirlerin 
kuruluşunda; 
üretim/çalõşma, eğitim 
ve sosyal ihtiyaçlar, şehir 
merkezinde 
konuşlanmõştõr. 
Şehirlerin merkezine, önce çarşõ-okul-

cami-çeşme-aşevi-darüşşifa-han-hamam-
mezarlõk ve benzeri ihtiyaç mekânlarõ inşa 
edilmiş, bu yapõlarõn etrafõnda da mahalleler 
oluşturulmuştur. Selçuklu ve Osmanlõ 
şehirlerinin merkezlerine bakõldõğõnda bu 
resim rahatlõkla görülebilir. 

Biz millet olarak yaşadõğõmõz şehirlerdeki 
her evi, her sokağõ, her mahalleyi ve 
buralarda yer alan ortak yapõlarõ evimiz gibi 
gören bir kültürden, medeniyetten 
geliyoruz. 

Evlerimize nasõl önem veriyorsak; 
barõndõğõmõz-beslendiğimiz-çalõştõğõmõz 
şehrimizin her noktasõnõ sahiplenme 
sorumluluğumuzu güçlendirmeliyiz. 

HHH 

İstanbul yüz yõllardõr dünyanõn 
gözbebeği şehir olma özelliğini koruyor. 
Örneğin 2023 yõlõnda İstanbul�a gelen 
yabancõ turist sayõsõ neredeyse İstanbul�un 
nüfusu kadar; 17 milyonu aştõ. 2024 yõlõnõn 
ilk dört ayõnda gelen yabancõ turist sayõsõ ise 
6 milyon civarõnda. 

Dile kolay, bu kadar insan sadece 
İstanbul�un tarihi ve turistik yerlerini 
gezmiyor, gündelik hayatõ takip ediyor, 
ticaretimizle birlikte insan ilişkilerimize nasõl 
sahip çõkõldõğõna bakõyor ve ona göre notunu 
vererek ülkemizden ayrõlõyor. 

Özellikle ekonomi-kültür-sanat ve siyasi 
çevrelerin, yerli yahut yabancõ turistlerin 
karşõlanmasõ ve uğurlanmasõ hususunda, 
şehirlerimizin evimiz gibi görülmesine dair 
kolektif bir dostluk köprüsü kurulmasõ 
adõna farklõ çalõşmalar yaparak, farklõ 
projeler üreterek yeni bir yol haritasõ 
belirlenmeli. 
İnsanlar iyiliklerin peşinden koşmazlarsa, 

kötülükler insanlarõn peşinden koşar. 
Dünyada iyilikleri özendirmeyenler, 
kötülükleri önleyemezler. İyilik daima 
haklõdõr ve güçlüdür. İyiliklerle çözülmeyen 
problemler yok. İyilik kazanõr ve kazandõrõr. 

HHH 

İstanbul�un, dünyadaki diğer tarihi 
şehirler içerisinde rakibi yok. Medeniyetlerin 
tarihi, şehirlerin de tarihidir. Kültürlerin 
geçmişi şehirlerin de geçmişidir. İstanbul; 
ticari, tarihi ve kültürel geçmişi bakõmõndan 
diğer dünya devletlerinden ayrõlõyor. Bu 
sebeple yerkürenin gözbebeği olma 
özelliğini sürdürüyor. 

HHH 

Yeri gelmişken yabancõ bir seyyahõn 
sözlerine konuk olalõm. 

1874 yõlõnda İstanbul�a gelen İtalyan 
romancõ, şair ve seyyah Edmondo De 
Amicis (21 Ekim 1846/11 Mart 1908) 
İstanbul�u şöyle anlatõr: 

�İstanbul, önünde şair ve arkeoloğun, 
sefir ile tacirin, prenses ile gemicinin, kuzeyli 
ile güneylinin, hepsinin aynõ hayranlõk 
duygusuyla haykõrdõğõ âlemşümul ve son 
derece büyük bir güzelliktir. Bütün dünya 
bu şehrin, dünyanõn en güzel şehri olduğu 
fikrinde birleşir. 

Seyahat hatõralarõnõ yazanlar, İstanbul�a 
gelince şaşõrõp kalõrlar. Perthusier�in dili 
dolaşõr. Tournefort, beşer dilinin aciz 
kaldõğõnõ söyler. Pouqueville cennette 
olduğunu sanõr. La Croix sarhoş olur. 
Marcellus vikontu kendinden geçer. 
Lamartine Tanrõ�ya şükreder. Gautier 
gördüğü şeyin hakikat olduğundan şüphe 
eder ve hepsi de tasvir üstüne tasvir yõğarak, 
põrõl põrõl bir üslupla yazarak, düşüncelerinin 
yanõnda fakir kalmayacak ifade tarzõnõ 
bulabilmek için boşuna kafa yorarlar. 

Gezginleri güzelliğiyle dilsizleştiren 
İstanbul, hiç şüphesiz, Levantenlerin 
Galata�sõ değil, abidevi camileri kucaklayan 
ahşap şehir dokusu ve bu dokuyu sarõp 
sarmalayan yeşil örtüsüyle Türk ve 
Müslüman İstanbul�dur. Boğaziçi�dir, 
Süleymaniye�dir, Eyüp�tür, Üsküdar�dõr.� 

HHH 

Sadece yabancõ seyyahlar değil elbet 
İstanbul�un güzelliklerini ve inceliklerini 
anlatan. Kendi edebiyatõmõzda da pek çok 
edibimiz-şairimiz-romancõmõz-hikâyecimiz-
fotoğrafçõmõz-seyyahõmõz, İstanbul�u 
yabancõ gezginlerden daha çok güzel 
anlatmõşlardõr. 

Ahmet Hamdi Tanpõnar�õn �Beş Şehir� 
isimli kitabõndaki İstanbul ile Yahya 
Kemal�in İstanbul�u henüz aşõlmõş değildir. 
Tanpõnar ve Yahya Kemal, İstanbul�u tam da 
evimiz gibi görüyor. Evliya Çelebi olmasay- 
dõ, dünya İstanbul�u kimden öğrenebilirdi? 
İstanbul evimizdir, ekmek teknemizdir. 

Evimize ve teknemize sahip çõkmalõyõz 
vesselam.   

Hüseyin 
ÖZTÜRK

Yaşadõğõmõz şehri  

evimiz gibi görmek  

Tezhip ve minyatürde 
40 yõllõk başarõnõn sõrrõ: 

Araştõrmak 
Leman Dinçtürk, tezhip 

sanatõna 40 yõlõnõ vermiş  
bir isim. Aynõ zamanda minyatür 
sanatçõsõ. �Geleneksel Türk 
sanatlarõna aşõğõm� diyen 
Dinçtürk, sanat yolculuğunu, 
�Sanat bütünüyle araştõrmaktõr� 
diye özetliyor. Dinçtürk, 
eserleriyle İstanbul Ticaret  
Odasõ Yeni Cami Hünkar Kasrõ�nõn 
haziran ayõ konuğu oluyor. 

L
EMAN Dinçtürk, hem 
bir müzehhibe hem bir 
minyatür sanatçõsõ� 
Sanatla geçen 40 yõlõnõ, 

�Bazen eserlerimi gözyaşlarõ 
içinde tamamlarõm. Bir eser 
üretirken yaşadõğõm hissiyatõ 
anlatmam mümkün değil� diye anlatan 
Dinçtürk, 1983 yõlõnda tezhiple başladõğõ 
üretme yolculuğunda bir süre sonra 
minyatürü de heybesine eklemiş. �Sanat 
bütünüyle araştõrmaktõr� diyen Dinçtürk, 
İstanbul Ticaret Odasõ Yeni Cami Hünkar 
Kasrõ�ndaki sergisi vesilesiyle İstanbul 
Ticaret�in sorularõnõ yanõtladõ.  

CEZERİ YOLCULUĞU  
n Araştõrmak diyorsunuz 

açabilir misiniz?  
Sanat ve araştõrmak zõt 

kavramlar gibi görünebilir. 
Sanat sadece ilham değildir, 
bilgidir aynõ zamanda. Bilgi, 
araştõrarak erişilir hale gelir. 
Hâlâ yeni şeyler öğreniyorum 
ve araştõrdõkça yeniden 
besleniyor, üretiyorum. Benim 
için çok özel bir anlamõ olan 
El-Cezeri�nin eserlerini yoğun 
araştõrmalar sonucu resmetme 
imkanõ yakaladõm.  

n El-Cezeri�ye olan 
hayranlõğõnõz nasõl başladõ?  

Bir ders esnasõnda Mamure Öz 
Hocam, sõnõfa Türkiye Turing ve 
Otomobil Kurumu (TURİNG) tarafõndan 
çõkarõlan bir dergi getirdi. Orada dergi 
sayfalarõ arasõnda El-Cezeri�nin 
buluşlarõnõn anlatõldõğõ bir makale vardõ. 
Bu makaleyi okur okumaz 12. yüzyõlda 
yaşamõş bu mühendise hayran oldum.  
O yõllarda nasõl bu kadar büyük buluşlara 
imza atmõş; bu, bende El-Cezeri�ye karşõ 
derin bir merak uyandõrdõ.  

AĞLAYARAK KAVUŞMA  
n Bu hayranlõğõ sanatõnõzla nasõl 

buluşturdunuz?  
Hocamõzõn getirdiği dergide büyük 

üstadõn buluşlarõna dair sadece 6 çizim 
vardõ. Ben, bu dahi mühendisin tüm 
buluşlarõnõ minyatür sanatõ ile yeniden 
resmederek, gelecek nesillere aktarmak ve 
vefa borcumu ödemek istedim. Bundan 
sonra benim için yoğun bir araştõrma 
süreci başladõ. Cezeri�nin çizimlerine nasõl 
ulaşabilirim? Tüm mesaimi buna verdim. 
Sonunda bir kütüphanede onun 
çizimlerini içeren bir kitap bulabildim. 
İnanõr mõsõnõz, kitaba ağlayarak sarõldõm. 
46 eserini minyatür sanatõ ile 
buluşturarak vefa borcumu ödemeye 
çalõştõm.  

n Klasiğe tutku ile bağlõyõm 
diyorsunuz� 

Evet, her türlü geleneksel Türk 
motifine hayranõm. Modern çizimlerimiz 
de oluyor elbette. Ancak klasikten 
ayrõlamõyorum. Bunun nedenini 
sorarsanõz, �Biraz vefa duygusu� 
diyebilirim. Sanatõmõz için bu kadar emek 
vererek onu bugünlere ulaştõran 
üstatlarõma olan vefa borcu bu tutkuyu 
besliyor. Ne kadar farklõ türlerde 
çalõşõrsam çalõşayõm benim için klasiğin 
yeri ayrõdõr.  

YOLDAKİ TAŞ BİLE 
n İlham kaynaklarõnõzõ sorsam�  
Bunu tek bir cümleyle ifade etmek 

inanõn çok zor. Bizler için 
bir ses, ağaçlarõn 
yapraklarõ, gördüğümüz 
evler, insanlar, bazen 
yoldaki taşlar bile ilham 
kaynağõ olabiliyor. 
Mesela Ankara�da 
annemin doğduğu, 
sonradan benim de 
doğduğum taş bir ev 
vardõ. Bu benim için 
güzel bir ilham kaynağõ 
olmuştu. Bunun gibi pek 
çok veri, bizler için bir 
tohum oluyor.  

n Sanatta 41. yõlõnõz� Sanatçõ 
�yoruldum� diyebiliyor mu?  

Önce seveceksin, sonra merak 
edeceksin, araştõracaksõn ve sonra 
çalõşacaksõn. Renkler zaten büyülü bir 
dünya. Elime kalemimi, fõrçamõ aldõğõm 
anda zaten bambaşka bir dünyaya 
geçiyorum. Dolayõsõyla biz sanatõ icra 
ettikçe yenileniyoruz. 79 yaşõmdayõm, 
yapmak istediklerimi sorsanõz ömrüm 
yetmez derim.  

HER DÖNEM FARKLI  
n Fatih Sultan Mehmet de sizin için 

çok önemli sanõrõm�  
Fatih Sultan Mehmet, tüm Osmanlõ 

sultanlarõ içinde benim için ayrõ bir yere 
sahip. İstanbul�un fethinden sonra hemen 
nakkaşhane açõyor ve sanatçõlarõ bir 
araya topluyor. Türk geleneksel 
sanatlarõnõn bu kadar yükselmesinde 
onun çok büyük emeği olduğunu 
düşünüyorum. Onu daima minnetle 
anõyorum. Ona özgü bir sergi  
açmak üzere çalõşmalarõma devam 
ediyorum.  

n Her dönemin tezhip anlayõşõ farklõ 
değil mi?  

Evet, kullanõlan renkler bile farklõ. 
Desenler de yüzyõllara göre değişiklik 
gösteriyor. 

Bize has olan  
�Sadece bize has 

olan, içinde hikayesi 
olan o kadar çok 
sanat var ki� Hepsini 
yapabilmek ister 
insan ama ömür 
yetmez. Ben bu 
deryadan sadece 
tezhip ve minyatürle 
yola devam 
edebildim.� 

Bitmeyen 
çalõşma  

�Bir sanatçõ için 
hiçbir zaman projeler, 
çalõşõlacak konular 
bitmez. Bazen 
eserleri çerçevesine 
asõp sonra tekrar  
ek yapmak için 
duvardan indirdiğim 
olur.� 

Eser 
hissettiriyor  

�Bazen eserleri 
çalõşõrken bambaşka 
bir ruh haline 
bürünüyorum. Eserin 
kendisi size bir his 
bağõşlõyor sanki. 
Mevlana Türbesi�ni 
çalõşõrken ağlayarak 
tamamladõm ve  
o eserde damla 
damla gözyaşlarõmõn 
izi vardõr.�  

El-Cezeri�nin 
doğduğu 
topraklar 

�El-Cezeri ile ilgili 
olan çalõşmamda 
araştõrmalarõm 
neticesinde bir şeyler 
bana nasip oldu. 
Tabii ki pek çok 
arkadaş minyatürlerini 
çizmiş ama ben 
sonuna kadar giderek 
araştõrmanõn sanat 
üzerindeki etkisini 
kullanmõş oldum. 
Çizimlerim, Cizre�de 
El-Cezeri�nin 
doğduğu topraklarda 
sergilendi.� 

Sümeyra 
Yarõş TOPAL

Leman Dinçtürk kimdir?  
1945�te Ankara�da doğdu. Tezhip sanatõna 

1983�te bir bankanõn kursunda Sõtkõ Elçin Hoca ile 
başladõ. 1984�te Kültür Bakanlõğõ Geleneksel 
Sanatlarõ Topkapõ Sarayõ�ndaki kursunda Cahide 
Keskiner, Melek Antel, Birsen Gökçe, Semih İrteş, 

Mamure Öz, Nilgün 
Gencer hocalarõndan 
tezhip ve minyatür dersleri 
aldõ. Sultanahmet İstanbul 
El Sanatlarõ Çarşõsõ�nda 
Topkapõ Sarayõ grubunda 
çalõştõ. Halen 
Büyükçekmece Belediyesi 
Halk Akademisi Güzel 
Sanatlar bölümünde tezhip 
ve minyatür dersleri 
veriyor. 

Maziden atiye esintiler  
Hünkar Kasrõ�nda

OSMAN KUVVET 
 
YENİ Cami Hünkar 

Kasrõ�nda bu ay, geleneksel 
tezhip ve minyatür 
sanatlarõndan seçme eserler 
yer alõyor. Leman Dinçtürk�ün 
tezhip ve minyatür eserleri, 
�Maziden Atiye Geleneksel 
Esintiler� isimiyle 
sanatseverlerin beğenisine 
sunuldu.  

Serginin açõlõşõnõ,  

İTO Meclis Başkanõ Dr. Erhan 
Erken, İTO Meclis Başkan 
Yardõmcõsõ Sultan Selim 
Şimşek, İTO Başkan 
Yardõmcõsõ Mehmet 
Develioğlu ve Yönetim 
Kurulu Üyesi Münir Üstün ile 
birlikte gerçekleştirdi. Açõlõşa, 
İTO Meclis Üyeleri ve 
sanatseverler de katõldõ. 
Sergiyi, 30 Haziran�a kadar 
ücretsiz olarak gezmek 
mümkün. 



M
İLLİ Eğitim Bakanlõğõ 
Mesleki ve Teknik Eğitim 
Genel Müdürlüğü 
(MTEGM) ile ASELSAN 

arasõnda 3 Ocak 2019�da imzalanan 
işbirliği protokolüyle hayata geçirilen 
ASELSAN Mesleki ve Teknik Anadolu 
Lisesi�nin (MTAL) ilk mezunlarõ için 
tören düzenlendi. Törene, 
Cumhurbaşkanlõğõ Savunma Sanayii 
Başkanõ Prof. Dr. Haluk Görgün, 
ASELSAN Genel Müdürü Ahmet Akyol 
ve Milli Eğitim Bakanlõğõ yetkilileri 
katõldõ. 

GÖĞSÜMÜZÜ 
KABARTIYOR 
Görgün, törende yaptõğõ konuşmada, 

sadece akademisyenlerin değil, tüm 
insanlarõn öğrencilik hayatõnõn yaşam 
boyu devam ettiğini belirterek, 
öğrencileri ve velileri kutladõ. Savunma 
sanayinin göğüsleri kabartan birçok 
çalõşma yaptõğõnõ ifade eden Görgün, 
mezun olan gençlerin vatan ve bayrak 
sevgisiyle çalõşacağõndan emin 
olduğunu vurguladõ. Görgün, 
ASELSAN MTAL�i yüzde 1, binde 5 ve 
8�lik dilimlerde olan öğrencilerin  
tercih ettiğine dikkati çekerek,  
�Geçen süreçte gördük ki,  

karşõlõklõ 
emekle 
bugünlere 
gelindi� dedi.  

ASELSAN�õn her konuda 
hem manevi hem de maddi olarak 
sorumluluklarõn altõna girdiğini belirten 
Görgün, öğrencilere şu tavsiyelerde 
bulundu: �Bu okuldan mezun 
oluyorsunuz ama önemli olan  
hayattan iftiharla mezun  
olabilmek. Bunun için birçok şeyi 

yapacaksõnõz, 
birçok sosyal 
mesleki  

faaliyet içinde bulunacaksõnõz. 
Ne yaptõğõnõzdan daha çok, nasõl 
yaptõğõnõzõn kõymetli olduğunu hiçbir 
zaman unutmamalõsõnõz.� 

ASELSAN 101 PROGRAMI 
ASELSAN Genel Müdürü Ahmet 

Akyol da şirket olarak bir ilki 

yaşadõklarõna dikkat çekerek, 
�Okulumuz, ASELSAN�õn kurulduğu 
tarihten bu yana yaptõğõ gibi her alanda 
Türkiye�de, dünyada teknolojiye, eğitime 
öncülük etti� diye konuştu. Akyol, şunlarõ 
söyledi: �Buraya ilkokuldan itibaren 
yatõrõm yapõyoruz. �Tekno Macera�dan 
başlayarak, TEKNOFEST�lerle devam 
ederek meslek liselerimizle hem Konya�da 
hem Ankara�da bunu taçlandõrõyoruz. 
Mezun olduktan sonra üniversite ikinci 
sõnõftan itibaren ASELSAN 101 
programlarõyla iş hayatõna, üçüncü 
sõnõftan itibaren ROTA A Yetenek 
programlarõyla aday mühendisliğe, dör- 
düncü sõnõfta A Yetenek programõmõzla 
yine aday mühendisliğe davet ediyoruz.�  

ASELSAN Akademi�de öğrenme ve 
gelişim kariyerini devam ettireceklerini ve 
gurur kaynağõ projeleri adõm adõm 
geleceğe taşõyacaklarõnõ vurgulayan 
Akyol, bu konuda iddialõ olduklarõnõ 
bildirdi. Akyol, �Bugüne, Türkiye�nin en 
büyük savunma sanayi şirketi olarak 
geldik. Bunu başarõ olarak yeterli 
görmüyoruz. Biz büyük vizyonlar, büyük 
hedefler koyduk. 2030�un, 2040�õn 
Türkiye�sine ASELSAN�õ bugün olduğu 
yerden katbekat ileriye taşõmak için 
devletimizin liderliğinde ekibimizle 
birlikte çalõşõyoruz� diye konuştu.

www.istanbulticaretgazetesi.com

Türk savunma sanayinin önde gelen şirketlerinden 
ASELSAN�õn Milli Eğitim Bakanlõğõ ile imzaladõğõ protokol 
kapsamõnda eğitime başlayan ASELSAN Mesleki ve Teknik 
Anadolu Lisesi (MTAL), ilk öğrencilerini mezun etti.

ilk mezunlarõnõ verdi
TUSAŞ�la 

satõn alma 

anlaşmasõ  

ASELSAN ile 
TUSAŞ arasõnda 
savunma ve uzay 
alanõnda 110 milyon 
dolarlõk sözleşme 
imzalandõ. 
ASELSAN�dan 
Kamuyu Aydõnlatma 
Platformu�na (KAP) 
yapõlan açõklamada, 
�ASELSAN ile TUSAŞ 
arasõnda savunma ve 
uzay alanõnda toplam 
bedeli 110 milyon 
dolar tutarõnda bir 
sözleşme 
imzalanmõştõr� denildi. 

Ayrõca açõklamaya 
göre, ASELSAN, 
TUSAŞ�tan �Özgün 
Helikopter Projesi� 
kapsamõnda aviyonik 
ekipman tedariğine 
yönelik toplam bedeli 
48 milyon 760 bin 
dolar tutarõnda bir 
sipariş aldõ.

ASELSAN Genel 
Müdürü Ahmet Akyol, 
11.1 milyar dolarlõk 
bakiye siparişlerine 
dikkat çekerek, 
�Tarihimizin en yüksek 
bakiye sipariş rakamõna 
ulaştõk. Böylece 
Türkiye�nin teknolojik 
bağõmsõzlõğõ açõsõndan 
ilkleri yaşadõğõmõz 
verimli bir dönemi 
geride bõraktõk� dedi. 

İhracat odaklõ büyüme 
stratejisini başarõyla 
uygulayan ASELSAN, 
enflasyon muhasebesi 
uygulanmõş 2024 yõlõ 
birinci çeyrek finansal 
sonuçlarõnõ açõkladõ. 
Kurumdan yapõlan 
açõklamaya göre, 
ASELSAN�õn ilk çeyrek 
net kârõ 1.2 milyar lira 
seviyesine ulaştõ. 

Şirketin üç aylõk cirosu 
ise geçen yõlõn aynõ 
dönemine göre yüzde 5 
artõşla 15.1 milyar lira 
oldu. Brüt kârõ geçen yõlõn 
aynõ dönemine göre 
yüzde 3 arttõ. Faiz, 
amortisman ve vergi 
öncesi kârõ (FAVÖK), 
2023�ün aynõ dönemine 
kõyasla yüzde 3 artõşla  
3.4 milyar liraya çõkarken, 
FAVÖK marjõ yüzde 22 
olarak gerçekleşti. 
ASELSAN�õn öz 
kaynaklarõnõn aktife oranõ 
ise yüzde 63 oldu. 

EN YÜKSEK 
SİPARİŞ 
ASELSAN�õn bakiye 

siparişleri 11.1 milyar 
dolar oldu. 

Açõklamada, 

görüşlerine yer verilen 
ASELSAN Genel Müdürü 
Ahmet Akyol, ihracat 
odaklõ büyüme stratejisi 
doğrultusunda 2024 yõlõna 
hõzlõ bir başlangõç 
yaptõklarõnõ ifade etti. 

İlk çeyrekte hem milli 
savunma ekosistemine 
hem de ekonomiye 
sağladõklarõ katkõya 
değinen Akyol, şunlarõ 
kaydetti: �Tarihimizin en 
yüksek bakiye sipariş 
rakamõna ulaştõk. 
Böylece Türkiye�nin 
teknolojik bağõmsõzlõğõ 
açõsõndan ilkleri 
yaşadõğõmõz verimli bir 
dönemi geride bõraktõk. 
Ana Vatan, Gök Vatan ve 
Mavi Vatan için 
geliştirdiğimiz onlarca 
teknolojiyle milletimizin 
geleceğe güvenle 
bakmasõnõ sağladõk.� 

ŞİRKETİN 3 
TEMEL VİZYONU 
Akyol, sivil alanda da 

oyun geliştirici sistemlerin 
kullanõma sunulduğuna 
dikkati çekti. Mobil 
röntgen cihazõnõn (ADR-
M100) kullanõmõna işaret 
eden Akyol, �Son olarak 
ülkemizin en uzun 

menzilli radarõ 
niteliğindeki 
Taşõnabilir Erken 
İhbar Radar 
Sistemi�ni (ALP 
300-G) güvenlik 
güçlerimize 
teslim ettik� 
dedi.  

Akyol, 
şirketin, alanõnda 
dünyanõn en iyi 

ürünlerini geliştirmek, 
oyun değiştirici 
teknolojileri üretmek ve 
ihracat odaklõ büyümek 
olmak üzere üç temel 
vizyonu olduğuna vurgu 
yaptõ. 

500�DEN FAZLA 
ÜRÜN  
ASELSAN�õn yurt 

içinde ve yurt dõşõnda 
kullanõlan 500�den fazla 
ürünü olduğunu 
kaydeden Akyol, şu 
değerlendirmeyi yaptõ: 
�Bu çalõşmalarõmõz 
sayesinde Malezya�dan 
Şili�ye, Polonya�dan 
BAE�ye kadar çok geniş 
coğrafyada varlõk 
gösteren küresel  
bir şirket haline geldik. 
Seri üretim kapasitemizi 
ve yeteneklerimizi 
artõrmak için 400 milyon 
dolarõ aşan dört büyük 
yatõrõmõ başlattõk. 
Hedefimiz ASELSAN�õ 
dünyanõn en büyük  
30 savunma sanayi 
şirketinden biri haline 
getirmek. Yüksek 
teknolojimizle, kaliteli ve 
hõzlõ üretimimizle, ihracat 
potansiyelimizle bu 
hedefe ulaşacağõz.�

Yõlõn ilk çeyrek kârõ 
1.2 milyar lira 


